
PRIMORSKI dnevnik 
je začel izhajati v Trstu 
13. maja 1945, njegov 
Predhodnik PARTIZANSKI 
DNEVNIK pa 26. novem
bra 1943 v vasi Zakriž nad 
Cerknim, razmnožen na 
ciklostil. Od 5. do 17. se
ptembra 1944 se je tiskal 
v tiskarni »Doberdob« v 
Govcu pri Gorenji Trebu
ši, od 18. septembra 1944 
bo 1. maja 1945 v tiskarni 
»Slovenija« pod Vojskim 
Pri Idriji, do 8. maja 1945 
Pa v osvobojenem Trstu, 
kjer je izšla zadnja števil
ka. Bil je edini tiskani par
tizanski DNEVNIK v za
sužnjeni Evropi.
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Poštnina plačana v gotovini 
Abb. postale 1 gruppo Cena 800 lir - Leto XLIII. št. 227 (12.859) Trst, sobota, 26. septembra 19f

ZDA in SZ podprle mirovno pobudo tajnika OZN De Cuellarja

Velesili iščeta skupno strategijo 
pri reševanju zalivskega zapleta

Varnostni svet bo še počakal na sklep o sankcijah proti Iranu 
Vsestranska Andreottijeva zavzetost - Irak okrepil bombardiranja

NEW YORK — Na sedežu OZN v New Yorku 
80 v teku mrzlična pogajanja, ki naj bi omogočila 
daljši predah pred sprejetjem obveznih sankcij pro
ti Iranu, kot to predvideva resolucija 598 varnostne
ga sveta. Po vsem sodeč so sinoči to tudi dosegli. 
Generalni tajnik OZN Perez De Cuellar je včeraj 
tihel informalni sestanek z vsemi petnajstimi člani
cami sveta, sinoči pa delovno večerjo s predstavni
ki stalnih članic (ZDA, SZ, Velika Britanija, Franci
ja in LR Kitajska). De Cuellar jih je prepričal, da 
taa še nekaj pogajalskega manevrskega prostora.

Predsednik iranske republike Hamenei je na
mreč včeraj spet presenetljivo izjavil, da lahko De 
Cuellar nadaljuje svojo mirovno misijo »v boljšem 
ozračju«. Generalni tajnik OZN bi rad predlagal za 
Iran sprejemljivo kompromisno rešitev, s katero bi 
°b istočasnem premirju v Zalivu ustanovili preisko
valno komisijo, ki bi morala razčistiti vprašanje od
govornosti za začetek zalivske vojne. Teheran na
čelno ne nasprotuje takemu zaporedju, v Bagdadu 
Pa mu nasprotujejo. Irak se namreč boji, da bi ga 
komisija proglasila za agresorja, s tem pa bi mu 
naprtila težko breme vojne odškodnine.

Za takojšnje sprejetje sankcij proti Iranu so bile 
do sedaj izključno ZDA in Velika Britanija. Po se
stanku Shultz-Ševardnadze so baje tudi ZDA zaradi 
zagotavljanja »akcijske enotnosti varnostnega sve
ta« pripravljene počakati. SZ in LR Kitajska sta 
odločno podprli De Cuellarjevo pobudo, Francijo 
čakanje ne moti, Andreotti pa je zastavil ves svoj

ugled in diplomatske sposobnosti, skupaj z Gen- 
scherjem (ZRN) in Kuranarijem (Japonska), da bi 
tudi preostale članice varnostnega sveta podprle 
De Cuellarja.

V Stekleni palači so prepričani, da so ZDA in 
Velika Britanija spremenile zadržanje, ko so dobile 
zagotovila, da bi po morebitnem De Cuellarjevem 
neuspehu varnostni svet brez vetov sprejel sankcije 
proti Iranu. ZDA in SZ so torej prvič našle skupni 
jezik ob nekem perečem mednarodnem vprašanju. 
Moskva je bila do sedaj skrajno previdna do zaliv
ske krize in se ni hotela zameriti nikomur. Položaj 
pa se je medtem že tako izrodil, da bi bilo nedog- 
ledno zavlačevanje lahko skrajno nevarno.

Vesti iz Zaliva namreč nesporno dokazujejo, da 
je treba čimprej poiskati kako rešitev. Irak je včeraj 
še okrepil svoje letalske napade na iranske tanker
je in trgovske ladje, da obstaja resna nevarnost 
pred kakim nepremišljenim iranskim dejanjem. 
Medtem pa je včeraj prispel v Zaliv ameriški ob
rambni minister VVeinberger, ki je na krovu fregate 
Hawes napovedal izročitev mornarjev z iranske 
ladje Iran Ajr rdečemu polmesecu, ki bi jim nato 
omogočil vrnitev v Iran. Zajeto ladjo, ki je v Zalivu 
polagala mine, pa bodo po vsem sodeč uničili.

Italijanske fregate so medtem v Džibutiju, kjer 
obnavljajo svoje zaloge, saj bodo morale že 2. ok
tobra pospremiti v nevarne zalivske vode italijan
sko kontejnersko ladjo Jolly Turchese.

Iranskim ajatulahom se ne smilijo niti najmlajši, saj jih 
je treba že sedaj privaditi, da se bodo lahko jutri žrtvo
vali za končno zmago (Telefoto AP)

Zunanjetrgovinski 
deficit Italije 

avgusta manjši
RIM Italijanska trgovinska bi

lanca za avgust izkazuje prebitek 
1,170 milijard lir. Uvoz je dosegel po 
podatkih zavoda ISTAT 8.530 milijard 
lir ali 16,6 odstotka več kot avgusta 
lani, izvoz pa 9.700 milijard lir, kar je 
2,9 odstotka več. Pozitivni saldo gre 
pripisati razliki med 1.379 milijardami 
lir primanjkljaja na energetskem pod
ročju in 2.549 milijardami lir presežka 
pri drugih blagovnih postavkah.

Avgustovska trgovinska menjava je 
bila sicer iz sezonskih razlogov ome
jena, vseeno pa je prišel do izraza 
močan porast uvoza, ki ga gre pripi
sati prvenstveno 78-odstotnemu pove
čanju naftnih nabav, medtem ko je 
ohranil izvoz v bistvu razsežnosti iz 
lanskega avgusta.

Italija je kupila prejšnji mesec za 
1.906 milijard lir energetskih proizvo
dov, tako da je dosegel letošnji osem
mesečni deficit v tem pogledu 12.194 
milijard (2.669 manj kot v obdobju ja- 
nuar-avgust 1986), in za 1.703 milijar
de lir izdelkov kovinarsko-mehanske 
industrije, s čimer je znašal osemme
sečni sulicit 9.645 milijard (2.338 
manj). V izvoz pa je šlo največ tek
stilnih proizvodov in oblačil (za 2.293 
milijard lir) ter kovinsko-mehanskega 
materiala (2.831 milijard).

V vseh prvih 8 mesecih letos je 
znašala vrednost uvoza 102.067 mili
jard lir ali 2,8 odstotka več kot v us
treznem času lani, vrednost izvoza pa 
94.926 milijard ali 1 odstotek manj, 
tako da se je povzpel celoviti pri
manjkljaj do 7.141 milijard, kar pome
ni 3.726 milijard več kot lani (3.415).

Jutri konec 
poletnega časa

RIM — Danes bomo še zadnjič 
uživali prednosti poletne ure. V 
nedeljo ob treh zjutraj bomo mora
li namreč pomakniti urne kazalce 
za uro nazaj. Bržkone bo večina to 
storila že kako uro prej, da ne bi 
doživela jutri kako neprijetno pre
senečenje. Med drugim je od jutri 
v veljavi novi vozni red vlakov. 
Večina bo prehod na srednjeevrop
ski čas preživela brez večjih ne
všečnosti, nekateri pa bodo rabili 
več dni, da se bodo prilagodili no
vim ritmom življenja. Prihodnje 
leto bo poletna ura stopila v velja
vo 27. marca, trajala pa bo pravta- 
ko kot letos 182 dni in se bo konča
la 25. septembra.

Trezna razmišljanja Stamboličevih pristašev so bila preglasovana

Po maratonski razpravi v CK srbske partije 
razrešnica predsedniku beograjskih komunistov

BEOGRAD — Kdor je na začetku maratonske 
seje srbskega centralnega komiteja stavil, katera 
»struja« bo na koncu zmagala, zdaj vendarle ve za 
rezultat: »zmagal« je Slobodan Miloševič. Ko so na
mreč ob treh zjutraj preštevali glasove, kdo je za 
razrešitev Dragiše Pavloviča, predsednika beograj
ske organizacije komunistov, se je pokazala velika 
premoč Miloševičevih navijačev, saj je proti predlo
gu predsedstva CK ZK Srbije (katerega predsednik 
je Miloševič) glasovalo le 8 članov, 18 pa se jih je 
glasovanja vzdržalo.

Rezultat ni presenetil nikogar, saj je ves čas 
dvodnevne razprave lepo kazalo, kdo ima za seboj 
»množico« - tako v dvorani kot na ulici, ki so jo 
predstavljali številni telegrami iz baze, kdo pa inte
lektualno manjšino, ki s treznimi razpravami in opo
zorili seveda ni mogla preglasiti hajduško nastroje
ne večine. Ivan Stambolič, predsednik predsedstva 
Srbije, Miloševičev tekmec, je v jutranjih urah celo 
resignirano pripomnil, da je bržkone »zdaj on na 
vrsti za odstrel«.

Komentar, ki bi skušal srbsko sejo predstaviti 
čimbolj nazorno, skorajda ne more ravnati drugače, 
kot da stvari močno poenostavi. Uradno se seja se
veda ni začela z nikakršnim »volilnim programom« 
dveh kandidatov, formalno je šlo le za razrešitev 
Dragiše Pavloviča, toda kmalu se je pokazalo, za kaj

v resnici gre. To so grenko poudarjali tudi številni 
razpravljavci, ki so začutili, da jih hoče nekdo pre
števati: kdo je za Stamboliča, kdo za Miloševiča. Mi
loševič, predsednik CK ZK Srbije, je seveda zastopal 
»obtožnico« zoper Pavloviča, za katerega pa se je v 
politični čaršiji že dolgo vedelo, da je Stamboličev 
somišljenik.

To pa je tudi vse, kar je o sporih v srbskem 
vodstvu konkretno znanega (vidnega), kajti tudi naj
večjim poznavalcem najbrž ni čisto jasno, v čem se v 
resnici razlikujeta koncepta obeh funkcionarjev. 
Oba sta, načelno, za čimhitrejšo rešitev kosovskega 
vprašanja, oba, načelno, obsojata tudi srbski nacio
nalizem, oba trdita, da sta na liniji ZKJ. Tako da 
imajo morda še najbolj prav ciniki, ki trdijo, da ni 
šlo za boj dveh konceptov, temveč predvsem za boj 
za oblast. Toda diferenciacija, ki sta jo oba politika 
povzročila, je mnogo bolj brutalna: pokazalo se je, 
da so Miloševičeve predloge podpirali ljudje, ki so 
se sklicevali na avtoriteto organa, ne na moč argu
mentov (vzkliki: izključimo ga, kaj je treba sploh 
razpravljati), ki vzroke za kosovsko krizo vidijo le v 
Albancih in ki bi na Kosovu najraje videli odločno 
akcijo, ne glede na posledice. Zanimivo je morda, da 
se je na govorniškem odru pojavil tudi r » .isoid 
častnik JLA, ki pa je spregovoril izredno trezno: 
omenil je, da je Pavlovič na sestanku z beograjskimi

novinarji sicer naredil nekaj napak, da pa zanesljivo 
ni skrenil »z linije«. Glede razraščajočega naciona
lizma v Srbiji pa ima Pavlovič nedvomno prav, je 
rekel častnik, saj se kar množijo najrazličnejše pro
vokacije, napisi na zidovih, razbijanje izložb Alban
cev. Tudi tisk opravlja zadnje čase nevarno hujskaš
ko jroslanstvo, kar se je najbolj kruto pokazalo ob 
zločinu v paračinski vojašnici.

Maratonsko pranje umazanega perila, ki ga je 
javnost osuplo spremljala po televiziji in prek časni
kov, je situaciji v Srbiji naredilo medvedjo uslugo. 
»Ta seja bo pomenila trenutek resnice«, je zapisal 
beograjski NIN, ki so ga tiskali še pred začetkom 
polemičnega maratona. Kakšna je ta resnica, je kljub 
cekajevi enklavi mogoče samo slutiti. Prav rožnate 
pa te slutnje zanesljivo niso... (Z. Š.)

Neodvisni Mutton 
župan v Miljah

NA 4. STRANI

Sinoči odprli novo telovadnico 
pri Katoliškem domu v Gorici
GORICA — Gorica je od sinoči boga- 

tejša za nov športni objekt. Na prostoru 
za Katoliškim domom so sinoči slovesno 
odprli novo telovadnico Športnega zdru
ženja 01ympia. Objekt 31 metrov dolg in 
24 metrov širok, ki ima igrišče za odboj
ko in košarko in ki je opremljen tudi za 
gimnastiko ter lahko sprejme okrog 300 
gledalcev, je simbolično odprl deželni 
pdbornik dr. Mario Brancati, medtem ko 
je goriški nadškof Antonio Vitale Bom- 
marco opravil blagoslov.
Priložnostni nagovor je imel predsednik 
Športnega združenja 01ympia in član 
odbora za gradnjo telovadnice dr. Jože 
Vrtovec, ki je orisal, kako se je pobuda 
za gradnjo prepotrebnega športnega ob
jekta oblikovala in uresničevala in ka
kšni so cilji in nameni. Načrt telovadnice 
80 predstavili pred štirimi leti, naslednje 
loto je bil vgrajen temeljni kamen , da- 
oes je objekt dograjen, tudi in predvsem 
Po zaslugi številnih naših ljudi, ki so za

ta namen velikosrčno prispevali. Doslej 
je bilo v objekt vloženih 387 milijonov 
lir, žal ta vsota še ni v celoti pokrita, je 
poudaril dr. Vrtovec, ki je ob koncu izre
kel toplo zahvalo vsem, ki so prispevali 
in pomagali pri uresničitvi načrta. Dr. 
Vrtovec je svoj nagovor zaključil z željo, 
da bi bil objekt na razpolago vsem lju
dem dobre volje, v korist skupnosti in 
trajnega miroljubnega sožitja med tu ži
večima skupnostima.
Udeležence sinočne slovesnosti so po
zdravili goriški župan dr. Scarano, dežel
ni odbornik dr. Mario Brancati, podpred
sednik RK SZDL Ciril Zlobec, predsed
nik Pokrajine Silvio Cumpeta, predsed
nica SSO Marija Ferletič, dr. Mirko 
Spazzapan in prof. Aldo Rupel.
Pel je moški pevski zbor Mirko Filej 
medtem ko so spored zaključila dekleta 
plesne skupine prosvetnega društva 
Standrež.

Mamulove besede odmevajo
BEOGRAD —- Nedavni govor admirala Branka 

Mamule po svetu močno odmeva. Domala vse agen
cije in časopise je presenetila ostrost generalovih 
kritik jugoslovanskemu vodstvu. Avstrijski Die 
Presse je komentarju, na primer, dal naslov »Beog
rajsko vodstvo pod ognjem vojaka«, poseben pouda
rek pa so namenili delu govora, v katerem Mamula 
govori o »opozorilih iz tujine, češ da se utegnejo 
jugoslovanske težave tako razrasti, da jih vodstvo 
ne bo moglo več kontrolirati«.

Tudi agencija AP je v govoru poveljnika oboro
ženih sil »prepoznala« resno opozorilo vodstvu. 
Londonski BBC je presenečen zlasti zaradi velikega 
števila albanskih vojakov, ki naj bi kovali zarote po 
enotah JLA: kako je bilo mogoče vse to ohraniti vs. 
tajnosti - ob vsej publiciteti, ki sicer spremlja neka
tera druga sojenja, je menil komentator BBC.

Tudi glasilo obrambnega ministrstva Sovjetske 
zveze Krasnaja zvezda je zabeležilo sestanek komu
nistov v JLA, na katerem je govoril Mamula. Toda 
njihova ocena je dosti bolj umirjena: proučili so 
aktualne naloge za nadaljnji razvoj socialističnega 
samoupravljanja, je zapisalo sovjetsko vojaško gla
silo...

Retorično vprašanje o nasilju 
Ima kdo Kirka na vesti?

NEW YORK — Nasilje je kaleidoskop, v katerem ne
šteto sivih in črnih delcev, odraz vsakovrstnih zunanjih 
vplivov, v trenutku sestavi krvavordečo zvezdo.

Najbrž bi se morali bolj poglobljeno posvečati tisti 
(morali bi reči tej) vsesplošni sivini, ki nas obdaja, pred
vsem pa, ki obdaja otroke in mladoletnike, ter se prepo- 
gostokrat sprevrže v nezaslišane tragedije.

Časovno zadnja se je pripetila včeraj zjutraj v Elklandu 
v Missouriju, kjer je 14-letni Kirk Buckner pokončal svojo 
družino. Streljal je na mamo, na očeta in na svoje tri 
brate. Nasilja pa še ni bilo konec. Kirk je sedel v avto in 
se odpeljal k stricem, kjer je pri priči pobil teto in se 
nato zagnal še proti stricu. Ranjeni James Schnick pa je 
reagiral in Kirk je izgubil življenje v spopadu z lastnim 
stricem.

Toliko o Kirku, mladoletnemu pobijalcu, ki je umrl na 
tistem bojišču, ki ga je sam ustvaril. Njegova sivina je 
bila najbrž prežeta z nasiljem, ki ne izhaja izključno iz 
družinskih krogov pač pa zeva iz slehernega plakata in 
televizijskega zaslona, najdemo ga celo v zvokih razpro
danih popevk (mar ne trdi tudi vsegaboječ Michael Jac
kson, da je »bad« ?). Morda je Kirk mislil, da je tako prav.
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Socialisti napadajo komuniste in demokristjane

Zalivska vojna dobra pretveza 
za notranjepolitični obračun

RIM Perzijski zaliv je bolj podo
ben bojišču, kjer se spopadajo stranke 
v okviru notranjepolitičnega obraču
navanja, kot pa prizorišču vojne med 
Irakom in Iranom. Ti spopadi se odvi
jajo med večino in opozicijo, v sami 
večinski koaliciji pa tudi v stranki re
lativne večine zaradi interesov, ki naj 
bi se temu ali onemu obrestovali na 
kongresu demokristjanov.

To povzroča mimo polemik v KD 
tudi slabitev vsega političnega okvira 
in celo položaja, ki ga ima predsednik 
vlade. Pa tudi seveda De Mite, ki ga 
napadajo z vseh strani. Craxi ga na
ravnost zasmehuje: na vprašanje časni
karjev, kako to, da se ni priglasil k 
besedi na seminarju socialističnih se
natorjev, kot je bilo predvideno, je 
jedko odvrnil: »Ne morem spregovori
ti, ker v bazenu ni vode...« Vodja sku
pine PSI v senatu Fabbri je označil De 
Mitovo izjavo o pustolovski naravi vo
jaške odprave v Zaliv kot »nespodob
no«. Piccoli je izkopal bojno sekiro in 
navezuje »nenaravna zavezništva« 
proti tajniku KD kar z »oporečniško« 
levico, Donat Cattin pa je zagrmel: 
»De Mitove izjave potrjujejo, da ima
mo prav, ko izražamo pomisleke o de
lovanju strankinega tajništva.«

Z druge strani je tudi res, da niso 
De Mitovi zagovorniki kdove kako 
prepričljivi: »Če bi morali danes gla
sovati o zalivski odpravi, bi jo spet 
podprl,« je rekel Gava, toda izrecno 
poudaril besedo »danes«. Predsednik 
vlade Goria pa je na vprašanje, ali se 
boji bolj »izjav z roba bazena« kot min

v Zalivu, v zadregi odgovoril, da ga je 
bolj strah min. Toda med zalivskimi 
vodami in vodo v bazenu palermskega 
hotela Villa Igea je najbrž tesna vez: 
najhujše polemike znotraj vladne ve
čine so se sprostile, kot kaže, prav iz 
hotelskega bazena, kjer je podtajnik 
KD Bodrato spregovoril o »intervenci- 
onističnih stališčih po vzoru prve sve
tovne vojne« in s tem namignil na la
ične stranke. Odgovor glasila PRI La 
Voce repubblicana: »Nismo častilci re
torike o Scipionovi čeladi in ne razu
memo, čemu vsa ta polemika, ki bi je 
bilo lahko konec po četrtkovi seji vla
de.«

Zaliv pa je seveda kot nalašč tudi za 
kreganje med levico. Occhettu, ki je

izrazil »razočaranje« nad ravnanjem 
PSI in polemikami socialistov nasproti 
KPI, je Martelli odvrnil, da niso socia
listi tisti, ki izkoriščajo zalivsko politi
ko za zavračanje reformatorske alter
native. Po njegovem onemogoča ures
ničitev alternative prav KPI, »ker ne 
kaže znamenj revizije, o kateri se je 
zdelo, da bo nastopila po volilnem po
razu komunistov«. Sklep o posegu v 
Zalivu je bilo »odgovorno in dolžnos- 
tno dejanje«, ki dokazuje smisel PSI za 
državnost, katerega pa po mnenju 
glasnika socialističnega vodstva Uga 
Intinija »nimata ne komunistični svet, 
niti ne del katoliškega sveta«.

G. R.

Srečanje pisateljev na Obirskem
CELOVEC — Danes se na Obirskem pri Železni Kapli prične 8. srečanje 

pisateljev narodnostnih skupnosti. Tema srečanja je: manjšinski pisatelji in 
založništvo. Gre torej za bistven problem v razvoju književnosti manjšin, saj 
je smisel knjige tudi v tem, da najde pot do bralcev, ki živijo v istem prostoru 
kot pisatelj. Uvodni referat bo imela koroška pesnica Maja Haderlat in sicer 
o literaturi narodnostnih skupnosti in kulturnih konfliktih marginalnosti.

Med številnimi referenti bodo o specifičnih založniških problemih spre
govorili tudi Helga Mračnikar v zastopstvu koroške založbe Drava, Franc 
Kotnik za Mohorjevo založbo iz Celovca in Marko Kravos, ki bo govoril o 
perspektivah slovenskega založništva v Trstu. Nastopili bodo tudi predstav
niki Gradiščanskih Hrvatov, Lužiških Srbov in Južnih Tirolcev. Zvečer bo 
okrogla miza na temo: Gre založništvo majhnih narodov in narodnih skup
nosti rakovo pot? Med drugimi bo na okrogli mizi sodeloval predsednik 
republiškega komiteja za kulturo socialistične republike Slovenije Vladimir 
Kavčič. Jutri se bo srečanje zaključilo v Bilčovsu s tradicionalnim literarnim 
večerom.

George Bush v Rimu

George Bush, na obisku v Rimu, se je sestal tudi z ministrskim predsednikom 
Gorio (Telefoto AP)

Agnelli in finančni zakon
TURIN - Ostre kritike na račun fi

nančnega zakona vlade Goria imajo 
tokrat znamko Fiat. Predsednik turin- 
ske hiše Giovanni Agnelli je namreč 
izbral tribuno zborovanja družbe IFI, 
da je izrazil svoje neprikrito nezado
voljstvo nad sestavo zakona, ki ima, 
po njegovem mnenju, predvsem to ne
gativno lastnost, da penalizira najbolj 
uspešna podjetja.

Agnelli je torej ugotovil, da je fi
nančni zakon v nasprotju z uspešnim 
podjetništvom, hude kritike pa je na
menil tudi povišku davka IVA. »Pri 
nas so ga povišali,« je dejal Agnelli 
»drugod po Evropi, predvsem v Fran
ciji, pa ga nižajo.« »Predsednik Goria

trdi, da je Fiat prevelika in premočna 
družba?« se je vprašal Agnelli, »jaz ob
ratno trdim, da smo v odnosu z našimi 
konkurenti še premajhni in zato izred
no izpostavljeni.« »Fiat bi moral plani
rati svoj razmah,« je še pridal Agnelli, 
ki so mu finančne lovke predsednika 
Gorie očitno preštevilne in zato ne
varne.

Svoj kritični poseg je predsednik 
Fiata zaključil s trditvijo, da so prav 
družbe z aktivno poslovno bilanco tis
te, ki lahko podkrepijo italijansko 
ekonomijo. In družba Fiat je zabeleži
la lani 5.400 milijard lir aktivnega ob
računa, kar naj bi se seveda poznalo 
tudi na vsedržavni ravni.

Nepredvidene prostorske težave

V Celju se je začel 
mladinski festival

CELJE — Včeraj se je v Celju začel 
mladinski festival, najbolj množična 
politična prireditev slovenske mladine 
letos. Tri dni bo približno tristo zbra
nih govorilo o spreminjanju volilnega 
sistema, delnicah, obveznicah in tr
žnem gospodarstvu, socializmu, svobo-

CK ZKJ 
o ustavnosti 

in zakonitosti
BEOGRAD — Nazadnje se je 

jugoslovanski centralni komite z 
vprašanji ustavnosti in zakonitosti 
ukvarjal pred 36 leti, zdaj, po afe
ri Agrokomerc in drugih plazovih 
nepravilnosti pa je vendarle spet 
dozorel čas, da se najvišje telo ZK 
sestane ob takšni točki dnevnega 
reda.

Uvodno besedo na včerajšnji 
seji je imel Milan Rančevski, član 
predsedstva CK ZKJ ter opredelil 
predvsem odgovornost zveze ko
munistov ob vseh številnih poja
vih nezakonitosti. Kako je z odgo
vornostjo komunistov, je naj lepše 
povedal slovenski predsednik CK 
Milan Kučan z naslednjo prispo
dobo: »Ne moremo se obnašati, 
kot da smo nezainteresirani opa
zovalci, ki s pločnika gledajo av
tobus, imenovan nezakonitost, 
kako brezglavo drvi mimo nas. 
Kajti tudi mi sami smo v avtobusu 
in celo držimo volan ter pritiska
mo na zavore.« S tem je mislil 
med drugim tudi na zadnjo afero, 
ko so prav vsi Agrokomerčevi 
ljudje, ki so v preiskovalnih po- 

. stopkih, člani ZK...
Vidoje Žarkovič je opozoril na 

vlogo zveznih nadzornih organov, 
ki so ob Agrokomercu povsem za
tajili: »Odgovorni funkcionarji 
zdaj valijo krivdo na sistem, na
mesto da bi se pogledali v ogle
dalo«. (Pred kratkim je tudi Zar- 
kovič ponovil Smoletovo zahtevo, 
da bi morali odstopiti tudi zvezni 
sekretar za finance, guverner Na
rodne banke Jugoslavije in direk
tor jugoslovanske SDK).

Eden od razpravljavcev je pro
testiral, češ da se na partijskih fo
rumih pogosto sliši, da sicer spre
jemajo odlične sklepe, ki pa jih 
kasneje ne uresničujejo. »Naši 
sklepi so navadno zelo slabi,« je 
rekel Stevan Santo, »splošni so in 
zavezujejo vse in nikogar.«

Rdeča nit razprave je bil ves 
čas Agrokomerc, pri čemer so bili 
diskutanti enotni predvsem v 
ugotovitvi, da je Abdič s svojimi 
mahinacijami povzročil nekajkrat 
več škode kot ves klasični krimi
nal skupaj ...(dd)

di tiska, ekološki pogojenosti tehno
loškega razvoja, kmetijstvu in še mar
sičem kar jih teži.

Za organizatorje se je festival začel 
že predsinoči, ko so jih predstavniki 
Jugoslovanske ljudske armade obves
tili, da jim iz tehničnih razlogov odre
kajo gostoljubje v prostorih svojega 
doma v nasprotju z dogovorom izpred 
mesecem dni. Tako se del prireditve 
dogaja v na hitro najdenih prostorih 
naokrog po Celju.

Uradno je kot prvi včeraj ob 17. uri 
nagovoril udeležence festivala pred
sednik Zveze socialistične mladine 
Slovenije Tone Anderlič. Rekel je, da 
je za slovensko mladino nesprejemlji
vo, da se njeni predlogi o krepitvi ju
goslovanske obrambe napačno prika
zujejo javnosti kot poskusi rušenja dr
žavne ureditve.

»Zato je treba jasno povedati, da 
vsakršno nedobronamerno, neprincipi- 
elno in neargumentirano napadanje 
naše organizacije in njenih prizade
vanj ostro zavračamo.«

Sledil je pogovor s podpredsedni
kom jugoslovanske vlade Milošem 
Milosavljevičem. Ta je v svojem sko
raj enournem govoru ponavljal že zna
na stališča vlade, da je Jugoslavija v 
globoki krizi in da je zato nujno spre
jeti določene ukrepe, ki jih vlada baje 
že pripravlja. Milosavljevič je svoja 
predavanja zaključil pred skorajda 
prazno dvorano, ker so mladi med nje
govim govorjenjem s svojim odhodom 
povedali kaj mislijo o povedanem.

Sledila je razprava med tistimi ne
kaj udeleženci kar jih je ostalo in pod
predsednikom jugoslovanske vlade, ki 
pa se je izogibal odgovorom na po
stavljena vprašanja. Še najbolj jasno je 
odgovoril na vprašanje ali se kot član 
vlade čuti krivega za krizo in ali raz
mišlja odstopiti. Milosavljevičev odgo
vor je bil »ne«.

Istočasno so mladi razpravljali tudi 
o štafeti, za katero so rekli, da njena 
ukinitev ali ohranitev nista vprašanje, 
pod vprašaj pa so postavili sedanjo 
obliko prireditve.

Mladinski festival pa se ne vrši 
samo v predavalnicah. Na Tomšiče
vem trgu so mladi postavili stojnice, 
za katerimi obveščajo Celjane o svojih 
mnenjih o miru, ekologiji in podob
nem. V kinu Union so ves dan vrteli 
video programe, ob 20. uri pa so na 
prostem predvajali film slovenskega 
režiserja Karpa Godine »Rdeči Boo- 
gie«. Krona včerajšnjega dneva pa je 
bil koncert glasbene skupine Laibach, 
ki je zvečer muzicirala v športni dvo
rani Golovec. To je bil šele tretji kon
cert te skupine v Sloveniji, vse od 
daljnega 1980. leta, ko je bila ustanov
ljena v Trbovljah. Pred Celjem je sku
pina v Sloveniji gostovala le v Ljub
ljani in Mariboru, v Trbovljah, od ko
der je, pa še nikoli, ker so tam njeni 
koncerti nezaželeni. Tako je bil vče
rajšnji koncert domačemu kraju doslej 
še naj bližji.

NAŠE IN TVOJE DELO SODITA SKUPAJ
ZE PO TRADICIJI

Naše hranilnice so nastale 
pred več kot sto leti na 
pobudo kmetovalcev in 
obrtnikov, kot si ti. Zato

poznajo probleme obrtni
kov bolje kot kdorkoli. Za 
tvoje prihranke ti nudijo 
najboljše pogoje in dajejo 
finančne prispevke in po
sojila pod ugodnimi pogoji 
za vse podjetniške potrebe, 
kot so nakup gradbenih 
zemljišč, gradnja, razširi

tev in posodobitev delav
nic, nakup strojev, plače 
in razne socialane dajatve. 
Nudimo tudi najprimer
nejši leasing za tvoje pod
jetje. S strokovnimi brez
plačnimi nasveti ti poma
gamo najkoristneje naloži
ti tvoj denar. Pri nas boš 
vedno naletel na prisr
čnost, na enostavno, učin

kovito in izredno kakovos
tno poslovanje. V kmečki 
in obrtni hranilnici in po
sojilnici si v moderni ban
ki in med prijatelji.

KMEČKE IN OBRTNE 
HRANILNICE IN 
POSOJILNICE

v Furlaniji-Julijski krajini

D. V.
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Za sodobno pedagoško šolstvo

Skupina pedagoških delavk s Tržaškega 
pred dnevi obiskala akademijo v Kopru

Cernu
zvezni zakon 

o
jezikih

narodnosti?
OBALA - V Sloveniji in še posebej 

v Obalnem narodnostno mešanem 
prostoru z vso pozornostjo spremlja
jo odločitev o pripravi zveznega za
kona, ki naj bi urejal uradno rabo 
jezikov narodnosti po vsej Jugosla
viji.

Pobudo za pripravo takega zakona 
je sprožila skupščina republike Srbi
je zaradi izkušenj s Kosovom, kjer je 
albanski jezik v vsakodnevnem ži
vljenju in delu postal tudi uradni je
zik. Sodu je izbila dno kosovska 
praksa, da celo posamezniki pri svo
jih dolžnostih v državnih inštituci
jah, kot navaja glasilo zvezne konfe
rence SZDL Jugoslavije Borba, sami 
odločajo o uporabi uradnega jezika. 
Znani so primeri o matičnih doku
mentih in katastrskih knjigah v al
banščini, o zapisniku v albanskem 
jeziku, četudi je sodni proces pote
kal v srbohrvaškem in podobno. 
Prosta izbira je torej presegla vse 
meje, poročajo iz republike, četudi 
zvezna ustava v 246. členu določa 
uradno uporabo jezika naroda in z 
zakonom zagotovitev enakopravnos
ti jezika narodnosti. Srbska repub
liška ustava pa tega vprašanja ni do
sledneje uredila.

Povsem razumljiva je zaskrblje
nost za posledice, ki bi jih tak zvez
ni zakon lahko sprožil, saj ne gre 
metati v isti koš vse narodnosti, ki 
živijo v posameznih jugoslovanskih 
republikah. Zato bi za Slovenijo 
taka zakonodaja pomenila tudi ko
rak nazaj, če že ne oviro pri uveljav
ljeni dvojezičnosti v narodnostno 
mešanih območjih.

Vprašanje so na zadnjem zaseda
nju obravnavali tudi člani komisije 
za narodnosti pri slovenski skupšči
ni. Odločno so se zavzeli za to, da bi 
bila določila o uradni rabi jezikov 
narodnosti v pristojnosti posameznih 
republik in ne zvezne zakonodaje.

M. M.

Bo italijanski 
predpis 

zaustavil 
jugoslovanske 

tovornjake?
KOPER — Če bi v Italiji 1. oktobra 

res začel veljati predpis o plačeva
nju dodatnih pristojbin za tovornja
ke iz Jugoslavije, ki vozijo na dalj
ših relacijah od stotih kilometrov in 
za tiste tovornjake, ki niso namenje
ni v katero italijansko pristanišče, 
kot to določa italijanski uradni list, 
bi to verjetno drastično vplivalo na 
zmanjšanje jugoslovanskih prevozov 
s tovornjaki skozi Italijo. Tako oce
njuje Miran Turk, direktor koprske 
Interevrope.

»V Interevropi pravzaprav še ne 
poznamo vseh ozadij, ki naj bi vz
podbudila odgovorne italijanske or
gane, da iz predalov povlečejo pri
bližno 10 let stare predpise,« nam je 
razlagal Miran Turk. »Mogoče smo 
jih razdražili z našimi zahtevami o 
dodatnih dovolilnicah za opravlja
nje prevozov, morda je vzrok tudi v 
tem, da vozimo skozi Italijo celo ne
kaj več jugoslovanskega tovora kot 
italijanski prevozniki. To pa je razu
mljivo, pa ne zato, ker bi bili jugos
lovanski tovornjaki in njihove sto
ritve cenejše. Trdim, da italijanski 
prevozniki manj naročujejo za pre
voz kot mi, vendar morajo jugoslo
vanski porabniki transportnih stori
tev plačati italijanskim prevoznikov 
v lirah, nam pa seveda v dinarjih in 
v tem smo sedaj mi na boljšem.«

Zdaj jugoslovanske prevoznike 
najbolj zanima, kaj je v ozadju tega, 
kar je vzpodbudilo odgovorne itali
janske organe, da so potegnili stare 
predpise iz že zaprašenih predalov. 
Seveda bi uveljavitev tega predpisa 
vplivala na slabše gospodarske od
nose med državama, saj bi, če bi do 
tega res prišlo, mnogi namreč še se
daj ne morejo verjeti, verjetno mora
li podobne ukrepe vpeljati tudi v Ju
goslaviji za italijanske tovornjake.

KOPER — V prostorih koprske eno
te Pedagoške akademije iz Ljubljane 
je v teh zadnjih septembrskih dneh 
znova zaživelo, čeprav niti v času po
letnih počitnic, pripoveduje predstoj
nica Lučka Čok, ni bilo pravega zatiš
ja. Obveznosti za nemoteni začetek 
novega akademskega leta je bilo ves 
čas toliko, da je bilo nemogoče po
vsem izpreči in zapreti šolska vrata.

V prejšnjih dneh je Pedagoško aka
demijo v Kopru obiskala skupina pe
dagoških delavk s Tržaškega, med nji
mi tudi. tajnica Sindikata slovenskih 
šol Živka Marc. Začetek pogovora je 
veljal oddelku študija ob delu za uči
teljice razrednega pouka v zamejstvu. 
V prvi letnik se je lani vpisalo 29 slu- 
šateljic, kar 22 pa jih je doslej opravilo 
vse pogoje za nadaljevanje študija v 
drugem, to je zaključnem razredu. Pri
jetno preseneča njihov izredno dober 
uspeh, je poudarila prof. Lučka Čok, 
saj ima velika večina v indeksu le naj
višje ocene. Ob večinoma nikakršnem 
razumevanju v delovnem okolju, brez 
ugodnosti, ki bi olajšale študij, so slo
venske učiteljice zmogle take zavidlji

ve rezultate le z vso prizadevnostjo in 
željo za večje znanje, ki navsezadnje 
vendarle bogati kvalitete slovenskega 
šolstva v zamejstvu.

V šolskem letu 1987/88 se, kot reče
no, izteka višješolski, to je dveleten 
študij za učitelje razrednega pouka v 
osnovnih šolah in se hkrati začenja re
den štirileten, to je visokošolski študij 
za, po novem, profesorje razrednega 
pouka. Tudi v tega se lahko vpišejo 
kandidati iz zamejstva, celo po četr
tem letniku slovenskega učiteljišča, 
torej brez enoletne priprave za vstop 
na univerzo. Program je vabljiv tudi 
zato, ker se po dveh letih visokošol
skega študija v Kopru študentka lahko 
brez večjih težav prepiše v tretji let
nik denimo pedagogike na akademiji 
v Ljubljani. Opozoriti velja, da je za 
tovrstni študij na voljo kar 11 štipen
dij: 6 je po meddržavni izmenjavi na
menjenih tistim, ki so že zaposleni in 
želijo kljub temu študirati v matični 
domovini; 5 štipendij pa republiški 
Komite za vzgojo in izobraževanje ter 
telesno kulturo Slovenije podeljuje

tistim mladim zamejskim Slovencem, 
ki redni študij po končani srednji šoli 
šele začenjajo. Kandidati lahko s prija
vami še pohitijo, enako študentke, ki 
nimajo opravljenih vseh izpitov za 
drugi letnik študija ob delu. S prošnjo 
komisiji za študentovska vprašanja si 
namreč lahko zagotovijo nemoteno 
poslušanje predavanj in tudi opravlja
nje izpitov za drugi letnik. K diplomi 
pa bodo lahko pristopile, kar je po
vsem razumljivo, le z vsemi opravlje
nimi obveznostmi iz obeh letnikov.

Slovensko šolstvo v Italiji si želi in 
potrebuje sodobno preobleko. Živka 
Marc je v pogovoru predstavila začeto 
reformo učnih načrtov osnovnih šol in 
takoimenovano eksperimentiranje v 
srednjih šolah, ki ga dopušča posebni 
državni zakon. Spremembi sta zagoto
vo potrebni in , dobrodošli, pomenita 
pa velik zalogaj in hkrati priložnost za 
šolstvo slovenske narodnostne skup
nosti v Italiji. Želje in' zamisli po spre
minjanju sta predstavili profesorici tr
žaškega učiteljišča in vzgojiteljske 
šole: Lili Čebulec in Nataša Kalc. 
Kljub časovni stiski za pripravo pred
loga in za začetek dolgotrajnega po
stopka, izredna volja obeta, da jim bo 
uspelo. Pohvaliti gre tudi razmišljanja 
o spremembah; tako prizadevanja za 
sodobnejšo šolo, ki bi omogočila dalj
še in kvalitetnejše izobraževanje, dalje 
več smeri ali programov, kar bi zmanj
šalo po eni strani število čakajočih na 
delo in po drugi pomanjkanje strokov
nih delavcev za potrebe v vrtcih, jas
lih, v zdravstvu, skrbi za ostarele, one
mogle in podobno. Ker so v matični 
domovini in tudi na slovenski Obali 
podobni srednješolski programi, bo 
obljubljena pomoč dobrodošla.

Delovno srečanje slovenskih peda
goških delavk s Tržaškega in pred
stavnikov enote Pedagoške akademije 
v Kopru gre pohvalno oceniti, prav 
tako stike in sodelovanje pedagoškega 
šolstva z obeh strani meje, kar je ne
dvomno v obojestransko korist.

MIRJAM MUŽENIČ

Zemljiške preureditve: spori 
v sami deželni koaliciji

TRST — Zadnja.seja deželne svetovalske komisije za kmetijstvo je 
imela nepričakovan razplet; poročevalec zakonskega osnutka o zemljiški 
preureditvi svetovalec Comelli (KD), ki je bil dolga leta predsednik deželne 
vlade, je namreč odstopil z mesta poročevalca, potem ko je komisija sprejela 
amandma same večine (katere član je tudi on sam). Amandma k enemu 
najvažnejših členov omenjenega zakonskega osnutka je predložil republika
nec Ciriani, pri glasovanju pa so ga podprli še predstavniki PSI, KPI, MSI, 
MF, DP in PSDI; vzdržala se je Lista za Trst, proti pa sta glasovali le skupini 
KD in SSk. Zato odstop Comellija.

S tem v zvezi je komunistični svetovalec Gastone Andrian izjavil, da se 
je večina razbila na enem od bistvenih členov zakonskega osnutka in da je 
prodrl predlog, ki ga je komunistična skupina vedno zagovarjala. Dogodek 
je mogoče oceniti kot uspeh je še dodal svetovalec Andrian- prizadevanj 
in pobud KPI, ki so prisilile večino, da je glede tega vprašanja spremenila 
svoja stališča in se tudi razbila.

Prejela bo posebno priznanje Turistične zveze Hrvaške

Portoroška marina ena najboljših v državi
PORTOROŽ — O portoroški marini, luki za privez špor

tnih in turističnih plovil, smo že večkrat pisali, da je prav 
gotovo glede na svojo ponudbo eno najbolj popolnih od 
vseh jugoslovanskih pristanišč za turiste. To trditev so letos 
potrdili tudi člani Turističke patrole, ki jo oblikujejo Turis
tična zveza Hrvaške, Avto moto zveza Hrvaške, hrvaški ga
silci, prvi program Radia Zagreb in Večernji list, ko so 
omenjeno marino uvrstili na prvo mesto od 17 ocenjevanih 
marin v državi in ji zato namenili 25 točk, na drugem mestu 
je na primer dubrovniška marina s 24 točkami. Ob tej pri
ložnosti bo Turistična zveza Hrvaške sredi oktobra podelila 
portoroški marini posebno priznanje, simbolični meteoro
loški stolp. V portoroški marini so seveda zadovoljni, saj so 
taka in številna druga priznanja najboljši dokaz, da deset
letno vlaganje v ta pomembni del turistične ponudbe ni 
bilo zaman. Navtičnih gostov, ki pridejo v Jugoslavijo, je 
namreč res iz leta v leto več; samo po podatkih luške kapi
tanije iz Kopra je v letošnjih osmih mesecih skozi obalne 
mejne prehode preplulo v Jugoslavijo 12.411 jaht, od tega 
dobri dve tretjini skozi piransko pristanišče. To pa je vse 
skupaj približno za 13% več kot lani. Če je bilo na vsaki 
ladji samo 5 navtičnih turistov, je do konca avgusta prišlo 
na slovensko obalo 60.000 navtičnih turistov, za katere še 
zmeraj trdijo, da imajo največ pod palcem in jim turistični 
delavci zaradi tega najraje strežejo. Tudi v portoroški mari
ni se pozna to »vračanje k morju«, ko so lani in letos odprli 
nove zmogljivosti marine. Ko so več kot podvojili svoje 
zmogljivosti, še niso pričakovali takega uspeha, zdaj pa so 
vsi privezi takorekoč že oddani oziroma nanje zdaj čaka že 
tristo novih plovil, med njimi tudi nekaj tujih. Marina ima 
sklenjenih 750 pogodb za oddajo pri jezu v morju ali na

suhem in če dodamo še dvesto komunalnih privezov v ka
nalu Fazan pri Luciji, zdaj tukaj gostuje skoraj tisoč plovil 
različnih velikosti tja do 25 metrov dolžine in kot smo na 
začetku rekli, da gre za izredno dragocen turistični obet, 
nismo mislili samo težkih milijard, ki jih je bilo treba v 
vseh teh letih zabiti v nekdanje solinsko blato, temveč tudi 
še večjo vrednost, ki jo predstavlja vseh teh tisoč plovil. 
Ocenjujejo, da bi - če bi sešteli vrednost vseh plovil v 
portoroški Marini - prišli do vsote kakih stotih milijonov 
dolarjev. Letos v osmih mesecih so uvrstili za četrtino več 
navtičnih turistov kot lani, gre pa seveda za nekakšen pla
vajoči hotel, v katerem poleti prebiva dnevno dva do tri 
tisoč turistov. Marina ne bi dobila take pohvale, če ne bi 
poleg raznovrstne ponudbe zagotavljala kakovost, udobje 
in prave dobre storitve. Vse, kar si turisti samo želijo: najsi 
gre za tehnične servise, prodajalne, gostišča, bencinsko čr
palko, dvigala, rekreacijske površine, zabavišča, dober nad
zor in zagotavljanje varnosti. Skratka, zdaj gre za pravo 
zaokroženo organizacijo s celovito ponudbo in zapletenim 
sistemom dela. V portoroški marini je več kot polovica ladij 
s tujo zastavo, veliko pa je tudi domačih ljubiteljev morja, 
ki se jim zdijo cene za privez sicer visoke. V Marini ob 
takih pripombah skomignejo z rameni, domačini imajo na
mreč še zmeraj 30% nižje cene kot tujci in se ne namerava
jo odrekati zaslužku, če je ta možen. Zdaj pa je povpraševa
nje tako, da oblikujejo cene skladno s povpraševanjem, so 
nam razložili v marini, in prav imajo. Tudi portoroška mari
na je del tiste ponudbe, ki vzgaja in razvija kakovostni 
turizem, zanj pa v glavnem gre.

BORIS ŠULIGOJ

IZREDNE CENE

PFAFF
AVTOMATSKI ŠIVALNI STROJI

z različnimi šivi 
in pregibno ročko

399.000 lir
(v ceno je vključen davek IVA 

in kovček)

TEČAJI ANGLEŠKEGA JEZIKA

English 

Language 

Centre

• TEČAJI vseh stopenj s prosto izbiro urnikov
• STROKOVNO USPOSOBLJENI ANGLEŠKI PREDAVATELJI

Podrobnejše informacije:
V TRSTU
odgovorni Paul ali Simon
Trg Ponterosso 3 - Tel.: 764598 od 16. do 20. ure
V GORICI
odgovorni Tony ali Regent
Ul. del Seminario 7 - Tel.: 0481/33740

MAIER
Ul. Foscolo 5 - Tel. 730332 

(ob Trgu Garibaldi)

»Samo vprašal sem.«
»Hvala očka.« In Lionel je izginil v samoto svoje sobe. 

Ward ja pred nekaj leti postavil prizidek k hiši; zdaj ni bilo 
več sobe za goste, gospodinja je spala v garsonjeri nad 
garažo, zato pa je imel vsak otrok svojo spalnico v glavni 
hiši, celo dvojčici, ki sta začutili pravo olajšanje, ker sta 
odslej smeli spati ločeni (čeprav tega nista priznali).

Ward in Faye sta se pripeljala na privoz na Roxbury 
Drivu, kjer sta ju na trati pričakali dvojčici. Vanessa je 
imela na sebi belo platneno obleko in moder trak v dolgih, 
svetlih laseh. Obuta je bila v nove sandale, v roki pa je 
imela belo slamnato torbico. Oba starša sta istočasno po
mislila, da je izredno lepa; lepa je bila tudi Val, vendar na 
dosti bolj osupljiv način. Oblečena je bila v svetlo zeleno 
obleko, ki je bila tako kratka, da ji je segala prej do hlačk 
kot do kolen. Na hrbtu je imela globok izrez in se je tesno 
Prilegala njeni bujni postavi. V primerjavi z dvojčico Val

sploh ni bila videti kot petnajstletnica. Skoraj vedno je bila 
naličena, nohte je imela sveže nalakirane, obuta pa je bila 
v srčkane francoske čeveljce s petami; Faye je zavzdihnila 
in pogledala Warda, ki je ustavil avto.

»Pa smo spet tam... naša domača sirena na pohodu...«
Ward se je dobrodušno nasmehnil in potrepljal ženo po 

roki. »Pusti jo, punčka. Nikar se danes ne pričkajta.«
»Ljubše bi mi bilo, če bi z obraza sprala nekaj te nasla- 

ge, preden se odpravimo.«
Ward je iz varne notranjosti avtomobila ocenjujoče po

škilil na hčer in se zasmejal. »Reci ljudem, da je tvoja 
nečakinja.« Nato je nežno pogledal ženo. »Nekega dne bo 
prava lepotica.«

»Takrat bom že prestara in preveč senilna, da bi jo 
lahko ocenila.«

»Kar pusti jo.« Vedno je tako govoril. To je bil njegov 
odgovor na vse, razen seveda na Lionela. Kadar je šlo za 
Lionela, ga je moral vedno opominjati, karati in usmerjati. 
Faye je trdila, da preveč. Ward ni nikoli doumel, da je fant 
različen od ostalih, da je ustvarjalen, pameten in da ima 
povsem drugačne potrebe. Val pa... ta je bila nekaj druge
ga... trmasta, zahtevna, bojevita. Bila je brez dvoma njun 
najtežavnajši otrok... če je morda le prekašala Anne, ki je 
bila vedno odmaknjena v svoj svet?... Faye se včasih kar ni 
mogla odločiti, kaj je slabše. Ko pa je stopila iz avta in je 
Vanessa pritekla k njej s svojim jasnim, dobrodušnim smeh
ljajem, ji je bila hvaležna za njeno nezahtevnost. Tako je

bilo bolj preprosto. Povedala ji je, da je ljubka na pogled, 
jo objela z eno roko in jo poljubila na lice.

»Tvoj brat bo tako ponosen nate.«
»Misliš na tole Aliče v Čudežni deželi?« Približala se je 

Val, ki je bila skrivaj besna', ker je mati z roko objemala 
njeno sestro; opazila je bila tudi materin poljub. »Se ti ne 
zdi nekoliko prestara za takšno obleko?« Valerie je bila 
oblečena po zadnji modi, Vanessa pa je poosebljala nedol
žnost. Ko je Faye pogledala Val od blizu, je na njenih 
vekah opazila debelo črno črto, ob kateri se je kar stresla.

»Ljubica, zakaj si ne bi obrisala nekaj šminke, preden 
se odpravimo? Mislim, da je še malce prezgodaj zanjo, se ti 
ne zdi?« Laže je bilo kriviti uro kot njeno starost. Petnajst 
let se je Faye zdelo malce premalo za Kleopatrine oči, 
sploh pa ji takšno ličenje ni bilo nikoli pri srcu. Seveda pa 
Val ni prevzela ne materinih ne očetovih navad. O vsem je 
imela svoje mnenje, ki ga je našla sam bog ve kje, gotovo 
pa ne pri njiju. Na pogled je bila videti, kot bi jo vzel 
naravnost iz kakšnega hollywoodskega filma o mladostni
kih, poudarila je nekaj njegovih najslabših potez, tako da 
bi njena nati najraje zakričala od groze. Tokrat se je Faye 
potrudila, da bi ohranila mirno kri, medtem ko se je njena 
hči ustopila pred njo in zakopala pete v pesek.

Knjiga je izšla pri Založništvu tržaškega tiska 
in je na razpolago v Tržaški knjigarni
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Zaman vsi poskusi za oblikovanje širše večine

Claudio Mutton novi župan v Miljah 
toda le s polovico glasov skupščine

Kmetijski izvedenec Claudio Mutton, neodvisni kandi
dat komunistične Liste Frausin, je bil pozno ponoči izvoljen 
za novega župana v Miljah. Toda zanj so glasovali samo 
svetovalci Liste Frausin in neodvisni socialist Russignan, s 
skupaj 15 glasovi, ki predstavljajo samo polovico sestave 
miljskega občinskega sveta. Z istimi glasovi so bili nato 
izvoljeni še štirje efektivni odborniki (Russignan, Tremul, 
Menegazzi in Vodopivec) ter dva namestnika (Giorgio Mil
ic in Soldini). Pri glasovanju o županu so demokristjani. 
oddajali svojih 8 glasov svojemu kandidatu Rizziju, socialis
ta, socialdemokrata, republikanec in misovec pa so oddajali 
bele glasovnice, kar je nato storila vsa opozicija pri glaso
vanjih o odbornikih.

Kljub vztrajnim in potrpežljivim prizadevanjem Liste 
Frausin, ki so trajala prav do zadnjega trenutka pred odlo
čilnimi glasovanji, ni bilo torej mogoče rešiti dolgotrajne 
politične krize z oblikovanjem širše večine, ki naj bi bila 
sposobna učinkoviteje reševati čedalje bolj pereče proble
me miljske skupnosti. Nasprotno, v občinskem svetu sta se 
ustvarili dve nasprotni fronti, ki premoreta vsaka polovico 
svetovalcev, kar bo gotovo močno oteževalo upravljanje 
Občine, začenši z odobritvijo proračuna, ki bi jo morali 
izpeljati do konca tega meseca.

Na predsinočnji seji (ki se je pa končala šele v prvih 
jutranjih urah) se je namreč pokazalo, da stranke, ki so 
zastopane v miljskem občinskem svetu, ne morejo najti 
skupnega imenovalca niti v razmerah, ki jih vsi priznavajo 
za nujnostne, za oblikovanje vsaj zasilne in začasne uprave, 
ki naj bi bila kos resnosti položaja. Vsi so sicer na široko 
govorili o nujnosti reševanja krize v Aguili, o potrebi, da se 
premostijo ovire deželne uprave za uresničevanje navtične
ga načrta Marine Muje, vsi so naglašali zahtevo po napelja
vi metana v Milje in po pravičnejših dogovorih z ACEGA 
glede previsoke cene vode, toda ko je bilo treba pokazati 
dobro voljo, da bi vsi prispevali k skupnemu reševanju teh 
žgočih problemov, se je večina strank umaknila, upošteva
joč bolj lastne kot interese skupnosti.

Resnici na ljubo je treba priznati, da se je Lista Frausin 
v tem razlikovala od drugih strank, saj je ponujala sproti 
nove rešitve, ki naj bi pritegnile k sodelovanju čimširši 
sklop sil, in je skušala izkoristiti vsako najmanjšo prilož
nost, da bi nudila možnost pozitivnega izhoda iz krize. Tudi 
na zadnji seji skupščine je bivši župan Bordon (ki je kot 
svetovalec, ki je na volitvah prejel največ preferenc, pred

sedoval zasedanju) ponovil predlog, naj se zaradi nujnos- 
tnih razmer ustanovi »institucionalni« občinski odbor, se
stavljen iz zastopnikov vseh prisotnih strank (razen misov- 
ca), v katerem bi se Lista Frausin, čeprav razpolaga kar s 14 
od 30 svetovalcev, zadovoljila z enim zastopnikom, in sicer 
z neodvisnim kandidatom Muttonom.

Toda ostale stranke so nasprotovale tudi tej rešitvi. De- 
mokristjanski načelnik skupine Opara je namreč izključil, 
da bi KD lahko sodelovala v odboru s KPI, češ da je samo 
ta odgovorna za težave, ki tarejo miljsko občino. Bivši soci
alistični podžupan Rossini je bil prav tako ostro kritičen do 
bivših zaveznikov Liste Frausin, katerim je očital neodgo
vorno politiko do vprašanja cene vode in odlaganja raznih 
problemov. Po njegovem bi ustvarjal predlog »institucio
nalnega« odbora zgolj zmedo, medtem ko je podpiral pred
log manjšinskega odbora med laično-socialističnimi stran
kami, ki naj bi ga od zunaj podpirali KD in KPI. Ista stališ
ča je zagovarjal tudi republikanec Colombo, ki je tudi na
povedal ostro opozicijo odboru, ki bi ga sestavila Lista Fra
usin.

Nekakšen preokret, ki je obetal kompromisno rešitev, je 
predstavljal nastop drugega socialističnega predstavnika 
Ulcigraia, ki je v nasprotju s strankarskim tovarišem Rossi
nijem zatrdil, da je treba upoštevati predlog KPI o »institu
cionalnem« odboru, če se pač vse stranke hočejo zares izo
gniti nevarnosti predčasnega razpusta skupščine. Na nje
gov poseg je, po daljši prekinitvi seje, KPI odgovorila s 
pripravljenostjo umika kandidature Muttona in z Bordono- 
vim predlogom, naj za župana z nekakšnim poizvedovalnim 
mandatom, da sestavi čimširši odbor, izvolijo prav Ulcig
raia. Seja je bila nato ponovno prekinjena, da je lahko 
Ulcigrai izvedel hitro preverjanje med vsemi strankami, če 
bi tako rešitev sprejele. Toda podprla Sta ga samo Lista 
Frausin in neodvisni Russignan, ostale stranke so izrekle 
nasprotovanje, zaradi česar socialistični zastopnik ni sprejel 
kandidature.

Ko je propadel torej tudi ta zadnji poskus zbližanja, je 
bila pač Lista Frausin prisiljena iz čuta odgovornosti in 
zato, da pač nekdo upravlja Občino, predložiti (v dogovoru 
z Russignanom) svoje kandidate tako za župana kot za od
bornike. Kot smo omenili, druge stranke, razen KD za župa
na, sploh niso predstavile alternativnih kandidatov, zaradi 
česar je bil rezultat glasovanj tisti, ki smo na navedli na 
začetku.

Živahna dejavnost 
Sejemske ustanove

Naslednji petek, 2. oktobra, bodo na 
tržaškem razstavišču pod Montebel- 
lom odprli četrti salon znanstvenega 
raziskovanja in tehnologije ' Spazio 4", 
ki bo odprt do 6. oktobra. Letošnja iz
vedba ima še posebej namen pritegni
ti šolsko mladino in v ta namen so 
prireditelji poskrbeli za vodene obiske 
dijakov višjih srednjih šol, v katere sta 
vključeni tudi pravi ' učni uri" na ne
katere teme, ki jih ponuja razstava. 
Natančneje, gre za področje novih 
materialov v. fiziki in za uvajanje raču
nalnika oziroma visoke tehnologije v 
umetniško ustvarjanje. Obiski bodo ob 
delavnikih in v dopoldanskih urah, za
interesirane šole pa se lahko zglasijo v 
tiskovnem uradu Velesejemske usta
nove.

Na velesejmu pa se medtem pri
pravljajo na naslednjo prireditev, na 

. Dneve mednarodne industrije off-sho- 
re, ki bodo v zadnjem tednu oktobra 
in ki so jih v Trstu prvič priredili leta 
1982. Njen razstavni del bo posvečen 
v glavnem modelom in malim napra
vam za industrijo off-shor, kar po do
mače pomeni gradnjo na odprtem 
morju, medtem ko bo več prostora na
menjeno kongresnemu delu priredit
ve.

Na zadnjem zasedanju izvršnega od
bora Velesejemske ustanove so odbor
niki poslušali poročilo o delu kongres
nega centra, v katerem se je od odpr
tja leta 1982 zvrstilo 176 prireditev v 
režiji ustanove in kakih sto prireditev 
zunanjih uporabnikov. Ob tem so 
sklenili, da si bodo prizadevali za 
nadaljnje povečanje izkoriščanja cen
tra, ki poleg treh dvoran razpolaga z 
vsemi potrebnimi strukturami.

Program krožka Che Guevara za naslednje trimesečje

Skrb za kakovost in celovitost 
pri kulturno-politični razpravi
Predstavniki kulturno-političnega 

krožka Che Guevara so včeraj v Novi
narskem krožku predstavili program 
delovanja za naslednje tri mesece in 
snopič gradiva s posvetovanja, ki je 
bilo 8. januarja letos pod naslovom 
»Zamisel o mestu: razprava o kulturi v 
Trstu«.

Po besedah predsednika Maria Gol
lija teži program tega živahnega krož
ka h kakovosti in k čim bolj svežemu 
pristopu v razpravi o tržaških politič
nih in kulturnih vprašanjih, poleg 
tega da ga označuje precejšnja inten
zivnost. Med najvidnejšimi temami 
naslednjega trimesečja naj omenimo 
predavanja in razprave o aktualnosti 
Gramscijeve misli, o glasbenem in 
gledališkem življenju v Trstu in o pes
niku Virgiliu Giottiju, ki bodo že ok
tobra. Novembra se bodo nadaljevala 
Antoniu Gramsciju posvečena preda
vanja in razprava o njegovih izkuš
njah na Madžarskem, veliko občinstva 
pa bo prav gotovo pritegnilo srečanje 
s tržaškim pisateljem Claudiom Mag- 
risom. December bo v znamenju Um- 
berta Sabe, katerega delo bodo skušali 
predavatelji osvetliti iz novih zornih 
kotov, mimo običajnih klišejev.

Prav tako izvirna pri iskanju dru
gačnih pogledov in prijemov je bila 
tudi januarska razprava o kulturi v Tr
stu, kar dokazuje snopič zbranega gra
diva. V njem so referati prof. Contessi- 
ja, dr. Gorija, prof. Budinicha in arhi
tekta Cordara ter 14 posegov, ki so si

Predsednik krožka Che Guevara 
Mario Colli med včerajšnjo tiskovno 

konferenco

sledili v razpravi. Iz njih prav gotovo 
izhaja tudi tista "neuradna" kultura 
Trsta, ki jo večina namerno prezira in 
seveda niti ne pozna, ker je poznati 
noče. In v tej smeri, naravnani na veli
ko mero objektivnosti, namerava kro
žek Che Guevara nadaljevati svojo 
dejavnost, saj si bo še naprej prizade
val za čim bolj celovito obravnavanje 
politične in kulturne dejanskosti tega 
mesta, v katerem nakatera kulturna in 
miselna gibanja pač nikakor ne more
jo do izraza.

pisma uredništvu

Dve mnenji o seminarju 
za slovenske šolnike

Menim, da o tako resni zadevi, kot 
je seminar, ki poteka pod okriljem 
neke državne institucije in ob sodelo
vanju nekega uglednega vseučilišča, 
ne bi smeli pisati samo časnikarji na 
svoj približni način, marveč predvsem 
sami »porabniki«, slavisti in profesorji 
humanističnih predmetov. Ne moremo 
ga namreč kar tako počez in z omalo
važevanjem v celoti in pred javnostjo 
oznaniti za polomijo. Naša dolžnost je, 
da poudarimo, kar je bilo na seminar
jih v zadnjih letih dobrega, hkrati pa 
opozorimo na napake, da bi se te v 
prihodnje ne ponavljale. Oglasiti pa 
sem se prisiljena predvsem zaradi 
članka v četrtkovi št. PD. Vaša časni
karka N. F. bi bila lahko brez težav 
dobila moje mnenje, saj sem pismen 
človek, ko bi me bila za to prosila. Ne 
morem pa sprejeti za svoje izjav, ki jih 
je, iztrgane iz konteksta in po svoje 
prirejene, označila v PD kot moje 
mnenje, z navednicami in mojim ime
nom vred, potem ko mi je po telefonu 
govorila o svojem lastnem članku, za 

' katerega da bi rada nekaj mnenj raz
nih udeležencev. (In natresla sem ne
kaj različnih mnenj, napaberkovanih 
med znanci, sama namreč predavanj 
prof. Bernika in prof. Kirnove zaradi 
neozvočene predsobe, kjer nas je ka
kih 20 »odsedelo« dve predavanji, ni
sem slišala). Torej sem tako rekoč dol
žna, da na tem mestu povem nekaj 
svojih in ne samo svojih — misli o 
seminarjih zadnjih l§t. Seveda pa pri 
tem ne mislim nastopati v rokavicah.

Najprej si moramo sami izprašati 
vest: kolikšna je profesorska udeležba 
na seminarjih? Koliko stolov se izpraz
ni (če ne kar pol dvorane) v prvem 
odmoru in koliko posameznih vetr- 
gončičev še vztraja med debato (če 
sploh je)? In koliko smo sploh prispe
vali z lastnimi predlogi in idejami k 
seminarjem, da bi bili za nas ustrez
nejši in zanimivejši, če nam takšni, kot 
so bili, niso bili po volji? Koliko smo 
kot posamezniki ali kot Slavistično 
društvo ali sindikat znali in hoteli pri
kazati matičnim znanstvenim ustano
vam in svojim kolegom na slavističnih 
zborovanjih našo tukajšnjo situacijo 
(ne samo jezikovno in strokovno)? Le 
tako se je namreč moglo zgoditi, da je 
kdaj kakšen strokovnjak-pedagog 
tako rekoč prišel lajat v luno. Ali 
da nam je postregel kak čisto simpati
čen praktik — ob začudenju ali celo 
ogorčenju poslušalstva — z metodami 
za poučevanje slovenščine kot tujega 
jezika!!! (Tako daleč pa res še nismo!) 
Ali pa nam je (ne samo eden) visoko 
in prazno teoretiziral v ključu, primer
nem za povsem drugačen šolski in 
družbeni sistem? (Pač sestavek - kot 
jih je bilo še več —, potegnjen iz 
predala, ne pa napisan za nas in po 
naših potrebah).

Seveda pa ne manjka napak tudi na 
drugi strani. Če sami nismo dovolj us
pešen most med Slovenijo in zamej
stvom, so bili tu vsa leta kot nekakšna 
zasilna brv naši pedagoški svetovalci; 
ti pa so le bolj doma tam kot tu in bolj 
sprejemajo ponujeno, kot bi sami eks
plodirali od idej. Dokler jim ne znamo 
sami povedati, kaj želimo, moramo 
pač računati, da bo »od zgoraj« prišla 
kdaj dobra, kdaj pa slaba letina. Dotlej 
bo še marsikdo pobrskal med svojimi 
univerzitetnimi predavanji (kdaj celo 
že objavljenimi) in jih prišel prebrat v 
Trst ali Gorico. Morda pa jih bo čeda
lje več, ki bodo res prišli predavat na
lašč za nas, s posluhom za naše speci
fične potrebe.

Zadnja leta je bilo slišati tudi mne
nje, da nas predavatelji podcenjujejo, 
češ, za zamejce je še to, kar mislim 
povedati, predobro. Ta vtis sta pred 
leti posebej potrdili dve predavateljici 
iz Maribora. Spominjam se, da je za
tem skoraj vsa publika dobesedno 
ušla, tako da je naslednje predavanje 
prof. Kobetove iz Ljubljane, ki je bilo

Lep uspeh slovenske odličnjakinje

Elizabeta Spetič 
praporščak dela

Pred dnevi je Elizabeta Spetič, 
bivša dijakinja slovenskega trgov
skega zavoda Žiga Zois iz Trsta, 
sprejela vest, da je bila izbrana med 
petindvajsetimi najzaslužnejšimi 
maturanti iz cele Italije, ki bodo po
stali praporščaki dela (alfieri del la- 
voro).

Marljivo slovensko dijakinjo, ki je 
junija letos na zrelostnem izpitu do
segla najvišjo možno oceno 60, so od 
19. pa do 24. oktobra povabili v Rim, 
kjer ji bodo na posebni svečanosti 
izročili pomembno priznanje v pri
sotnosti predsednika republike Cos- 
sige. Med bivanjem v italijanski 
prestolnici se bo z ostalimi nagra
jenci udeležila vrste srečanjem z 
raznimi kulturnimi in političnimi 
osebnostmi.

Gostilniška glasba 
še danes tudi v Trstu

V hladu dvorišča gostilne Al Coboldo v Ulici del Rivo 3 je bila včeraj 
zjutraj predstavitev nenavadne pobude, ki se imenuje Musiča da Osteria. Po
budniki in vsakoletni organizatorji so Letoviščarska ustanova iz Forni Savor- 
gnani, združenje Micromedia, Furlanski odbor za zaščito gostiln in Valter Colle 
kot umetniški vodja.

Po uspehih, ki jih je pobuda v prejšnjih tednih žela v Forni Savorgnani, na 
Trbižu in v Vidmu, je Musiča da Osteria včeraj in danes prvič v Trstu, ki je že 
od nekdaj znan po svojih gostilnah in ima skupno z zaledjem bogato domačo 
glasbeno kulturo. Smisel pobude je vendar prav obujanje te glasbene tradicije, 
ki hrani v sebi zgodovinsko-etnične vrednote.

Prav zaradi tega so organizatorji za tržaški del pobude izbrali godce har- 
monikaške skupine Glas harmonike, ki deluje pri kulturnem društvu F. Venturi
ni. Skupno bo v teh dveh večerih nastopilo sedem godcev, ki bodo igrali 
izključno na diatonične harmonike, s spremljavo bobna in "bombardina".

V Trstu sodelujeta pri organizaciji Letoviščarska ustanova in Deželna usta
nova za razvoj turizma. Harmonikašem pa nudijo prostor štiri tržaške gostilne. 
Včeraj zvečer so godci igrali v gostilni Al Coboldo in gostilni La Bora. V prvi so 
kuharji pripravili za goste joto, v drugi pa "sepe in umido co la polenta ', (sipe' 
v omaki in polento).

Danes zvečer, ob 19.30, bosta na vrsti gostilna La de Brunetta in gostilna La 
Fontanella. Ob zvokih harmonike bodo pri Brunetti postregli z 'rebechin de 
gnochi de pan col ragu" (s kruhovimi cmoki in ragujem) in z "gnochi de patate 
col goulash" (s krompirjevimi cmoki z golažem), pri Fontanelli pa z "sguazeto 
de vedel coi bisi" (s teletino v omaki in grahom). (žp)

prav bleščeče, poslušalo manj kot de
set ljudi. Naj bi prireditelji seminarjev 
pomislili tudi na to, da res raven slo
venščine kot tudi strokovna priprav- 

- Ijenost našega kadra morda nista ved
no najbolj bleščeči, če bi ju hoteli pri
merjati z najboljšim kadrom v matici. 
Obenem pa so pri nas množični mediji 
toliko bogatejši in ponudba toliko šir
ša, od knjig do revij in televizijskih 
oddaj, tako da je naš kader razgledan, 
evropski- (seveda tisti bolj intelektual
no osveščeni) in torej mnogo zahtev
nejši in kritičnejši, kakor bi se komu 
zdelo. Posebno srednji in mlajši šolniš- 
ki rod (vsaj večji del) v veliki meri 
želi strokovno napredovati (to dokazu
je tudi letošnji obisk seminarja, mno
go obilnejši kot prejšnja leta) in odgo
vorne službe bi morale temu prisluh
niti ter z velikim posluhom za naš tu
kajšnji prostor, za našo drugačnost in 
svojskost, izbirati tako predavatelje 
kot teme. Kolegi prirodoslovci so ta 
pulz že ujeli in zadnji dve leti narav
nost navdušili!

Dajmo pod drobnogled še to zadnje: 
še tako dober predavatelj ne bo dovolj 
navdušil, če bo tema preširoka. Čemu 
npr. predlagati dr. Berniku za poldru
go uro predavanja temo, ki zaobjema 
skoraj dve stoletji: četudi je bil v 
podajanju še tako izbran in razgledan, 
ni mogel biti drugega kot pregleden 
in splošen; pri tem pa gre za strokov
njaka, ki bi nam sijajno postregel z 
vrsto ožjih, a poglobljenih tem, v kate
rih je doma: Levstik, Jenko, Cankarje
ve črtice in — celo kakšnega zamej
skega pisatelja je že kdaj vzel v pre
tres. Ali dr. Koruza, znanstvenik, ki bi 
znal stresti iz rokava znano in nezna
no o Prežihovem Vorancu in še o mar
sikom in marsičem, pa ga naprosijo, 
da pride predavat k nam o Trubarju. 
Po vsej publiciteti v Trubarjevem letu, 
z izčrpno prilogo PD vred, ko smo 
imeli Trubarja že res dovolj.

Znajmo torej izkoristiti današnje ve
like slaviste in velike kulturnike, 
skratka, kar imamo danes najboljšega, 

.vendar ne pozabimo na dvoje temelj
nih zahtev: ne potrebujemo puščobne 
strokovnosti, potrebujemo strokovnost, 
ki zna zagoreti tako za stroko kot za 
slovenstvo (Kmecl, Gnamuševa) in slo
venščino. Potrebujemo predavateljske 
osebnosti, ne le ozkih pedagoških ka
davrov. Pa seveda še tretje, že omenje
no: ožje teme — in ob vsem visokem 
slogovnem in umskem poletu tudi - 
uporabnost. Ne le šolsko, vendar — 
tudi šolsko.

ZORA TAVČAR

Spoštovani!
Dovolite mi nekaj pomislekov ob 

Vašem zapisu o seminarju slovenske
ga jezika za tržaške šolnike, ki se je v 
svojem poročanju omejil v glavnem le 
na mnenja nekaterih šolnikov. Resnič
no je bila dvorana nekoliko pretesna, 
a le v začetku prvega predavanja, pri 
vseh naslednjih je bilo že dovolj pro
stora za vse, ki so želeli slediti semi
narju, saj vemo, da pridejo nekateri 
udeleženci le. »pogledat« na seminar. 
Glede pripomb k posameznim preda
vanjem mislim, da smo le preveč pre
tirano kritični do tujega dela in priza
devanj ter premalo »pometamo pred 
svojim pragom«. Ni mogoče oporekati 
nekaterim pomanjkljivostim pri ob
ravnavi tem, vendar naj bo tako ali 
drugače, nikoli ni nič dovolj dobro za 
tržaške šolnike, nikoli dovolj poglob
ljeno, dorečeno, strokovno dognano, 
izvirno, kar prihaja z druge strani 
meje. Koliko pa je med nami takih 
strokovnjakov, ki bi znali vzorno izpe
ljati vsaj šolsko uro, primerno za hos- 
pitacije? Nočem soditi o posameznih 
predavanjih kritično ali nekritično, tr
dim pa, da nobeno predavanje ni ni
koli tako slabo in zguljeno, da nihče 
ne bi ničesar pridobil in se obogatil. 
Roko na srce, ali smo vsi, ki poučuje
mo na naših šolah, tako zelo idealni, 
razgledani, izobraženi, vsevedni šolni
ki, da nam ni mogoče več ničesar no
vega povedati?!

Ko bi bilo to res, bi bilo znanje in 
poznavanje slovenščine naših dijakov 
večje in bogatejše, kot je.

Samo malo več skromnosti in lastne 
dejavnosti nam manjka, se mi dozde
va.

OLGA LUPING
* * *

O seminarju za slovenske šolnike 
in našem poglobljenem kritičnem po
ročanju smo prejeli več pisem, od ka
terih z zadovoljstvom objavljamo da
nes prvi dve. Očitno gre za globlje 
vprašanje, ki je vredno vsestranske 
razprave in osvetlitve. Mnogi šolniki 
so nam telefonirali in hočejo ostati 
anonimni. To pa se nam ne zdi najbo
lje, saj bi bilo koristnejše, če bi ne
posredno posegli v odprto debato, h 
kateri jih vabimo in seveda na široko 
odpiramo naš dnevnik. Primorski 
dnevnik se bo k stvari še povrnil tudi 
s svojimi prispevki.

Od. ur.



PRIMORSKI DNEVNIK 26. septembra 1987 tržaški dnevnik □ stran 5

Svetovalci KPI v Nabrežini 
o slabem delu v komisijah
Svetovalska skupina KPI v devinsko-nabrežinski Občini je sklenila odpove

dati sodelovanje na sejah treh svetovalskih komisij, če občinski odbor ne bo 
spremenil načina njihovega delovanja. Komunistični svetovalci ugotavljajo, da 
so dolgo zahtevali ustanovitev teh komisij, njihovo delovanje pa je bilo vedno 
neustrezno, saj jih uprava najprej dolgo ni sklicevala, nato pa jih sklicuje kar na 
vrat na nos tik pred sejami občinskega sveta. S tem pa ne daje svetovalcem, 
zlasti opozicijskim, možnosti prave preučitve vprašanj, ki so na dnevnem redu.

Svetovalska skupina KPI v nabrežinski občinski skupščini se v svojem tis
kovnem sporočilu sprašuje, kako je mogoče s takim načinom dela resno poglab
ljati pomembna vprašanja, ki prihajajo na dnevni red komisij, kot so ustanovitev 
zdravstvenega okrožja, deželni načrt o prometu, park pri izvirih Timave ali na 
Grmadi, navtično pristanišče v Sesljanu.

Komunistični svetovalci torej zatrjujejo, da občinska uprava dejansko izvot- 
Ijuje vlogo in pomen svetovalskih komisij in dolžijo župana, da v imenu zatrje
vane učinkovitosti v bistvu krni pristojnosti izvoljenih teles, medtem ko najde 
vedno čas, da se izkazuje s sredstvi javnega obveščanja.

Sindikati zaskrbljeni ob načrtu 
o proizvodnem preustroju Ireta

Tovarniški svet podjetja Iret in sindikati kovinarjev FIM-CISL, FIOM-CGIL 
'n CCdL-UILM so objavili tiskovno sporočilo, v katerem naznanjajo, da jih je 
deželno odborništvo za industrijo obvestilo, da je od vodstva podjetja prejelo 
načrt o »preustroju in relansiranju« tovarne. Načrt sedaj obravnavajo na odbor- 
ništvu, ki bo sklicalo predstavnike treh sindikalnih konfederacij takoj, ko bo 
mogoča prva ocena načrta, kar bo predvidoma v prvih dneh oktobra.

Tovarniški svet Ireta in pokrajinska sindikalna tajništva — beremo v sporo
čilu — zahtevajo pravi načrt relansiranja in ne omejevalni preustroj. »Nekatera 
Podjetniška zadržanja in težavni odnosi med komponentami v podjetju,« pravijo 
sindikati, »pa upravičujejo zaskrbljenost in najbolj črnoglede predpostavke o 
možni vsebini predloženega načrta.« Dejstvo je beremo v tiskovnem sporočilu 
— da lastniki podjetja sindikalnih organizacij niso seznanili z načrtom in da 
oprava še naprej trdi, da ne ve za njegovo vsebino, zaradi česar je jasno, da ga 
danes še nihče ni sposoben oceniti. Se toliko manj pa seveda oceniti pozitivno, 
saj bi šlo le za upanje, ki ne sloni na realnih dejstvih, ali pa, še slabše, za 
zlonamerne glasove. Tovarniški svet in sindikalna tajništva — zaključuje nota — 
bodo vsekakor poskrbeli za obveščenost delavcev na delu in v dopolnilni blagaj
ni, takoj, ko bo načrt prišel v razpravo.

W

Černobilska tragedija na filmskem platnu
V kinodvorani Ariston bo drevi ob 23.30 vsedržavna premiera dokumentar

ca Černobil - kronika enega tedna, ki ga je v času lanske jedrske katastrofe v 
ukrajinskem mestu posnel sovjetski režiser Ščevščenko. Avtor filma je nekaj 
mesecev pozneje umrl zaradi posledic radioaktivnega žarčenja. Film bodo v 
matineji predvajali tudi jutri, in siber ob 11.30.

Prihodnji teden začetek vpisovanj

Godbeno društvo Prosek prireja 
celoletni tečaj za godbenike

Obvestilo SDGZ trgovcem 
gostincem in obrtnikom

Kako in kdaj 
plačati davek 

na zdravje
Protesti samostojnih poklicev so za

legli. Vlada naj bi za leto 1988 znižala 
davek na zdravje s 7,5 na 5,5 odstotka.

Množični protesti trgovcev, gostin
cev in obrtnikov proti krivičnosti 
»davka na zdravje« letošnjega julija so 
dali torej svoje sadove. Vlada bo pred
vidoma v finančni zakon za leto 1988 
vnesla sledeče spremembe: trgovci, 
gostinci, obrtniki in prosti poklici naj 
bi plačali 5,5% davka na zdravje (2% 
manj), ni pa še gotovo če bo sprejet 
predlog, da se nadaljnja 2 odstotka le
tošnjega plačila smatrata kot predu
jem za naslednje leto.

Vsi, ki niso letošnjega julija plačali 
davka na zdravje, imajo sedaj nasled
nje možnosti: davek lahko plačajo ta
koj ali pa najkasneje do 31. oktobra 
letos. To pa zato, ker zapade 30. ok
tobra tako imenovani »socialni od
pust«, s katerim se plačila socialnih 
prispevkov kaznujejo samo z 21-od- 
stotnimi zamudnimi letnimi obrestmi, 
to se pravi, da bo INPS vsem, ki so 
zakon kontestirali in niso v času pla
čali davka zaračunal, kasneje približ
no 5,4 odstotka zamudnih obresti na 
neplačani znesek (21% na obdobje 25. 
7. - 30. 10.)

Prej kot se plača dolžni znesek, 
manj obresti bo INPS zaračunal. Naj 
še enkrat opozorimo, da je treba pla
čati samo »davek« in to na položnicah 
INPS. Obresti bo zavod INPS zaraču
nal kasneje.

Naj istočasno opomnimo, da morajo 
do 30. t. m. plačati davek na zdravje 
prosti poklici: geometri, zdravniki, in
ženirji itd.

Do 25. 10. morajo drugi obrok plača
ti trgovci, gostinci in obrtniki.

Do 31. 10. pa morajo »davek na 
zdravje« plačati odvisni delavci.

Za podrobna navodila so na razpola
go uradi SDGZ.

Godbeno društvo Prosek bo —- kot 
že vrsto let — tudi letos priredilo te
čaj za mlade godbenike. S tečajem 
želi godba na pihala vzgojiti nove 
godbenike, ki naj bi v prihodnjem 
letu okrepili proseški pihalni orkester 
in tako poskrbeli za ohranitev bogate, 
že več kot 80-letne godbene tradicije 
v vasi.

Proseška godba je prav jeseni pred 
devetimi leti organizirala prvi tak te
meljitejši tečaj za mlade godbenike. 
Društvo je bilo takrat v hudih kadrov
skih težavah: pomladitev in številčna 
okrepitev godbe sta bili nujno potreb
ni za njen obstoj in razvoj. Pobuda je 
žela velik uspeh, saj se je članstvo v 
društvu v nekaj letih pomnožilo, mla
di godbeniki pa so se tudi odlično 
vključili v delovanje godbe, kar gre v 
veliki meri pripisati odprtosti starejših 
godbenikov.

Godba šteje sedaj 40 članov. Nov te
čaj, ki ga bo vodil Marino Ukmar, bo 
potekal vzporedno z lanskim tečajem, 
ki ga vodita Maurizio Lavrenčič in 
Marko Štoka. Tečajniki se bodo seve
da najprej seznanili z notami in glas
beno teorijo, šele zatem bodo prišli na 
vrsto inštrumenti. Po sklepu vpisova
nja bo društvo organiziralo sestanek s 
starši tečajnikov, na katerem jih bodo 
odborniki seznanili o smotrih in pote
ku tečaja. Pobuda bo stekla skozi vse 
šolsko leto, od prizadevnosti in marlji
vosti tečajnikov pa bo odvisno, kdaj 
bodo lahko prvič nastopili v godbi.

Vpisovanje v tečaj za mlade godbe
nike se bo začelo v ponedeljek, 28. se
ptembra, zaključilo pa se bo 2. oktob
ra. Interesenti se lahko vpišejo v dro
geriji Ukmar na Proseku ali v torek in 
v petek od 20. do 21. ure v Soščevi 
hiši, kjer vadi proseška godba na piha
la.

■ V noči med četrtkom in petkom so
tatovi obiskali dva trgovska obrata, ven
dar plen zanje verjetno ni bil zelo zado
voljiv. Iz blagajne pizzerije Vulcania na 
Nabrežju so odnesli 99.000 lir. Niti vlom 
v trgovino z obutvami La bottega del

calzolaio se ni veliko obrestoval. V bla
gajni so našli 100.000 lir.

S kawasakijem 
povozil žensko

Mladenič z motorjem je sinoči v kri
žišču med ulicama Pieta in Canova po
vozil 74-letno žensko. Mafalda Venturi iz 
Ul. Rossetti 43 je s svojim psom prečkala 
cesto pri semaforu, ko je na kawasakiju 
1100 pripeljal John Negovitich iz Ul. Gi- 
ulia 48, ki se je ni mogel izogniti in jo 
povozil. Ni še jasno, če je ženska prečka
la z rdečo ali z zeleno lučjo. Zaradi udar
ca in rane na nogi se bo Venturijeva 
zdravila sedem dm na ortopedskem od
delku glavne bolnišnice.

■ Agenti openskega komisariata so
včeraj ustavili jugoslovanska državljana, 
ki sta ilegalno prestopila italijansko-ju- 
goslovansko mejo. Ujeli so ju v središču 
Opčin. Gre za 18-letnega Myco Ajvazija 
iz Kumanovega in 42-letnega Vladimira 
Vucetiča iz Otočca. Slednji je že star 
znanec tržaške policije, saj je obtožen 
kraje z obremenilnimi okoliščinami: v 
Trstu naj bi okradel vsaj 15 trgovin.

vazne prireditve
Krožek N. Colarich priredi jutri, 27. t. 

m., na dvorišču Ljudskega domajrri Ko
rošcih PRAZNIK KOMUNISTIČNEGA 
TISKA. Od 18.30 igra ansambel Pomlad. 
Vabljeni!

Slovenski kulturni klub prireja na 
svoj 31. rojstni dan ZABAVNI VEČER S 
PLESOM. Praznujte z njim vsi mladi, ki 
ste to poletje slavili rojstne dneve! Vab
ljeni vsi danes, 26. t. m., od 18.30 dalje v 
Ul. Donizetti 3.

razna obvestila
KRUT obvešča, da se začne 15. oktobra 

tedenska plavalna ura v bazenu v Stru
njanu. Vpisovanje in informacije od 9. do 
12. ure na sedežu KRUT v Ul. Cicerone

Profesorji znanstvenih in strokovnih predmetov na obisku v Ljubljani

Naši šolniki so si včeraj ogledali 
atomski reaktor inštituta J. Stefan

V Budimpešti 
o uporabi 

tržaške luke
Bližnji medvladni sporazum za več

jo uporabo tržaškega pristanišča je bil 
v središču pogovorov italijanskih in 
madžarskih gospodarstvenikov v okvi
ru dneva Italije na mednarodnem ve
lesejmu v Budimpešti. Ob tem so pou
darili, da več kot pet odstotkov vse 
madžarske blagovne menjave gre po 
jadranski vodni poti in da se na Tržaš
kem in Goriškem razvija sistem in- 
franstruktur in integrativnih storitev 
cestno-železniško-letalskega prevoza.

Na budimpeštanskem velesejmu je 
zastopana tudi tržaška Trgovinska 
zbornica z 32 podjetji, dneva Italije pa 
se je udeležila tudi delegacija naše 
dežele, v kateri so bili deželni odbor
nik Brancati in predsednika tržaške 
oziroma goriške zbornice Tombesi in 
Bevilacgua.

V#

Čudna stališča 
Gambassinija

Listarski deželni svetovalec Gambassi- 
ni je naslovil na predsednika deželnega 
odbora Biasuttija interpelacijo, v kateri 
zatrjuje, da je na nedavnem shodu istr
skih in dalmatinskih beguncev slišal pri
tožbe, češ da deželna večina prepušča tr
žaškemu komunističnemu svetovalcu 
Tonelu, podpredsedniku skupščine, da 
vzdržuje stike z italijansko manjšino v 
Jugoslaviji. Gambassini pri tem izraža 
mnenje, da ni ravno komunist najbolj 
primeren, da ščiti interese italijanske 
skupnosti v odnosu do 'jugoslovanskih 
komunističnih oblasti.

Interpelacija pač odraža značilno 
Gambassinijevo pojmovanje političnih 
odnosov, ki naj bi morali (najbrž) na 
mednarodni ravni vedno temeljiti ne na 
sodelovanju in razumevanju, ampak 
samo na nasprotovanju in napetosti.

Drugi dan seminarja za šolnike 
znanstvenih in strokovnih predmetov 
je bil namenjen ogledu atomskega re
aktorja inštituta Jožef Stetan v Podgo
rici pri Ljubljani. Tržaške šolnike sta 
včeraj sprejela inž. Mati in dr. Tomšič, 
oba z inštituta Jožef Stefan, ki sta 
prejšnji dan našim profesorjem preda
vala v Peterlinovi dvorani v Trstu in 
sta ob koncu obiska prikazala načrt o 
energetskem varčevanju v Sloveniji. 
Dr. Pregl in dr. Fajgelj pa sta obrazlo
žila organizacijo inštituta kot takega 
ter delovanje atomskega reaktorja.

Inštitut Jožef Stefan je samostojna 
raziskovalna organizacija, ki deluje v 
okviru Univerze »E. Kardelja« v Ljub
ljani in ima odseke na treh različnih 
krajih. V inštitutu dela 750 ljudi, po
razdeljenih na 22 samostojnih poslov
nih skupin. Centralni del inštituta se 
nahaja v središču Ljublane, v Domža
lah je sedež visoke tehnologije, v razi
skovalnem reaktorju v Podgorici pa 
deluje približno 200 ljudi. Sodelavci 
inštituta si prizadevajo, da bi dosegli 
neposredno povezavo znanja in dosež
kov iz temeljnih raziskav (raziskave so 
na mednarodni ravni) s praktičnimi 
raziskavami. Svoje dosežke in sodob
ne metode dela uvajajo v gospodar
stvo in druge družbene dejavnosti. To 
sodelovanje z ne prav čisto raziskoval
nimi področji, torej prenos raziskoval
nih dosežkov v prakso, pa povzroča 
nezanemarljive težave. Kljub temu pa 
v zadnjih letih dosega inštitut po
membne rezultate, saj okoli 70% do
hodka izvira (ostalo prihaja preko Ra
ziskovalne skupnosti Slovenije) iz po
godbenih del, usmerjenih v uporabo.

Atomski reaktor v Podgorici je le 
raziskovalnega značaja, saj je v pri
merjavi z drugimi atomskimi reaktorji, 
ki jih uporabljajo za pridobivanje

energije, zelo majhen in ima moč 250 
kW (tolikšno energijo proizvede cen
tralna kurjava v 4 ali 5 hišah). Izotope, 
ki jih pridobivajo tu raziskovalci, upo
rabljajo v zdravstvu (na primer pri 
ugotavljanju rakastih obolenj) ali v in
dustriji (z radioaktivnimi snovmi ugo
tavljajo okvare v podzemeljskih vodo
vodnih ceveh, nevidne razpoke v jezo
vih itd.) ali v drugih gospodarskih 
sektorjih.

Skupina za energetsko svetovanje

pa izdeluje načrt za gospodarnejšo 
rabo energije. Pri tem upošteva značil
nosti in potrebe posameznih zgradb, 
dobljene podatke pa predeluje z raču
nalniki, ki ugotavljajo najboljšo mož
no rešitev.

V prihodnih dneh bomo o značilnos
tih raziskovalnega inštituta Jožef Ste
fan ter o delovanju atomskega reak
torja v Podgorici podrobneje poročali, 
saj bodo ti objekti za en dan na ogled 
javnosti. (IvV)

Nadškof Bommarco posvetil temeljni 
kamen za novo kapelico v Cerovljah

ht m i.mmm i > t i ■ ■nhhhi

Dva obtoženca od preteklega tedna v zaporu, tretjega še iščejo

Preiskava o domnevni prodaji orožja
Ali je tudi Trst središče trgovanja z orožjem? Če orožje 

ni potovalo skozi Trst, pa je mogoče v našem mestu najti 
naročnike ali posredovalce. S podobnimi hipotezami je vče
raj italijanski dnevnik razburil tržaško javnost. Poleg predr
znih trditev in razkrivanja preiskovalne tajnosti pa je novi
nar po pomoti navedel celo ime človeka, ki z vso zadevo 
nima prav nič opraviti. Kot je včeraj komentiralo več pred
stavnikov organov javne varnosti, so po vsej verjetnosti vso 
stvar »napihnili« v trenutku, ko je zelo v modi izsledovanje 
trgovcev z orožjem. Da sta bili dve osebi aretirani, je popol
noma res, vendar obtožbe še niso natančno formulirane. 
Obtoženci naj bi vlagali kapital v tuje družbe in nalagali 
kapital v tujini.

Informacije so na splošno zelo skope. Preiskovalni sod
nik Filippo Gullotta ni hotel posredovati nobenih informa
cij, ker je stvar odeta v preiskovalno tajnost. Niti branilca 
obtožencev nista bila preveč zgovorna. Preiskavo naj bi

vsekakor začeli že konec leta 1983 tržaški finančni stražni
ki. Tržaška družba, ki se ukvarja s prodajo elektronskih 
delov za civilno uporabo, naj bi zagrešila valutne prekrške. 
Osumljena je namreč, da je vlagala kapital v dve tuji druž
bi s sedežema v ZDA in v Ziirichu. Po triletni preiskavi je 
sodnik Gullotta odločil, da so indici dovolj številni in ute
meljeni za izdajo zapornega naloga proti trem ljudem. Dva 
osumljenca, Sergija Cesarja in Miriama Carlija, so aretirali 
že prejšnji teden, medtem ko Dragomira Penso še iščejo.

V zadnjih časih naj bi finančni stražniki celo odkrili, da 
sta omenjeni družbi vpleteni v prodajo orožja Iraku. Cesar 
in Carli trdita, da nimata nič opraviti s prodajo orožja in 
niti z valutnimi prekrški.Oba sta najbrž bila že obveščena o 
preiskavah finančnih stražnikov, ne da bi ju stvar pretirano 
skrbela. Obtožba v zvezi z valutnimi prekrški ni tako huda 
kot obtožba o domnevni prodaji orožja, za katero so predvi
dene hujše kazni.

Goriški nadškof Bommarco je včeraj 
blagoslovil temeljni kamen za kapeli
co sv. Cirila in Metoda, ki bo zrasla v 
središču Cerovelj. Ta kraška vas je na
mreč brez cerkve in kapelice, saj je 
bila prejšnja kapelica sv. Miklavža 
— porušena še v prvi svetovni vojni.

Slovesnosti, na kateri je nadškof ne
kaj priložnostnih besed in verskih 
misli izrekel v slovenščini, so se ude
ležili številni vaščani, med njimi tudi 
mavhinjski župnik Josip Markuža, saj 
Cerovlje spadajo pod njegovo župnijo, 
in goriški škofov vikar za Slovence dr. 
Simčič.

Zbrane je ob koncu slovesnosti po
zdravil tudi devinsko-nabrežinski žu
pan Bojan Brezigar, ki je zagotovil vso 
podporo občine pri izgradnji kapelice, 
čeprav v finančnih terminih ta pomoč 
ne more biti kdove kako velika. Nova 
kapelica bo, kot rečeno, posvečena 
slovanskima verobuditeljema, ki sta 
postala zaščitnika Evrope.

8/B - tel. 631084.
Slovenska prosveta prireja pred novo 

gledališko sezono srečanje z vodstvom in 
člani SSG, ki bo v četrtek, 1. oktobra, v 
Peterlinovi dvorani, Ulica Donizetti 3, z 
začetkom ob 20. uri.

Slovensko stalno gledališče. BALET
NA ŠOLA prične s poukom v ponede
ljek, 5. oktobra. Vpisovanje in informaci
je na Upravi SSG, Ul. Petronio 4, tel. 
734265, vsak delavnik od 10. do 14. ure. 
Zaradi sestave razredov prosimo, da z 
vpisom novih učencev pohitite!

SKD Tabor - Opčine obvešča, da bo 
prvo srečanje udeleženk telovadnega te
čaja v Prosvetnem domu na Opčinah v 
četrtek, 1. oktobra, ob 16. uri.

Godbeno društvo Prosek prireja tečaj 
za mlade godbenike. Interesenti naj se 
javijo od 28. t. m. do 2. oktobra v droge
riji Ukmar na Proseku ali ob torkih in 
petkih od 20. do 21. ure v Soščevi hiši na 
Proseku.

KD F.Prešeren iz Boljunca obvešča, 
da bo potekalo vpisovanje v plesno šolo 
za otroke in mladince od 6. do 14. leta 
starosti v ponedeljek, 28. t. m., ob 17. do 
18. ure na tel. 228497.

Preminil je naš dragi mož, oče 
in nono

Gastone Mennucci

Pogreb dragega pokojnika bo danes, 
26. t. m., ob 11.30 iz mrtvašnice glavne 
bolnišnice v kontovelsko cerkev.

Žalostno vest sporočajo žena Vida, 
sin Rado in hči Sonja z družinama 
ter drugo sorodstvo.

Namesto cvetja, darujte v dobrodel
ne namene.

Kontovel, Opčine, Boršt, Piša, 26. se
ptembra 1987

Rajonski svet za zahodni Kras iz
reka globoko sožalje svoji svetoval
ki Vidi Gerlanc Mennucci ob težki 
izgubi dragega moža Gastoneja.

Ob bridki izgubi očeta Gastoneja 
izrekajo iskreno sožalje gospodu 
Radu Mennucciju in svojcem uprav
ni in nadzorni odbor, ravnateljstvo 
in kolegi Hranilnice in posojilnice 
na Opčinah.

Prosvetno društvo Slovenec iz 
Boršta in Zabrežca izreka iskreno 
sožalje svojima pevcema Sonji, Ste- 
votu in družini, ob izgubi dragega 
očeta oziroma tasta.
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Potovalni urad AURORA 

priredi ob

obletnici oktobrske revolucije
potovanje

v Moskvo in Leningrad
Potovanje bo od 6. do 13. novembra. Cena 735.000 lir. 
Informacije in vpisovanja pri Aurori, Ul. Milano 20, tel. 60261. 
Vpisovanje se zaključi najkasneje 10. oktobra.

SLOVENSKO 
STALNO. 
GLEDALIŠČE

ABONMA 1987-88
Dosedanji abonenti lahko obno

vijo abonma do 3. oktobra od 9. 
do 14. ure, tudi po telefonu 
734265. Vpisovanje novih abonen
tov od 5. oktobra od 10. do 14. ure 
in od 16.30 do 19.30, ob sobotah 
od 10. do 14. .ure v Kulturnem 
domu, Ul. Petronio 4.

ABONENTI IMAJO PRI PRED
STAVAH IZVEN ABONMAJA 

25% POPUSTA

SLOVENSKO 
STALNO. 
GLEDALIŠČE

Miha Mate

ŠIROKA USTA
Izvaja Stane Starešinič 
Jutri, 27. t. m., ob 19. uri v 

Centru Anton Ukmar-Miro pri 
DOMJU

včeraj - danes
Danes, SOBOTA, 26. septembra

DAMIJAN
Sonce vzide ob 6.56 in zatone ob 18.57 

- Dolžina dneva 12.01 - Luna vzide ob 
10.36 in zatone ob 20.06.

Jutri, NEDELJA, 27. septembra
VINKO

PLIMOVANJE DANES: ob 05.19 naj
nižje -34 cm, ob 11.35 najvišje 53 cm, ob 
18.13 najnižje -48 cm.

VREME VČERAJ: Temperatura zraka 
22,1 stopinje, zračni tlak 1007,4 mb raste, 
veter 8 kilometrov na uro zahodnik, vla
ga 78-odstotna, nebo rahlo oblačno, mor
je rahlo razgibano, temperatura morja 
25,5 stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
RODILI SO SE: Giacomo Longo, Gian- 

carlo Calogero Solazzo, Mattia Marassi.
UMRLI SO: 73-letni Giovanni Cesare, 

74-letna Maria Stella Vissi, 73-letna Ca- 
terina Bastiani, 68-letna Paulina Stanič, 
76-letni Mario Granata, 81-letni Giovan
ni Leban, 57-letni Renato Lozei, 83-letna 
Italia Mazzeni.

OKLICI: uradnik Piero Luxa in urad
nica Luciana Cociani, bolničar Franco 
Calligari in bolničarka Graziella Vigini, 
uradnik Livio Decarli in uradnica Maria 
Pizzonia, uradnik Carlo Butti in študen
tka Nefer Della Torre di Valsasina, geo
meter Luciano Marussich in uradnica 
Maria DelPAnno, zdravnik Thomas Weik 
in učiteljica Maria Gabriella Caiazza, 
kmetijski izvedenec Gilberto Visintin in 
brezposelna Elisa Ursich, gasilec Tiziano 
Onor in uradnica Elida Schiavini, urad
nik Gianfranco Plet in bolničarka Giu- 
seppina laniro, elektrikar Claudio Cigli- 
ani in vzgojiteljica Annamaria Favero, 
uradnik Claudio Scarpa in tajnica Anna 
Ulcigrai, delavec Fulvio Testa in proda
jalka Elena Clagnaz, mehanik Giorgio 
Vescovi in prodajalka Elena Pianigiani, 
karabinjer Pasguale Corona in študentka 
Isabella Santini, inženir Salvatore Piscio- 
neci in gospodinja Adriana Bozzo, Ma- 
kuala Luzemo-Matondo in Cinzia Peruz
zi, Ferenc Andras Szbnyi in Zsuzsanna 
Medgyessy.

DNEVNA IN NOČNA 
SLUŽBA LEKARN 

Od ponedeljka, 21. septembra, 
do sobote, 26. septembra 1987 

Dnevna služba - od 8.30 do 19.30
Trg S. Giovanni 5, Canapo S. Giacomo 

1, Ul. dei Soncini 179 (Skedenj), Ul. Re- 
voltella 41.

MILJE (Mazzinijev drevored 1 - tel. 
271124) in OPČINE (Trg Monte Re 3/2 - 
tel. 213718) - samo po telefonu za najnuj
nejše primere.

Dnevna služba - od 19.30 do 20.30
Trg S. Giovanni 5, Čampo S. Giacomo 

1, Ul. dei Soncini 179 (Skedenj), Ul. Re- 
voltella 41, Trg Garibaldi 5, Ul. delFOro- 
logio 6.

MILJE (Mazzinijev drevored 1 - tel. 
271124) in OPČINE (Trg Monte Re 3/2 - 
tel. 213718) - samo po telefonu za najnuj
nejše primere.

Nočna služba - od 20.30 do 8.30
Trg Garibaldi 5, Ul. delFOrologio 6.
MILJE (Mazzinijev drevored 1 - tel. 

271124) in OPČINE (Trg Monte Re 3/2 - 
tel. 213718) - samo po telefonu za najnuj
nejše primere.

ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA
Nočna služba od 20. do 8. ure, tel. 7761, 

predpraznična od 14. do 20. ure in praz
nična od 8. do 20. ure.

gledališča
VERDI
Danes, 26. t. m., ob 12. uri bodo v mali 

dvorani gledališča Verdi (Ul. S. Carlo 2) 
predstavili program letošnje operne se
zone. Otvoritev sezone bo 20. oktobra z 
Bizetovo opero CARMEN.

TEATRO STABILE
Pri Teatru Slabile so v teku vpisova

nja novih in potrditev starih abonmajev 
za gledališko sezono 87/88. Vpisovanja 
sprejema osrednja blagajna v Pasaži 
Protti (tel. 69406) do vključno 2. oktobra 
1987.

LA CONTRADA - IL CRISTALLO
Gledališka sezona 87/88. Vpisovanja 

novih in potrditev starih abonmajev 
sprejema UTAT - Pasaža Protti 2, in bla
gajna gledališča - Ul. Ghirlandaio 12.

kino
LETNI KINO - ARISTON - 16.00, 21.30 

Giulia e Giulia, r. Peter Del Morite: i. 
Kathleen Turner, Sting, Gabriel Byrne, 
Gabriele Ferzetti. - 23.30 Vsedržavna 
premiera Chernobyl, cronaca di una 
settimana dilficile, dok. film, r. Ščev- 
ščenko. Ponovitev jutri ob 11.30.

LETNI KINO - LJUDSKI VRT - 21.00Ba- 
sil, 1'investigatopo, ris., ZDA 1987; r. B. 
Mattionson, D. Michener, J. Musker.

NAZIONALE IV - 16.00, 22.00 Good mor- 
ning Babilonia, dram., It., 1987, 120'; r. 
Paolo e Vittorio Taviani; i. Vincent Spa- 
no, Greta Scačchi.

EKCELSIOR I - 16.00, 22.15 Oci ciornie, 
It, 1987, r. Nikita Mikhalkov; i. Marcel- 
lo Mastroianni, Silvana Mangano

PENICE - 17.00, 22.15 La piccola bottega 
degli orrori, srh. kom., ZDA 1986, 100'; 
r. Frank Oz; i. Rick Moranis, Ellen Gre
ene

GRATTACIELO - 17.00, 22.15 Predator, 
fant., ZDA; r. J. McTiernan; i. A. 
Schwarzenegger.

EKCELSIOR II - 17.00, 21.45 Appunta- 
mento al buio, kom., ZDA 1986, 100'; r. 
Blake Edwards; i. Kirn Basinger, Bruce 
VVillis

EDEN - 16.00, 22.00 L'altro desiderio di 
mia moglie, porn., □ □

VITTORIO VENETO - 16.00, 22.10 Plato- 
on, vojni, ZDA 1986, 115'; r. Oliver Sto
ne; i. Tom Berenger, Willem Dafoe.

NAZIONALE II - 16.30, 22.00 Morte a 33 
giri, r. Charles Martin Smith; i. Marc 
Priče, Tony Fields.

MIGNON - 16.30, 22.15 II ragazzo dal ki
mono d'oro, pust.

CAPITOL - 16.30, 22.00 Fantasia, ris., Walt 
Disney, ZDA 1940, 120'.

NAZIONALE III - 16.30, 22.00 Pregled sr
hljivke: Avventura nel tempo

LUMIERE FICE - 16.00, 22.00 Crimini del 
cuore, kom., ZDA 1986, 105'; r. Bruce Be- 
resford; i. Diane Keaton, Jessica Lange, 
Sissy Spaček.

NAZIONALE I - 16.00, 22.00 Ricercati, uf- 
ficialmente morti, vojni.

RADIO - 15.30, 21.30 Caffe, te o me, pom.,
□ □

Prepovedano mladini pod 14. letom □ - 
18. letom □ □

koncerti
REPENTABOR - glasbeni popoldnevi 

stare in sodobne glasbe. Jutri, 27. 9., ob 
18. uri v repentabrski cerkvi: SKLADBE 
PAVLETA MERKUJA za enega izvajal
ca. Solisti: Jože Falout, Alessandro Bo- 
nelli, Erika Slama, Črtomir Šiškovič, 
Franco Feruglio, Miloš Mlejnik, Nika Vi
potnik.

XI. glasbeni september. V torek, 29. t. 
m., ob 20.30 bosta v evangeličansko-lute- 
ranski cerkvi nastopila pianista Valenti
na AGOSTINI in Corrado GRECO. Izva
jala bosta skladbe Stravinskega, Faureja 
in Ravela.

V četrtek, 1. oktobra, ob 20.30 bo v 
evangeličansko-luteranski cerkvi nasto
pil tVIENER SCHUBERT TRIO.

Združenje PROMUSICA vabi v pone
deljek, 28. t. m., ob 20.30 na koncert, ki 
bo v katedrali sv. Justa. Nastopil bo or
glar Harald FELLER.

razstave
V umetnostni galeriji Barbacan bo

do 3. oktobra razstavljal slikar Ivo PET
KOVŠEK. Razstava je odprta ob delavni
kih od 17.00 do 19.30 in ob nedeljah od
10.00 do 12.00.

V umetnostni 'galeriji Malcanton bo
do 3. oktobra razstavljala svoja dela 
Gabriele SCHURIAN iz Avstrije.

V prostorih bivše konjušnice pri Mi- 
ramaru je do 30. septembra odprta mo
nografska razstava, posvečena Gustavu 
Pulitzerju Finaliju.

Razstava Človek in trta v Kraškem 
muzeju v Repnu bo odprta do 16. oktob
ra. Urnik: od ponedeljka do petka od
17.00 do 20.00; ob sobotah in nedeljah od
11.00 do 13.00 in od 17.00 do 20.00.

V umetnostni galeriji Cartesius bodo 
v soboto, 3. oktobra, ob 18. uri otvorili 
razstavo tržaške likovnice Olivie ŠIA- 
USS. Razstava bo odprta do 15. oktobra.

Naš konjiček FRANC KAVALO 
je žrebico vzel ROSANO,

sreče vedno polno štolo, 
vse ostalo je že znano.

Vošči jima Krožek mla
dih komunistov Zahodne

ga Krasa.

Danes popoldne se bosta

FRANKO in ROSANA 
vzela, zjutraj pa 

FABJO in MIHAELA

Da bi jim zakonski jarem težak, 
naj srečen bo vsak vaš korak.
Vaš poročni dan proslavljamo, 
s polnimi kozarci vam nazdravljamo.

Ženski pevski zbor, od
bor in bivši folkloristi KD 

Rdeča zvezdal

Danes se poročita
GABRIJELA in EDI

Iskreno jima čestitajo
dekliški zbor Devin in 

Fantje izpod Grmade.

Danes bosta osnovala novo zdru
ženo ekipo

GABRIJELA PAHOR 
in EDI KRAUS

Svojemu predsedniku in njegovi 
izvoljenki želimo sreče in uspehov, 
ki naj bi bili čimbolj v sozvočju 's 
srečo in uspehi Jadranove združene 
ekipe.

Vodstvo in igralci Jadrana

čestitke
Danes praznuje v Bazovici 80. rmstni 

dan naš dragi oče in nono AVGUŠTIN 
ŽERJAL. Vse najboljše in še na mnoga 
zdrava leta mu želi hčerka Vilma z 
družino.

Dragi nono in oče AVGUŠTIN! Čes
titamo ti za tvoj visoki življenjski jubi
lej in ti želimo še mnogo let zdravja in 
veselja v našem krogu. Vnukinji Mile
na in Ksenija ter sin Boris z Marijo.

Danes se vzameta ROSANA in 
FRANKO. Sreče in medsebojnega razu
mevanja v zakonskem stanu vama želi
jo mama, oče, Tanja, Martina ter noni 
Danica in Pavla.

KSENIJA in ROBI sta se končno od
ločila. Vse najboljše v novem stanu 
jima želijo bivši realčani.

_____ prispevki_____
V spomin na Guerrina Husuja daruje 

Nada Kemperle 10.000 lir za ŠD Primor
je.

Ob priliki poroke hčerke Tanje daru
jeta Erminijo in Savina Kuret 100.000 lir 
za SKD Slavec.

V spomin na Justa Krevatina ob 8. ob
letnici smrti daruje Marija Krevatin
25.000 lir za Zadrugo Ban, 20.000 lir za 
vzdrževanje spomenika padlim v NOB 
na Opčinah in 20.000 lir za kapelico pri 
Banih.

V spomin na Anico Terčon darujejo 
Draga, Mila in Pepko 30.000 lir za SKD I. 
Gruden.

V spomin na Anico Terčon darujejo 
Ivo Grilanc ter Anica in Marjuči 95.000 
lir za KD I. Gruden in ŠD Sokol.

V spomin na Anico Tejčon darujeta 
Aleš in Nadja 30.000 lir za ŠD Sokol.

V spomin na Alojza Pirca darujejo 
Alojz, Milka, Marija in Ivanka Škrlj
30.000 lir za KD Rdeča zvezda in 30.000 
lir za ŠK Kras.

Ob 7. obletnici smrti Mare Milič por. 
Ostrouške daruje hči Marta 25.000 lir za 
ŠK Kras in 25.000 lir za KD Rdeča zvez
da.

NAJLEPŠE JESENSKE BARVE 
KOZMETIČNIH FIRM

SHISEIDO
HANORAH

novi francoski parfum
Loulou - cacharel

Parfumerija KOZMETIKA 90
Opčine - Narodna ul. 118

GROZDJE 
ZA VINO

na državni cesti 202 
med Opčinami in Prosekom 

pri
kampingu »PIAN DEL GRISA« 

Od 23. sept. dalje

Ameriški dolar.............'........... 1300.—
Nemška marka ....................... 717.—
Francoski frank....................... 213.—
Holandski florint..... .............. 637.—
Belgijski frank......................... 33,50
Funt šterling............................. 2130.—
Irski šterling............................. 1910.—
Danska krona........................... 184.—
Grška drahma ......................... 9.—
Kanadski dolar ....................... 975.—

KD Lonjer-Katinara 
in ŠD Adria

prirejata danes, 26., in jutri, 27. t. m.

PRAZNIK GROZDJA 
V LONJERJU

SPORED:
DANES ob 16. uri slikarski ex 

tempore za otroke, ob 20. uri ples 
z Nevo, Maro in Germanom

JUTRI ob 17. uri nastop plesne 
šole KD F. Prešeren iz Boljunca, 
ob 18. uri ples z Veselimi godci iz 
Boljunca.

mali oglasi
700 KG KORUZE prodam. Tel. 231901 ob 

20. uri.
PRODAM vespo 125 primavera, letnik 

'71, taksa plačana do januarja 88, in 
čelado. Cena 200.000 lir. Tel. 422093 od 
19. do 20.30.

MLAD slovenski par kupi hišico na Kra
su, tudi potrebno popravil. Tel. 815701 
ob večernih urah.

PRODAM zazidljivo parcelo 2.600 kv. m 
v Križpotu - Mačkolje. Tel. 228803.

V ŠEMPOLAJU išče »betola« mlado/ega 
z dobro voljo za kuharja. Tel. 201047.

DRUŽBA... zastopnica ene pomembnej
ših italijanskih bank, nudi visoke ob
resti za proste naložbe, ki so varne j 
pred inflacijo, v italijanskih lirah ali 
tujih devizah. Popolna tajnost in ga
rancija. Pišite pod šifro "DOBRA IN
VESTICIJA" na Oglasni oddelek Pri
morskega dnevnika - Ul. Montecchi 6 
- 34137 TRST.

PRODAM harmoniko Victoria super 31,
120 basov v odličnem stanju. Tel. 
280072.

PRIVATNO prodam stanovanje v Roja
nu: kuhinjski kot, dnevna soba, sobica, 
spalnica, kopalnica, dva balkona in 
klet. Tel. 723671 ali 417814.

GOSTILNA na Krasu nujno išče kuhari
co. Pismene ponudbe na Oglasni odde
lek Primorskega dnevnika, Ul. Mon
tecchi 6, 34137 Trst, pod šifro »Kuhari
ca«.

8 — 
866.— 

101,75 
194,— 
203,50 

9 — 
10 — 

900,— 
1,20 
1,20

menjalnica 25. 9. 1987

Japonski jen...........
Švicarski frank __
Avstrijski šiling__
Norveška krona ...
Švedska krona.......
Portugalski eskudo
Španska peseta__
Avstralski dolar ...
Debeli dinar...........
Drobni dinar...........

Berite
»Novi Matajur«

dHi/d BANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE 
DLIIvD tržaška KREDITNA BANKA

Telef.: Sedež 040/67001 
Agencija Domjo 831-131
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^ Tedenski pregovor:
Bolje je biti dobro obešen 
kot slabo poročen.

(nemški)

Rfi^cHloo/
SPOMINSKI DATUMI:
□ Pred 40 leti: 28. 9. 1947 
je bil v Beogradu usta
novljen kongres Zveze 
borcev narodnoosvobodil
ne vojske Jugoslavije.

OSEBNOSTI:
□ 26. 9. 1967 je v Ljubljani umrl publicist in politik Ivan Regent, ki se 
je rodil 24. 1. 1884 na Kontovelu.
□ 28. 9. 1831 se je v Spodnjih Retjah pri Velikih Laščah rodil pesnik 
in pisatelj Fran Levstik, ki je umrl 16. 11. 1887 v Ljubljani.
□ 29. 9. 1897 se je v Platišču rodil beneški duhovnik Jožef Cramaro- 
Kramar, ki je umrl 22. 12. 1974 v Čempeju.
□ 29. 9. 1962 je v Trstu umrl gledališki igralec in režiser Just Košuta, 
ki se je.rodil 28. 10. 1898 v Križu.
□ 1. 10. 1976 je v Ljubljani umrl politični delavec in publicist Srečko 
Vilhar, ki se je rodil 7. 4. 1907 v Kromberku pri Gorici.

NMMNMMNMMMMNMMHNMNMMNNNNMHMNMMMMMNMNNMMNRNMMNNMMNMMMMMMMMMNNMHNMMMNI

gledališča III
LJUBLJANA
Cankarjev dom

V SREDNJI DVORANI nocoj, 26. 9., ob 20. uri: Zločin in kazen 
(F. M. Dostojevski), rež. Andrzej Wajda, gostuje Teatr Stary iz 
Krakova (ponovitev 27. 9.).

V SREDNJI DVORANI v petek, 2. 10., ob 19. uri: Nori dnevi - 
Figaro se ženi (Beaumarchais) in Figaro se ločuje (Odon von Hor- 
vath), rež. Paolo Magelli, gostovanje Dramskega kazališta Gavella 
iz Zagreba.
MGL Ljubljana

Nocoj, 26. 9., ob 19.30: Še zmeraj ptiči (Milan Jesih), rež. Barbara 
Hieng.
NOVA GORICA
PDG Nova Gorica

V SOLKANU v torek, 29. 9., ob 16. uri: Ljudožerci (Gregor Strni
ša), rež. Mile Korun (ponovitve 30. 9., 1., 2. in 3. 10. ob 20. uri).

PORTOROŽ
Hotel Palače

V četrtek, 30. 9., ob 21.30: Večer istrske pesmi in glasbe, nastopa 
vokalno-instrumentalna skupina Istranova.
NOVA GORICA
Kulturni dom

V ponedeljek, 28. 9., ob 20.15: Kvartet saksofonov Rascher.
LJUBLJANA
Cankarjev dom

V VELIKI DVORANI v četrtek, 1. 10., ob 19.30: koncert Simfonič
nega orkestra Slovenske filharmonije, dir. Milan Horvat (B. Lesko
vic, A. Dvorak: ponovitev 2. 10.).
VIDEM
Chiesa del Cristo

V nedeljo, 27. 9., ob 20.30: koncert orkestra Haydn Philarmonia 
(Verdi, Vivaldi, Boccherini, Schubert, Bartok).

VALVASONE
Stolnica

Nocoj, 26. 9., ob 21. uri: v okviru ciklusa Sonata, kantata in 
koncert v baročni dobi - nastopa organist August Humer.
SAN DANIELE
Biblioteca Guarneriana

Nocoj, 26. 9., ob 21. uri: v okviru Festivala sodobne glasbe - 
Sodobna glasba in gib, nastopajo Alberto Bosio - tolkala, Cinzia 
Barbagelata - violina, Guido Arborelli - klarinet, Marlena Kessik - 
flavta in mezzosopranistka Elena De Martin, sodeluje gledališka 
skupina Vettori Ultra Mondo (Bosco, Zanettovich, Lasagna, Pedini, 
Pedele, Nieder).
PADOVA
Palasport San Lazzaro

Nocoj, 26. 9., ob 21.15: nastopa Zucchero Fornaciari.
MESTRE
Gledališče Tag

Nocoj, 26. 9., ob 22.30: nastopa Peter Guidi Ouartet.
V nedeljo, 27. 9., ob 22.30: koncert Paula Millnesa.

Gledališče Toniolo
V nedeljo, 27. 9., ob 21. uri: koncert Immaculate Fools.

BENETKE 
Gledališče Goldoni 
Jezuitska cerkev

V nedeljo, 27. 9., ob 17. uri: koncert dua Carmelos-Benori (orgle 
in sopran).

V torek, 29. 9., ob 21. uri: koncert organista Petra Schumanna.
Cerkev Spirito Santo

Danes, 26. 9., ob 17. uri: koncert organista Roberta Cescuta.
Fondazione Cini

V ponedeljek, 28. 9., ob 18. uri: nastopa Andrea Von Ramm - 
kontraalt.
Gledališče La Penice

V četrtek, 1. 10, ob 20. uri: koncert klavirskega dua Gorini-Bag- 
noli (Stravinski, afriška ljudska glasba).
Bazilika Frari

V petek, 2. 10., ob 21. uri: koncert dua De Rossi - orgle in Piani - 
klavir.

VERONA
Arena

V četrtek, 1. 10., ob 21. uri: pojeta Bob Dylan in Tom Petty.

PORTOROŽ
Avditorij

Nocoj, 26. 9., ob 19. uri: Maček Muri - otroški program.
Kosmačeva spominska soba

V torek, 29. 9., ob 17. uri: Večer poezije Daneta Zajca v spomin 
na rojstni dan Cirila Kosmača, sodelujeta tudi Aleš Berger in An
ton Petje.

razstave
BENETKE
□ PALAČA FORTUNV: Moda v gledališču (vsak dan 9-19, pone
deljek zaprto).
□ MUZEJ ČIPKARSKE ŠOLE NA BURANU: Bila je nekoč neves
tina bala (vsak dan 9-19, do 30. 9.).
□ MUZEJ CORRER: Henry Matisse (vsak dan 9.30-19.30, torek 
zaprto).
□ PALAČA GRASSI: Jean Tinguely (vsak dan 10-19).
□ DOŽEVA PALAČA: Zakladi Evrazije (vsak dan 9-18.15).
□ DRŽAVNI ARHIV FRARI: Gozdovi Serenissime (vsak dan 9-13, 
ponedeljek zaprto).
□ MUZEJ CA' PESARO: Londonska šola - šest umetnikov (vsak 
dan 10-19, ponedeljek zaprto).
□ OTOK ŠAN LAZZARO: Armenci v Italiji (vsak dan 15-17).

VIDEM
□ GALERIJA INTERNO OUATTRO (Ul. Marinoni 55): Nevia Be- 
nes (vsak dan 16-19.30, nedelja in prazniki zaprto, do 2. 10.).
□ GALERIJA LABORATORIO (Ul. Giusti 2): Francesco Stefanini 
(vsak dan 11-12.30 in 17.30-19.30, ponedeljek in prazniki zaprto, do 
18. 10.).
□ GALERIJA IL VENTAGLIO (Ul. Aguilea 11): Guido Tavagnac- 
co (vsak dan 16-17.30, ponedeljek in prazniki zaprto, do 17. 10.).
□ CENTRO FRIULANO ARTI PLASTICHE (Ul. Beato Odorico): 
postumna razstava Uga Cancija Magnana (vsak dan 10-12 in 16-17, 
do 17. 10.).
□’ GALERIJA PLURIMA (Vicolo Pulesi); Afro Mirko Dino Basal- 
della (vsak dan 16-19.30, do 9. 10.).

LJUBLJANA
□ MODERNA GALERIJA (Tomšičeva 14 - tel. 003861/214106): 
XXVII. Mednarodni grafični bienale (vsak dan 10-18, nedelja 10-13, 
ponedeljek zaprto, do 30. 9.).
□ RAZSTAVIŠČE ARKADE (Trg osvoboditve 18, tel. 
003861/213004): Bronasta doba na Slovenskem od 18. do 8. stoletja 
pr. n. š. (vsak dan 10-18, nedelja 10-13, ponedeljek zaprto, do 30. 9.).
□ MALA FOTOGALERIJA (Trg revolucije 2): razstava fotografij 
in polaroidov Nina Migliorija (do 4. 10.).
□ NARODNA GALERIJA (Prežihova 1 - tel. 061/219759): Slavni 
mojstri XX. stoletja iz jugoslovanskih zbirk (do 18. 10.).

' □ PRODAJNA GALERIJA ARS: Gabrijel Stupica (do 30. 9.).

Trst
♦ Župan Giulio Staffieri nima govorilnih ur, stranke sprejme 
samo na osnovi pismene prošnje.
♦ Odbornik za javna dela Dario Jagodic sprejema vsak dan, razen 
ob sobotah, od 10.30 dalje, po možnosti s predhodnim telefonskim 
dogovorom (tel. 61292).
Dolina
♦ Župan Edvin Švab in odborniki sprejemajo po dogovoru s taj
ništvom (tel. 228110 ali 228127).
Milje
♦ Novoizvoljeni župan in odborniki še niso določili govorilnih ur 
(tel. 271001).
Nabrežina
♦ Župan Bojan Brezigar sprejema po dogovoru s tajništvom (tel. 
201018).
♦ Podžupan in odbornik za javna dela Vittorino Caldi sprejema 
ob torkih, četrtkih in sobotah, po možnosti s predhodnim telefon
skim dogovorom.
Regentabor
♦ Zupan Pavel Colja in odborniki sprejemajo v glavnem ob sobo
tah, po možnosti s predhodnim dogovorom s tajništvom (tel. 
227122).

Zgonik
♦ Župan Miloš Budin in odborniki sprejemajo po dogovoru s 
tajništvom (tel. 229150).
Gorica
♦ Župan Antonio Scarano nima govorilnih ur in sprejema le po 
posebnem dogovoru.
♦ Podžupan (in odbornik za javna dela) Mario del Ben sprejema 
ob ponedeljkih med 10. in 12. uro.
♦ Odbornik za kulturo, šolstvo in šport Franco Obizzi sprejema 
ob torkih med 12.00 in 13.30.
♦ Odbornik za skrbstvo Flavio Culot sprejema ob četrtkih med
11.30 in 12.30 in ob ponedeljkih med 16. in 18. uro v prostorih 
večnamenskega središča (Ul. Baiamonti 22).
♦ Odbornik za turizem, trgovino in redarje Andrej Bratuž spreje
ma ob ponedeljkih med 17. in 18. uro.
Doberdob
♦ Župan Mario Lavrenčič sprejema ob sredah in petkih med 16. 
in 17. uro.
♦ Odbornik za osebje ih finance Janko Gergolet sprejema ob 
ponedeljkih med 8. in 9. uro.
♦ Novoizvoljeni odbornik za šport in rekreacijo Guido Devetak še 
nima govorilnih ur.
♦ Odbornik za zdravstvo in socialno skrbstvo Darij Leghissa spre
jema ob sredah med 17.30 in 18.30.
♦ Odbornik za šolstvo in kulturo ter urejevanje teritorija Karel 
Černič sprejema ob sredah med 9. in 10. uro.
Sovpdnje
♦ Župan Vid Primožič sprejema ob torkih, četrtkih in sobotah 
med 10.30 in 11.30.
♦ Odborniki nimajo govorilnih ur.
Števerjan
♦ Župan Ivan Humer in odborniki - za zdravstvo Silvan Cibini, za 
kmetijstvo Franc Maraž, za javna dela Rudolf Koršič - sprejemajo 
ob ponedeljkih med 11. in 13. uro.
♦ Odbornik za finance Ivan Mikluz sprejema ob sobotah med 10. 
in 12. uro.

Radio Trst A
7.00, 13.00, 19.00 Radijski dnevnik; 8.00, 10.00, 14.00 17.00 Poročila;

7.20 Dobro jutro po naše: koledarček, narodnozabavna glasba; 8.10 
Kulturni dogodki; 8.40 Glasbeni mozaik; 10.10 Koncert v Cankarje
vem domu v Ljubljani: Simfonični orkester RTV Ljubljana, dir. 
Volker Rhode, violinistka Monika Skalar, violist Mile Kosi, violon
čelist Ciril Škerjanec (B. Kantušer, E. Lalo, R. Strauss); 11.45 Glas
beni mozaik; 12.00 Oddaja iz Kanalske doline: Bom naredu stazice;
13.20 Glasba po željah; 14.00 Deželna kronika; 14.10 Naš popoldan 
z glasbo in besedo (vodita Bruna Ciani in Giorgina Pisani); 16.00 
Ko se obesi dan: Pesmi za poletni čas (pripravlja Bruna Pertot);
17.00 Kulturna kronika; 17.10 Klasični album; 18.00 Poletni variete: 
Radio oddih (pripravljata Bogdana Bratuž in Adrijan Rustja); 18.30 
Glasbene skice.
Radio Ljubljana

5.00, 6.00, 6.30, 8.00, 9.00, 10.00, 11.00, 12.00, 14.00, 19.00, 21.00,
22.00, 23.00, 24.00 Poročila; 4.30 Jutranji spored; 7.00 Jutranja kroni
ka; 7.25 Dobro jutro, otroci; 7.35 Prometne informacije; 8.05 Pionir
ski tednik; 9.05 Pogovor s poslušalci; 10.05 Sobotna matineja; 11.05 
Naši znanstveniki pred mikrofonom; 11.20 Minute za staro glasbo,- 
11.35 Naši poslušalci čestitajo in pozdravljajo; 12.30 Kmetijski na
sveti; 14.05 Glasbena panorama; 15.00 Radio danes, radio jutri; 
15.10 Popoldanski mozaik; 15.30 Dogodki in odmevi; 15.55 Zabavna 
glasba; 16.00 Vrtiljak; 16.30 S poti po Jugoslaviji, srečanje republik 
m pokrajin; 17.00 Zunanjepolitični magazin; 18.00 Odmevi z balet
nih odrov; 18.30 S knjižnega trga; 19.35 Za najmlajše; 19.45 Minute 
z ansamblom Slavka Žnidaršiča; 20.00 Radio na dopustu; 22.20 Od 
tod do polnoči; 23.05 Literarni nokturno; 0.05 Nočni spored.
Radio Koper (slovenski spored)

13.30, 14.30, 17.30 Poročila; 6.00 Glasba; 6.05 Danes se spominja
mo; 6.10 Vreme, prometni servis; 6.30 Jutranjik; 7.30 Poročila in 
pregled tiska; 6.45 Cestne informacije; 8.00 Prenos Radia Ljubljana;
13.00 Kruh in sol Radia Koper; 14.40 Pesem tedna; 15.30 Dogodki in 
odmevi; 16.00 Glasba po željah; 16.30 Primorski dnevnik; 17.15 Za
mejska reportaža; 17.40 Informativna oddaja: Aktualna tema; 18.00 
Glasbena starinarnica; 19.00 Zaključek sporedov.
Radio Koper (italijanski spored)

6.15, 8.30, 10.30, 9.30, 10.30, 13.30, 14.30, 16.30, 17.30 Poročila; 7.15,
12.30, 15.30, 19.30 Dnevnik; 6.00 Glasba; 7.00 Dobro jutro v glasbi;
8.00 Prisrčno vaši; 8.40 Po vašem izboru; 9.32 Dragi Luciano; 10.00 
Popevka tedna; 10.35 Vstop prost; 11.00 Pismo iz; 11.15 Razglednica 
iz Umaga; 11.30 Na prvi strani; 12.00 Glasba po željah; 14.30 Glas
ba; 14.45 Pregled športnih dogodkov; 15.45 Glasbeni vikend; 20.00 
Nočni sporecT
Radio Opčine

10.10 Za vsakogar nekaj; 12.00 Beat Shop Show; 14.00 Okno na 
Benečijo; 15.10 Glasba po željah; 17.30 Neznani gost; 19.00 Listam 
po časopisih; podnevi in ponoči povezuje oddaje glasba.

filmske premiere eva fornazarič tu in tam
Na velikem zaslonu canneski exploit Oči čiornje

V breznu črnih oči
OČI ČIORNJE
Produkcija: Silvia d’Amico Bene- 

dico za Excelsior film-TV — RAIU- 
NO □. Režija: Nikita Mikhalkov □ 
Scenarij: Alexander Abadachian in 
Nikita Mikhalkov jjo noveli Dama s 
psičkom Antona Čehova □ Igrajo: 
Marcello Mastroianni (Romano), Sil
vana Mangano (Elisa), Marthe Keller 
(Tina), Elena Solonova (Anna)

»Nedokončana partitura za mehan
ski pianino je bil moj Čehov iz leta 
1976, Oči čiornje je moj Čehov za leto 
1986.« To so besede Nikite Mikhalko- 
va, katerega »prvi« Čehov je pritegnil 
v kinodvorane malo, premalo ljudi. V 
naši deželi je bil na programu prema
lo dni, in to v različnih in drugoraz
rednih kinodvoranah. Nič čudnega, če 
je mehanski klavir ostal samoten in 
zaprašen, tako kot distribucija, ki je 
ponovno pokazala, kako malo skrbi za 
dobro kinematografijo.

Tokrat sta prav tako dobremu, ro
mantičnemu, lepo izdelanemu in moj
strsko igranemu filmu priskočili na 
pomoč francoska publika in svetovna 
kritika. Oči čiornje je bil namreč dele
žen posebnega priznanja na letošnjem 
canneskem festivalu. Marcello Mas
troianni, ki je sicer v Franciji izredno 
Priljubljen igralec, je prejel nagrado

za najboljšo moško vlogo in tako od
prl italijansko-sovjetskemu filmu vrata 
italijanskih premierskih dvoran.

Elitne dvorane in veliko občinstva 
pa je tudi najmanj, kar lahko privošči
mo svileni filmski tkanini, ki nosi pod
pis žal premalo poznanega avtorja. Na 
tej tkanini, ki se vije, kot se vije ži
vljenje, je Nikita, ki mu je Čehov 
spretno vodil roko, prišil nekaj dragu
ljev. Prisil je Romana, italijanskega 
Oblomova, ki ljubi, se pretvarja, da bi 
ljubljenki zajel srce, pa mu zmanjka 
moči, se spotakne in klecne. Prišil je 
Eliso, ženo, ki ne bi mogla živeti brez 
njega in prišil je tudi Anno, damo s 
psičkom. Prav Anna bo tako razburila 
Romana, da bo pustil Grand Hotel in 
ženo in se napotil v Rusijo.

Dogajanje je torej prestavljeno v 
kraje, ki nam niso znani, a jih vzljubi
mo na prvi pogled. Ana Karenina se 
nam pojavi v drugih oblačilih, z rahlo 
spremenjeno pričesko, njena lepota in 
moralna moč pa ostaneta nedotaknje
ni. Anna je ženska, ki bo morala sebe 

'izničiti v imenu destruktivne ljubezni, 
ki jo veže na Romana, njena žrtev na 
buržujski grmadi pa bo zaman. Najbrž 
si ne more predstavljati, da Italijani 
lahko prehodijo pol Evrope in te po

tem pustijo na cedilu. Kdo bo zacelil 
njen ranjeni ruski ponos?

Film bi se lahko sklenil tudi tako, 
kot je romantični tragediji usojeno. 
Nikita Mikhalkov pa se je ponovno 
izkazal in nam ponudil varianto, ki bi 
še Fellinija spravila v dobro voljo.

Jesen v Benečiji
Vreme je sicer še prav poletno in navdušeni kopalci še polnijo barkovljan- 

sko nabrežje, tako da je jesen prišla letos nekako potuhnjeno in skoraj neopaz
no. Narava pa se seveda ne spreneveda, saj listje na drevesih rumeni in vinog
radniki hitijo s trgatvijo.

Nekaj posebnega je jesen v Benečiji. Ponekod so že potrgali grozdje, dru
god bodo to storili v naslednjih dveh tednih. Vendar, ko govorimo o Benečiji, 
nam jesen prikliče iz spomina prej nekaj drugega: mošt iz hrušk ali jabolk in 
kostanj. Tržačani seveda poznajo predvsem kostanj. Ker je Benečija precej 
primerna za enodnevni izlet, se kaj radi podajo v Sovodenjsko ali Rečanjsko 
dolino, kjer si po mili volji naberejo kostanja, čeprav tvegajo globe in nejevoljo 
Benečanov, ko jij zalotijo pri pobiranju. Sicer poznajo tako obnašanje, ki ne 
potrebuje posebne oznake, vsi Kraševci, ki bi se v nezaželene "goste" včasih 
kaj radi zapodili z vilami. Benečani so dokaj gostoljubni in verjetno ne bi 
odrekli prgišča kostanja, ko bi jih izletniki dovolj prijazno prosili, kot ne odre
čejo kozarca osvežilnega mošta, če koga pritegne vonj iztisnjenih hrušk. Res pa 
je, da se izletniki ne podajo tako daleč, ker naletijo na kostanj nizko v dolinah, 
mošt pa stiskajo v vasicah na obronkih: v Trčmunu, Tarbiju, Srednjem, seveda 
pa tudi v drugih vaseh blizu Dreke, Podbonesca ali Grmeka.

Še pred nekaj leti se je pod Trčmunom bohotilo leseno korito z okroglim 
kamnom, ki je bil pritrjen na drog in so ga ročno premikali, da je "muškal" 
hruške. Verjetno pa je mogoče opaziti taka korita še v marsikateri vasi, čeprav 
se seveda pojavljajo tudi modernejše naprave.

Benečani so v zadnjih letih poskrbeli tudi za jesensko turistično prireditev. 
V Špetru je vsako soboto in nedeljo oktobra zanimiv razstavni sejem, na kate
rem "sezonski branjevci" ponujajo kostanj, jesensko sadje, zelenjavo in med. 
Sejem je odprt od jutra do večera, ob nedeljah ga dopolnjujejo razne prireditve, 
kot recimo razstava in srečanje na temo medu, popoldne pa še nastopi harmo
nikarjev, zborov ali folklornih skupin. Eno nedeljo so si priborile beneške žen
ske, ki spečejo za to priložnost vrsto izrazito beneških slaščic. Poleg gubance in 
štrukljev ponujajo tudi slaščice po zelo starih receptih, ki so pogosto skoraj 
neznane ali poznane samo v eni vasi. Izkupiček prodaje namenijo dobrodelnim 
namenom.

Kulturni poskus torej v odgovor na nekulturno pobiranje sadežev, ki jih res 
ponuja narava, a ne brez truda gospodarja. Morda tudi poskus, da bi se lagodni 
obiskovalci zadovoljili s sejmom in ne bi stikali po privatnih zemljiščih...

(nak)



Umetniki štirih držav 
skupaj v imenu miru
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V treh letih 12,5 milijarde lir 
za prenovo starih hiš v Gorici

Denar bodo koristili zasebniki in javne ustanove

Stra,i 8 □ goriški dnevnik

V prihodnjih treh letih bo Dežela 
zagotovila za prenovo stanovanjskega 
fonda na območju goriške občine 12,5 
milijarde lir, predvideni pa so še 
nadaljnji posegi za prenovo trgovin in 
obrtniških delavnic za okrog 6 mili
jard lir. To na podlagi zakona št. 18 iz 
lanskega leta. Financiranje je predvi
deno za javne ustanove (Občina, za
vod IACP), za podjetja in zasebnike.

Kakor znano, je občinska uprava 
maja letos izdelala okvirni načrt pose
gov za prenovo stanovanjskega skla
da, ob upoštevanju prošenj in predlo
gov, ki so jih posredovali občani, ozi
roma drugi osebki. Načrt so na Deželi 
v glavnem sprejeli in upoštevali ob 
prvi porazdelitvi sredstev. Financira
nje je vsekakor predvideno v trilet
nem obdobju.

Goriška Občina bo lahko koristila 
skupaj štiri milijarde lir in sicer za 
različne posege. 500 milijonov za na
kup zemljišč in stavb, 2210 milijonov 
za prenovo vile Ritter v Stražicah, 200 
milijonov lir za kritje stroškov v zvezi 
s selitvijo družin in gospodarskih de
javnosti zaradi obnovitvenih del, 1.090

milijonov lir za urbanizacijo in ureja
nje okolja.

Zavod za ljudske hiše IACP bo imel 
na razpolago 4,6 milijarde lir, s čimer 
bodo dokončali prenovo približno sto 
stanovanj.

Zasebniki in podjetja bodo lahko 
koristili 3,5 milijarde lir in sicer za 
prenovo 233 stanovanj. Gre za stano
vanja, ki so namenjena tržišču, to je za 
najem, oziroma kasnejšo prodajo. De
žela bo financirala tudi zasebnike, ki 
so vložili prošnjo za prenovo lastnega 
stanovanja. Za tovrstne posege bo na 
razpolago 400 milijonov lir, za obnovo 
37 stanovanj.

Finančna sredstva za obnovo trgov
skih lokalov in obrtnih delavnic bodo 
porazdelili kasneje. Po dosedanjih 
ocenah bo v ta namen na razpolago 
okrog šest milijard lir.

Na županstvu so nad odločitvijo de
želnega odbora, ki je o zadevi sklepal 
konec avgusta, seveda izrazili zado
voljstvo, saj so bili predlogi in načrti v 
veliki meri upoštevani. Na županstvu 
so istočasno ponovno sklicali delovno

skupino, ki je izdelala okvirni načrt in 
ki bo zdaj sledila pripravi kompletne 
dokumentacije, ki se zahteva za vsak 
posamezen poseg. Začenja se torej 
faza izdelave izvršilnih načrtov in ure
janja druge dokumentacije, ki jo za
htevajo na Deželi.

Jutri praznik 
krvodajalcev v Sovodnjah

Sekcija združenja prostovoljnih kr
vodajalcev iz Sovodenj prireja jutri 
svoj praznik ob 10-letnici delovanja. 
Člani in prijatelji društva ter gosti se 
bodo zbrali ob 9.30 pred kulturnim do
mom v Sovodnjah. Sledil bo verski 
obred ob 10. uri, ob 10.45 pa bo kome
moracija pred spomenikom padlim.

Praznovanje se bo zatem nadaljeva
lo v občinski telovadnici, kjer bo ob 
11.15 kulturni program s podelitvijo 
priznanj ter kolajn najbolj zaslužnim 
članom. Tudi tokrat bo k prijetnejše
mu vzdušju prispevala godba krvoda
jalcev iz Vileša.

Tudi umetnost je lahko učinkovito 
sredstvo za zbliževanje med narodi in 
kulturami. Dokaz tega je uspela pobu
da »Arte immagine '87«, ki jo je kot 
konkreten prispevek k oblikovanju 
kulture miru organiziralo kulturno 
združenje ARCI v sodelovanju z Jav
nim večnamenskim kulturnim središ
čem v Ronkah, kulturnimi odborništvi 
številnih občin na Goriškem in drugi
mi organizacijami. Gre za šest raz
stav sodobne umetnosti v raznih kra
jin na Tržiškem, ki pa so povezane v 
eno samo celoto.

Razstave sp na ogled v občinski 
knjižnici v Štarancanu (Ul. Zambon 
7J, v galeriji Montes v Ul. Trieste 5 v 
Štarancanu in v razstavnih prostorih 
kmečko-obrtne hranilnice v istem kra
ju, Ul. Martiri della Liberta 42; v Trži
ču so slike na ogled v dvorani Roma 
(Ul. S. Ambrogio 58) in galeriji »Antic- 
he mura« (Ul. Rosselli 18); dela mlaj
ših avtorjev so razstavili v socialnem 
centru v Ul. Trieste v Škocjanu. Pov
sod je urnik odprtja od 10.30 do 12.30 
in od 19. do 22. ure. Razstave bodo na 
ogled do nedelje, 4. oktobra.

Svoja dela prikazuje skupno okrog 
40 slikarjev iz Avstrije, Jugoslavije, 
Španije in Italije. Umetniški tokovi se 
prepletajo in ločujejo, vendar neglede 
na meje med državami ali miselne in 
druge pregrade med narodi. Prav v tej

značilnosti, seveda ob umetniški kva
liteti pobude, prihaja do izraza pomen 
tega mednarodnega umetniškega sre
čanja.

Danes se vzameta
KATJA ZOTTI 

in IGOR PETEJAN
Obilo sreče na skupni življenjski 

poti jima želi
Zveza slovenskih kultur

nih društev

Ob današnjem pomembnem kora
ku čestitajo

KATJI in IGORJU 
ter jima želijo sreče in zadovolj

stva
ŠKD Danica, Gospodar
ska zadruga Vrh, Sekcija 

VZPI-ANPI Vrh

KATJA in IGOR!
da bi vama bila sreča vedno na

smejana, vama prisrčno želi
kolektiv Primorskega 
dnevnika in agencije 

Alpe Adria

Župan Scarano in odborniki KD 
ne nameravajo umakniti ostavke

Morda v torek sestanek med petimi strankami

Sejem Flash moda vabi občinstvo 
z defileji in drugimi prireditvami

Goriški župan Antonio Scarano 
nima zaenkrat namena preklicati 
ostavke. Enako stališče so zavzeli tudi 
člani občinskega odbora iz vrst kr
ščanske demokracije. Prosti strelci, 
tako navaja župan v pismu tajniku go
riške sekcije KD, so bili tudi v vrstah 
drugih strank koalicije in ne samo v 
krščanskodemokratski skupini. Nujno 
je zato, da se ta zadeva obravnava in 
razjasni na politični ravni, z drugimi 
partnerji koalicije.

Kriza se torej nadaljuje, kljub temu, 
da je vodstvo goriške sekcije KD na 
seji, v začetku tedna, izrazilo polno za
upanje županu Scaranu in odborni
kom ter jih prosilo, naj umaknejo 
ostavko. Istočasno je vodstvo goriške 
krščanske demokracije izrazilo pri
pravljenost na pogovore z drugimi 
partnerji koalicije o "spodrsljaju", ka
kor tudi o tem, kako predhodno pre
prečiti, da bi v prihodnje prišlo do 
podobnih dogodkov.

Vodstvo goriške krščanske demok
racije poudarja nadalje nujnost čim
prejšnje razrešitve krize, kajti sedanje 
stanje negotovosti in nejasnosti ogro
ža realizacijo pomembnih načrtov in 
pobud.

O krizi na goriški občini so te dni 
razpravljali tudi goriški socialdemok
rati, ki v posebnem tiskovnem poroči
lu potrjujejo veljavnost petstrankarske 
koalicije, obsojajo pojav prostih strel
cev, ki je v ostrem nesoglasju z de
mokratično tradicijo na občini. Social
demokrati izrekajo nadalje vso podpo
ro svojemu načelniku skupine in vsem 
predstavnikom strank, ki so se izjavili 
za predlog, ki ga je predstavil občin

ski odbor glede poveritve vodstva del 
na avtoportu.

Goriški socialisti so o zadevi raz
pravljali v četrtek zvečer, vendar, kot 
se zdi, ni bilo sprejeto nobeno stališče, 
menda tudi zaradi odsotnosti tajnika 
goriške sekcije. Sestanek vodstva PSI 
je bil tako pretežno prehodnega zna
čaja.

V torek, 29. t. m., naj bi prišlo do 
sestanka med predstavniki petih 
strank koalicije. V ponedeljek pa naj 
bi o politični in upravni krizi v Gorici 
razpravljali v pokrajinskem vodstvu 
PSI. Skoraj istočasno pa naj bi o zade
vi razpravljali tudi v deželnem vod
stvu te stranke.

Kriza se torej nadaljuje.

Koncertna sezona 
v Novi Gorici

Kulturni dom v Novi Gorici otvarja 
v ponedeljek ob 20.15 svojo koncertno 
sezono. Nastopa kvartet saksofonov 
Rascher iz Kebingena v ZRN. V pro
gramu so transkripcije starih avtorjev 
in sodobna izvirna glasba. Vstopnina 
2 tisoč din.

Do četrtka, 1. oktobra, vpisujejo v 
novogoriškem Kulturnem domu rdeče 
in zelene abonmaje za dva ciklusa, 
vsak obsega šest koncertov, letošnje 
glasbene sezone. Ciklus iz rdečega 
abonmaja bo 9. oktobra pričel nastop 
Simfoničnega orkestra Slovenske fil
harmonije, zeleni abonma pa ponuja 
kot prvo priložnost koncert Kvartet B. 
Smetana iz Prage v ponedeljek, 12. 
oktobra.

Na razstavišču ob Ločniškem mostu 
so v polnem teku prireditve ob letoš
njem drugem sejmu Flash moda - 
predstavitvi modne ponudbe za jesen- 
zimo '88. V okusno opremljenih halah 
razstavišča prikazuje raznovrstne iz
delke od krznenih plaščev do obutve, 
od nakita do kozmetičnih .pripomoč
kov, približno dvesto razstavljavcev. 
Večinoma gre za obrtnike iz naše de
žele, prisotni pa sta tudi Slovenija in 
Avstrija.

Pisano in živahno vzdušje spektaku
larno dopolnjujejo nastopi vitkih ma
nekenk, ki prikazujejo modno ponud
bo za prihodnje mesece. Defileji se čez

dan vrstijo kar v razstavnih halah, ve
černe predstavitve elitne mode pa so 
v okusno opremljeni hali s 500 sedeži 
v paviljonu D.

Današnji program se bo pričel s pr
vimi "letečimi" defileji ob 11.30 v ha
lah A in B. V istih prostorih bodo ma
nekenke predstavile modne konfekci
je še ob 16. in 20. uri. Ob 17. in 19. uri 
bodo, v kongresni dvorani vrteli film 
Devet tednov in pol, ki se odlično uje
ma s sejemskim vzdušjem. Končno, ob
20.30, bo v hali D prireditev Moda 
show, s prikazom novosti za letošnje 
hladne mesece.

Že včeraj je razstavišče obiskalo ve
liko število ljudi. Mnogi so izkoristili 
možnost abonmaja, ki omogoča neo
mejeno število obiskov in torej ogled 
raznih defilejev. Pravi naval občinstva 
pa pričakujejo danes in predvsem jut
ri, ko bo prav tako na sporedu cela 
vrsta prireditev.

Predavanje 
o Guardijih

Na gradu beležijo še vedno veliko 
število obiskov slikarske razstave Gu- 
ardi, metamorfoza podobe. V okviru 
obrobnih prireditev bo drevi ob 18. uri 
v grofovski dvorani predavanje s pri
kazom diapozitivov. Umetnostna izve
denka dr. Annalia Delneri bo govorila 
na temo Velika tradicija venetskega 
slikarstva v umetnosti Antonia in 
Francesca Guardija.

kino
Gorica

CORSO 18.00-22.00 »007 zona pericolo- 
sa«.

VERDI 18.00-22.00 »Arma letale«. Prepo
vedan mladini pod 14. letom. 

VITTORIA 17.30-22.00 »Arrivano i Flod- 
der«. Prepovedan mladini pod 14. le
tom.

Tržič
EXCELSIOR 18.00-22.00 »Rotta verso la 

terra«.

Nova Gorica

Na Tržiškem padlo 60 mm dežja 
Zalite kleti in poplavljene ulice

Deset let
Konzorcija za ostarele

Na sedežu Konzorcija, ki upravlja 
dom za ostarele v Škocjanu ob Soči (v 
Konzorcij je včlanjena tudi Občina 
Doberdob), v Ul. Trieste 67, bodo da
nes ob 11. uri predstavili brošuro ob 
10-letnici delovanja. V njej je pregled 
opravljenega dela na teritoriju, hkrati 
pa tudi koristni napotki za vse prebi
valce, ki bi se radi posluževali storitev 
Konzorcija.

Jutri na tržnici 
razstava gob

Na pokriti tržnici v Gorici bodo jut
ri dopoldne ob 10. uri odprli vsakolet
no razstavo gob, ki jo prireja goriško 
mikološko društvo pod pokrovitelj
stvom občinske uprave. Na ogled 
bodo vsakovrstne gobe, od užitnih pa 
do strupenih ter tudi take, ki so v na
ših krajih prava redkost. Razstava bo 
odprta jutri od 10. do 22. ure ter v 
ponedeljek od 8. do 14. ure.

Balinarski turnir 
Društva upokojencev

Društvo slovenskih upokojencev za 
Goriško prireja jutri 2. turnir v balina
nju. Sodeluje osem ekip in sicer Nova 
Gorica, Solkan, Renče, Divača, Sežana, 
Koper, Gorica in Vrh. Od 8. ure dalje 
bodo izločilna srečanja na Vrhu in v 
Gorici, v gostilni Paulin v Drevoredu 
XX. septembra. V Gorici bo od 14. ure 
dalje finalno srečanje za prvo mesto. 
Zmagovalec bo prejel prehodni pokal, 
ki ga je doslej hranila ekipa Vrha, lan
ska zmagovalka.

Kratkotrajna vremenska motnja, ki 
je v četrtek ponoči prinesla nekaj pa
davin in osvežitev, je ponekod na Go
riškem, zlasti pa med Tržičem in Gra- 
dežem, povzročila precejšnjo škodo. 
Škoda je nastala predvsem zaradi po
plav in močnega vetra. V dveh urah, 
približno od polnoči do dveh zjutraj, 
je padlo okrog 60 milimetrov dežja. 
Najhuje pa je bilo med prvo in drugo 
uro zjutraj, ko je v približno pol ure 
padlo 45 milimetrov dežja. V Štaran
canu je odpovedal del grezničnega 
omrežja, voda je zalila na desetine 
kleti, vrela iz jaškov kanalizacije in na 
nekaterih mestih dvignila asfaltno 
prevleko. Škodo zaradi vode imajo 
tudi v nekaterih javnih poslopjih.

V Škocjanu je zračni vrtinec povzro
čil škodo v manjšem vinogradu, kjer 
pa so grozdje pospravili dan prej. Ve
ter je dobesedno izrul kakih 130 be
tonskih kolov.

Gasilci so prejeli na desetine klicev 
in so bili še včeraj dopoldne zaposleni 
z izsuševanjem kleti in drugih prosto
rov, ki jih je zalila voda.

Nikjer na Goriškem, kakor smo se 
pozanimali pri Kmetijskem nadzorniš- 
tvu, ni bilo toče. Največ padavin je 
bilo na Tržiškem, medtem ko je dež v 
zgornjem delu pokrajine in v okolici 
Gorice le za silo osvežil razsušena po
lja. Vremenska motnja je že zjutraj 
prešla naše kraje .

Mali Andrea umrl
Iz Bergama je v četrtek proti veče

ru prispela žalostna novica, da je 
mali Andrea Mistaris umrl. Andrea

se je rodil v goriški porodnišnici 15. 
t. m. Zdravniki so ugotovili, da ima 
fantek prirojeno srčno hibo in da ga 
je treba operirati. V sodelovanju z 
osebjem bolnišnice Burlo Garofolo v 
Trstu so se odločili za prevoz v spe
cializirano bolnišnico v Bergamu. 
Novorojenčka so s Proseka, kakor 
smo že poročali 20. t. m., s helikop
terjem prepeljali v Bergamo. Poskus 
zdravnikov, da bi malemu Andrei 
rešili življenje, pa žal ni uspel. An
drea je bil drugorojenček v družini 
Mistaris, ki živi v Tržiču.

Čelno trčenje
Pes najbrž ne sodi v avtomobil, 

razen če ni posebno ubogljiv in dis
cipliniran. Sicer pa lahko tudi posred
no povzroči nesrečo. Nekaj takega se 
je menda pripetilo v četrtek zvečer, 
okrog 19. ure, na pokrajinski cesti št. 
19 v predmestju Tržiča. 41-letni Ema
nuele Tarantino iz Tržiča, Ul. Bagni, 
je vozil z avtom proti središču mesta. 
Nenadoma je zavozil na levo stran 
cestišča v trenutku, ko je z nasprotne 
strani pripeljal z renaultom Andrea 
Guerrato. Trčenje je bilo neizbežno. 
Nastala je precejšnja gmotna škoda, 
voznika pa sta bila laže ranjena.

Nihče pa se ni zmenil za štirinožne
ga sopotnika v Tarantinovem avtomo
bilu. Opazil ga je šele voznik odstav
nega vozila, v trenutku, ko je razbiti 
avtomobil nakladal na tovornjak.

Menda je Tarantino tik pred nesre
čo skušal pomiriti psa in ob tem poza
bil, da na cesti ni sam.

razna obvestila
Društvo slovenskih upokojencev jav

lja, da bo od 1. oktobra spet rekreacijska 
telovadba in sicer ob ponedeljkih in če
trtkih od 15. do 16. ure v telovadnici Kul
turnega doma.

Seja uporabnikov Kulturnega doma 
(dvorane) bo v torek, 29. septembra, ob 
18. uri v mali dvorani.

Tečaj ruščine bo tudi v Gorici, na po
budo združenja Italija—Sovjetska zveza. 
Število mest je omejeno in sicer največ 
petnajst. Tečaj bo dvakrat tedensko in 
bo trajal 80 ur. Informacije in pojasnila 
na sedežu združenja v Trstu, Ul. Torrebi- 
anca 13, tel. 60158 ob delavnikih med 16. 
in 20. uro, ob sobotah pa med 10. in 12. 
uro.

Košarkarska sekcija ŠZ Dom obvešča, 
da se bodo od torka, 29. t. m., dalje priče
li treningi za igralce minibasketa (letnik 
76 in mlajši). Treningi bodo ob torkih in 
petkih v telovadnici Kulturnega doma s 
pričetkom ob 15. uri.

_____ prispevki_____
Za Kulturno-športno središče Danica 

na Vrhu so darovali Bernarda Devetak, 
Vrh 36, 100 tisoč lir, Albina Pelicon, Vrh 
41, 50 tisoč lir, Andrej Cotič iz Gorice, 
Ul. Faiti 70/E, 100 tisoč lir, geometer Jor
dan Vižintin 500 tisoč lir, Ferdi Kovic, 
Sovodnje, 50 tisoč lir, Lado Devetak, 
Ronke, 50 tisoč lir, Dominik Grillo (Štef- 
kov) 30 tisoč lir, Gabrijela Vižintin, Vrh 
8, 50 tisoč lir, Ivanka Devetak, Vrh 8, 50 
tisoč lir, NN z Vrha 100 tisoč lir, Vittorio 
Fonzari, Vrh 41, 50 tisoč lir, Franc Deve
tak, Ronke, 50 tisoč lir.

Namesto cvetja na grob Anice Terčon 
Gruden, darujejo nečaki Marko, Niko in 
Aleš Gruden 100 tisoč lir za Dijaško ma
tico v Gorici.

V sklad za dograditev Kulturnega 
doma v Podgori so darovali: Albin Hvala 
50 tisoč lir, Gvido Koršič 30 tisoč lir, An
ton Koršič 20 tisoč lir, Rihard Bizjak 100 
tisoč lir, NN 50 tisoč lir, Vanko Delpin 
100 tisoč lir.

SOČA 18.30 in 20.30 »Octopussy«. Ob
22.30 »Mlada Lady Chatterly«. 

DESKLE 17.00 »Racman Jaka in njegova 
klapa«. Ob 19.30 »Phenomena«.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Tavasani, Korzo Italia 10, tel. 84576.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU 
S. Antonio, Ul. Romana 147, tel. 40497.

POGREBI
Danes v Gorici ob 8. uri Giovanni Co- 

vini iz splošne bolnišnice na glavno po
kopališče, ob 9.30 Assunta De Donna 
vdova Specchia iz bolnišnice San Giusto 
na glavno pokopališče.

1986 1987

Pred enim letom je začel trpeti in 
dotrpel 11. novembra 1986

Dobroslav Gruden

Bližajo se dnevi velikega trpljenja, 
Slavko, ko si me pustil osamljeno in 
žalostno, a jaz te spremljam iz dneva v 
dan z ljubeznijo.

Cvetka

Gorica, 26. septembra 1987
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Za zaščito! 
Toda čigavo?
Pred nekaj dnevi, na predvečer sho

da istrskih beguncev v Trstu, sta se v 
Gorici pojavila nič manj kot dva od 
glavnih prvakov Liste za Trst, posla
nec Camber, izvoljen v Parlament na 
Usti PSI kot zastopnik melonarskega 
gibanja, ter tržaški župan Staffieri. 
Sklicala sta tiskovno konferenco z na
povedjo, da bosta predstavila Cam- 
berjev zakonski osnutek o zaščiti slo
venske manjšine. Poznavajoč njuno 
zavzetost za uresničevanje ustavnih 
načel smo se polni radovednosti od
zvali vabilu. Ni nas presenetilo dej
stvo, da je gosta predstavil predsed
nik goriške Lege nazionale, ki ga 
prav tako prištevamo med najbolj 
vnete zagovornike naših pravic.

Tako smo pozorno prisluhnili njiho
vim posegom. Potrpežljivo smo poslu
šali ocene, da smo Slovenci med naj
bolj zaščitenimi manjšinami v Evropi. 
Kako ne bi bili, ko pa lahko našteje
mo več kot sto zakonov, odlokov, uk
repov, predpisov, citatov in določb, ki 
vsi, prav vsi, ščitijo našo manjšino. 
Seveda so nekateri od teh prepisov 
nekoliko zastareli, drugi ne veljajo na 
vsem ozemlju, tretji potrebujejo kak 
popravek.

Poslanec Camber se je zato takoj po 
izvolitvi v Parlament marljivo pognal 
na delo in se spopadel s to naravnost 
impozantno maso predpisov. Rezultat 
titanskega dela je zakonski osnutek, 
hi predvideva nič manj kot "ureditev, 
posodobitev, koordiniranje" (in še kaj) 
obstoječih določil. Ne kakih nepotreb
nih novosti, torej, kvečjemu kako od
večno določilo manj kot doslej.

Le na tak način, meni poslanec 
Camber, je mogoče pravično in urav
novešeno' reševati narodnostna vpra
šanja v naših krajih. Zagotovil je, da 
se bo v zakonodajni skupščini vztraj
no boril proti privilegijem manjšini, 
hi bi ogrožali italijanski značaj Gori
ce in Trsta. Manjšina, ki po njegovih 
izračunih predstavlja približno 4 od
stotke prebivalstva v naši deželi, na
mreč postavlja nesprejemljive zahte
ve.

Prepričani smo, da se res italijan
sko prebivalstvo čuti v tem trenutku 
izredno ogroženo. Ne da bi si dovolje
vali vsebinskih pripomb zakonskemu 
osnutku (kako bi le mogli, ko ga je 
Camber nakazal le z nekaj splošnimi 
stavki), pa si upamo predlagati, naj 
poslanec dosledno spremeni njegov 
naslov: namesto Zakon za zaščito slo
venske manjšine je morda primernej
še, da ga preimenuje v Zakon za za
ščito italijanske večine. S tem bo go
tovo pomiril in potolažil nekatere 
gospode, ki so se na tiskovni konfe
renci zaskrbljeno spraševali, ali ne bi 
s takim zakonom dali Slovencem pre
več. Konec koncev je v njem govor o 
zaščiti manjšine, ki že danes uživa 
vrsto privilegijev.

S tem majhnim popravkom v naslo
vu (vsebina zakonskega osnutka se 
že itak zdi prikladnejša novi verziji) 
bi Lista za Trst verjetno bolje uspela 
v zasledovanju drugega cilja, ki ga je 
na tiskovni konferenci niti ne preveč 
prikrito zagovarjal tržaški župan Staf
fieri: iskati v goriških desničarskih 
krogih zavezništva za razširitev pro
ste cone tudi na Trst. Nekako takole: 
»V Parlamentu vas bomo branili pred 
slovensko nevarnostjo, toda pomagaj
te nam priti do bencinskih bonov.«

Movimento Friuli se bo predstavil 
na volitvah za pokrajinski svet

Sestanek voditeljev, simpatizerjev in aktivistov
Furlansko gibanje se namerava 

predstaviti na prihodnjih pokrajinskih 
volitvah na Goriškem, ki bodo spo
mladi 1988. Računa na izvolitev vsaj 
enega, če ne dveh svetovalcev. Pri
hodnje leto bodo tudi volitve za obno
vo deželnega sveta. Priložnost in vz
podbuda za večjo prisotnost Furlan
skega gibanja tudi v goriški pokrajini, 
zlasti v krajih na Krminskem in v oko
lici Gradišča. Ne gre za nobeno no
vost, saj se je Furlansko gibanje — 
Movimento Friuli že predstavilo ne
kajkrat na volitvah (tudi v povezavi z 
drugimi manjšinskimi strankami), ven
dar s skromnejšim odzivom volivcev.

Razlog za to je menda v slabi, oziro
ma nobeni organizacijski strukturi gi
banja— stranke. Vsaj tako so ugotav
ljali te dni najvidnejši deželni pred
stavniki MF v Gradišču, kjer so pojas
njevali simpatizerjem, volivcem in ak
tivistom osnovne smernice delovanja 
in političnega programa.

Govorili so predsednik MF lacovis- 
si, deželni svetovalec Marco De Agos- 
tini in pa Giorgio lus. Tako poročila 
kakor razprava so potekali v furlanšči- 
ni. Enotnost Dežele, večja avtonomija 
Furlanije od Trsta, večja avtonomija 
krajevnih ustanov, vloga in usmeritev 
Gorice, odnosi MF* do manjšinskih

skupnosti in posebej do slovenske na
rodnostne skupnosti.

To so vprašanja, ki so jih na sreča
nju skušali opredeliti. Največ besedi 
je bilo seveda okrog deželne enotnos
ti. Predstavniki MF so odločno zavrni
li obtožbo, da zagovarjajo razdelitev 
dežele, poudarili pa, da terjajo vzpos
tavitev drugačnih odnosov v dežel
nem okviru, kjer ima Trst žal prevla
dujočo vlogo.

Precej besedi je bilo tudi o usmerit
vi, ki jo nekateri vidni goriški upravi
telji imajo glede tega vprašanja. Po 
mnenju MF prihaja goriška pokrajina 
pod vse večji vpliv Trsta, sama pa po
staja vse bolj nepomembna. Pri MF se 
zavzemajo, da bi goriški pokrajini pri
ključili območje Červinjana, kar bi 
pripomoglo k uravnovešenju doseda
njih nesorazmerij glede teže, ki jo ima 
vsaka od štirih pokrajin na političnem 
in ekonomskem področju.

Skratka pri MF zagovarjajo, da bi se 
morala Gorica in njena pokrajina tako 
zaradi zgodovinskih razlogov pa tudi 
zaradi današnjega stanja bolj povezati 
z Vidmom oziroma s Furlanijo.

To pa ni menda preveč po godu ne
katerim tukajšnjim veljakom. Kako 
bodo druge stranke reagirale na orga
nizirano prisotnost Movimento Friuli 
v njihovem zelniku?

Aktivnejša prisotnost tega gibanja 
oziroma te stranke bi utegnila odščip- 
niti nekaj glasov tradicionalnim stran
kam, morda še največ krščanski de
mokraciji in socialdemokratom. Seve
da je vprašanje, s kakšnim in kako 
konkretnim programom se namerava 
MF predstaviti. Sodeč po rezultatih 
zadnjih volitev, ni mogoče trditi, da bi 
bilo gibanje v poletu. Poskus aktivnej
še prisotnosti na Goriškem, ki je v 
teku, naj 'bi vsaj deloma nadoknadil 
osip glasov v drugih krajih. Kako se 
bodo stvari zasukale, pa bomo videli 
čez nekaj mesecev, spomladi.

Obisk emigrantov
Predstavniki izseljenskih društev . iz 

Argentine in Avstralije so bili te dni na 
obisku tudi na goriški občini. Sprejela 
sta jih podžupan Mario Del Ben in od
bornik Lanfranco Zucalli. S predstavniki 
občine so razpravljali o potrebi večjega 
usklajevanja raznih pobud v deželnem 
okviru, koristnosti vključevanja krajev
nih ustanov v realizacijo raznih pobud s 
ciljem ohranjanja in utrjevanja vezi med 
izseljenci in njihovo staro domovino.

Predstavnike društev Giuliani nel 
mondo je sprejel tudi župan Antonio 
Scarano.

Župan je te dni sprejel tudi skupino 
vojnih veteranov (vojakov, ki so se ude
ležili prve svetovne vojne) iz Rima.

Konec poletnega časa 
Od jutri zimski 
vozni red vlakov
ŽELEZNIŠKA POSTAJA 
V GORICI

ODHODI Z GORIŠKE 
ŽELEZNIŠKE POSTAJE:
PROTI TRSTU: 0.08 (L/e), 5.30 (L/a), 

6.10 (L), 7.17 (D/b), 7.54 (D), 8.33 (L), 
9.40 (D), 10.46 (L), 13.31 (D), 14.01 (L), 
14.36 (D), 16.00 (D), 16.52 (L), 18.01 (L),.
18.59 (D), 20.02 (L), 21.29 (D), 23.09 (L).

PROTI VIDMU: 0.08 (L), 5.58 (L), 6.40 
(D), 7.05 (D), 7.53 (D), 8.32 (D), 11.30 (L), 
12.48 (D/f), 13.00 (D), 14.00 (L), 14.49 (D), 
15.28 (L), 17.31 (L), 18.26 (D/b), 19.00 (L), 
20.15 (D), 21.52 (D).

V NOVO GORICO: 8.10, 17.05.

PRIHODI VLAKOV 
NA GORIŠKO POSTAJO:
IZ VIDMA: 0.06 (L/e), 5.29 (L/a), 6.09 

(L), 7.16 (D/b), 7.49 (L), 8.30 (L), 9.39 (D), 
10.44 (L), 13.30 (D), 13.58 (L), 14.35 (D),
15.59 (D), 16.51 (L), 18.00 (L), 18.57 (D), 
20.01 (L), 21.28 (D), 23.08 (L).

IZ TRSTA: 0.07 (L), 5.56 (L), 6.38 (D), 
7.03 (D), 7.51 (D), 8.31 (D), 11.29 (L),
12.59 (D), 13.59 (L), 14.48 (D), 15.27 (L), 
17.30 (L), 18.25 (D/b), 18.56 (L), 20.14 
(D), 21.51 (D).

IZ NOVE GORICE: 10.00, 18.47.

Legenda: (L) - lokalni, (D) - direktni, 
a) ne vozi ob nedeljah in praznikih, b) 
vozi samo ob delavnikih, e) vozi samo 
ob praznikih, f) vozi samo ob petkih.

Na pobudo Mladinskega krožka

Kmalu poskusne oddaje 
slovenskega radia

Mladinski krožek Gorica je po po
letnem premoru pred kratkim ponov
no pričel z delovanjem. V novo sezono 
stopajo z obnovljenim zagonom: pri
pravili so že okvirni program delova
nja, ki ga nameravajo popestriti z no
vimi idejami in pobudami.

Po lanskih zadovoljivih izkušnjah je 
odbor sklenil prirediti tudi v tej sezo
ni zabavne večere v Kulturnem domu 
v Gorici, najsi bodo to koncerti, plesi, 

. predstave ali pa še kaj drugega.
Ob tem že preiskušenem delovanju 

pa se krožek prav v teh dneh vneto 
pripravlja na pomembno novost. V so
delovanju z ostalimi mladinskimi od
seki iz okoliških vasi se bodo člani go- 
riškega mladinskega krožka pričeli 
ukvarjati z radijskimi programi. Že 
vsaj dve leti so pri MKG in drugih 
mladinskih odsekih razmišljali o sa
mostojni slovenski lokalni radijski po
staji. Zdi se, da se bodo njihove želje 
in prizadevanja v tej sezorp le uresni
čile.

Preizkusne oddaje se bodo predvi
doma pričele že sredi prihodnjega 
tedna na frekvenci 99 v popoldanskih 
urah. Šlo bo predvsem za tehnične 
preizkuse, med katerimi bodo po ne
kaj ur dnevno oddajali v eter glasbo. 
Z rednimi oddajami naj bi pričeli čez 
kak mesec.

Za začetek delovanja radia vlada se
veda veliko pričakovanje in zanima
nje med mladimi. S takim načinom 
delovanja se namreč Mladinskemu 
krožku ter vsem mladim odpirajo 
nove možnosti vsestranskega delova
nja.

Vse, ki bi jih zanimalo sodelovati 
pri tej kot pri drugih pobudah krožka, 
obveščajo, da se mladi srečujejo vsak 
ponedeljek in petek od 20.30 dalje na 
sedežu krožka v Ulici Montesanto 84, 
za vsa pojasnila pa je na razpolago 
tudi telefonska številka 83495.

Natečaj za naloge 
o socialni oskrbi

Prefektura obvešča, da je notranje 
ministrstvo razpisalo natečaj za mo
nografije na sledeče socialne temati
ke: perspektive za reformo socialne 
oskrbe; javno nadzorstvo nad inštituci
jami na področju socialne oskrbe; dr
žavni inštrumenti za usmerjanje za
sebnih sredstev v socialne pobude; 
analiza konkretnih izkušenj prosto
voljnega dela na socialnem področju.

Trije najboljši izdelki na vsako od 
navedenih tem bodo nagrajeni z 8, 6 
oz. 4 milijoni lir. Razpis natečaja je na 
ogled na oglasni deski Prefekture ter 
na županstvih.

Borci iz Dola in Jamelj 
na vsakoletnem pikniku

Kot že nekaj let, je tudi v letošnjem mesecu 'septembru dala sekcija VZPI za 
Dol in Jamlje pobudo za tovariško in družabno srečanje svojih članov, družin in 
prijateljev. Zbrali so se na vsakoletnem pikniku, ki je bil letos že sedmi, odkar so 
prvič priredili tako srečanje leta 1980 v Dolu.

Tokrat se je zbralo kar 70 ljudi. Vsako leto več, so zadovoljno ugotavljali 
organizatorji, kar je dokaz, da je srečanje prijetno in ljudje z njim zadovoljni. 
Vsakdo se. namreč rad zbere v veseli družbi, sreča hkrati vrsto znancev in. 
prijateljev, ki jih sicer težko sreča vse skupaj ter z njimi preživi nekaj prijetnih 
ur. Vsakodnevno delo in težave tako prepustijo mesto živahnemu razgovoru, 
obujanju spominov, ki jih res ni malo, le če pomislimo na vse, kar se je v teh 
vasicah dogajalo med drugo svetovno vojno in po njej. Vsaka od vasi ima 13 
padlih v NOB, kar dokazuje, koliko so ti ljudje prispevali v boju za osvoboditev.

Sekcija VZPI se ob uspehu letošnjega srečanja še posebej zahvaljuje Jorda
nu Semoliču, ki je dal na razpolago stanovanje za tovariško srečanje.

tjeluo
APPEDAMENTI

oprema 
za dom S

... dajte nam prostor
in načrtovali bomo stanovanje

Zanimiva pobuda potrošniške zadruge COOP

Paket koristnih šolskih pripomočkov 
za vzgojo k pravilni in zdravi prehrani

Enostavne rešitve za vaše probleme z omaro
Omare na splošno in še posebej garderobne omare je bilo od nekdaj 

najtežje učinkovito vključiti v stanovanjsko opremo. Prednosti, ki jo nudi 
njihova notranjost, ne ustreza kakovost zunanjega videza.

Vse omare, pa naj bodo velike, visoke, široke, globoke, take z dolgočasni
mi stranicami in ki so nam v napoto, imajo standardne mere. Zato se včasih 
zgodi, da se moramo obrniti na mizarja, če hočemo imeti omaro, ki odstopa od 
standardnih mer.

Toda s pojavom na tržišču podjetja »Lema« in njegovim »L 16« so se stvari 
spremenile. Projekt »L 16 — omare«, ki ga je načrtoval Tito Agnoli (program 
omar po meri), bo povzročil velike spremembe na tem področju. S pomočjo 
tega projekta imamo danes lahko »idealne omare« in to ne samo glede na 
višino, širino in globino, temveč lahko dobimo omare, ki imajo zunanje povr
šine iz naravnih materialov, so lakirane ali prevlečene z blagom. Za notranjo 
strukturo omare lahko izbiramo med celo serijo pripomočkov, glede zunanjos
ti pa je na razpolago 13 različnih vrst vrat z normalnim ali drsnim načinom 
odpiranja. Omare so tudi na razpolago v različnih višinah.

Gre torej za pomembno novost, ki lahko postavi na glavo tradicionalni 
koncept omare nečesa statičnega in nepremakljivega in jo spremeni v nekaj 
dinamičnega in skrajno prilagodljivega. Ta predlog nudi »Selva Arredamenti« 
iz Tržiča (Ul. Valentinis 18 - tel.: 0481/72395) specialist za omare.

VEDNO JE PRAVI CAS, DA OPREMITE VAŠE STANOVANJE!

oprema za
urade
skupnosti Sel

TRZIC
FORIMITURE

UL. VALENTINIS 18 — TEL. 72395

Prehrana zadobiva iz dneva v dan 
večji pomen za zdravje in dobro po
čutje človeka. Spričo izobilja reklam
ne ponudbe, ki na mikaven način vsi
ljuje najrazličnejše proizvode, mora 
biti potrošnik oprezen in sposoben za
vestno izbirati. Te sposobnosti danes 
večina potrošnikov nima, saj vsi še 
premalo poznamo ali upoštevamo zna
čilnosti te ali one hrane, njen vpliv na 
organizem ter druge izsledke znan
stvenih disciplin, ki se ukvarjajo z 
vprašanji prehrane.

Zaradi tega je množična komercial
na organizacija, kakršna je potrošnika 
zadruga COOP, ki v naši deželi šteje 
okrog 80 tisoč članov, vključila že 
pred časom v svoj delovni program 
osveščanje lastnih članov in predvsem 
potrošnikov. V prejšnjih dneh so v 
tem okviru predstavili naj novejšo po
budo, ki naj bi omogočila boljšo pre
hrambeno vzgojo šolske mladine, 
predvsem učencev osnovnih in dija
kov nižjih srednjih šol.

Zadruga je ob začetku šolskega leta 
natisnila oz. pripravila nekaj pedagoš
kih inštrumentov, ki so na voljo šolni
kom in učencem. Gre za dve skrbno 
sestavljeni ilustrirani knjižici. Prva .je 
namenjena šolnikom in obravnava vz
gojo mladega potrošnika k pravilni 
prehrani. Druga knjižica je namenjena 
neposredno mladim in obravnava rek
lamo, njene trike, mehanizme in vse, 
kar mora v današnji družbi človek ve
deti, da lahko vsaj nekoliko bolj za
vestno izbira pri nakupu, ne da bi na

sedal na vsako nastavljeno reklamno 
past.

Zraven knjige so o reklami pripravi
li tudi videokaseto, ki na zabaven in 
vesel način (tak nedolgovezen pristop 
so izbrali tudi pri oblikovanju knjige) 
obravnava ista vprašanja. Nadalje je 
šolam na voljo tudi računalniški pro- . 
gram: Kako ješ? Gre navidez za igro, 
ki pa daje uporabniku vse odgovore 
glede napak v prehrani in mu tudi 
predlaga, katere jedi naj črta iz jedil
nika in s katerimi naj jih nadomesti.

Gre torej za dokaj celovit paket in
formacij in pripomočkov, ki ga COOP 
daje na voljo šolam, je dejal podpred
sednik potrošniške zadruge dr. Loris 
Ferini. Pri tem nima zadruga kakih 
skritih ciljev ali namenov, saj ne pro- 
pagandira te ali one znamke prehram
benih izdelkov, pač pa želi nuditi po
trošniku osnovne in splošne elemente 
za presojo in odločanje. To je najlažje 
doseči v mladih letih, je še ugotovil, 
zato čudi dejstvo, da v osnovnošolskih 
učbenikih, ki obsegajo nekaj sto stra
ni, zasledimo komaj eno stran o zdrav
stveni vzgoji, niti besedice pa o pre
hrani, ki je ena med temeljnimi pred
postavkami zdravega razvoja otroka.

COOP se je zato odločila, da prisko
či šoli na pomoč in ji nudi nekaj koris
tnih pripomočkov. Pobuda sodi na
mreč tudi med statutarne dolžnosti za
druge, ki je nastala z namenom da za
ščiti ne samo kupno moč članov, am
pak da skuša v vsakem pogledu 
zaščititi potrošnike.

Pri uresničevanju tovrstnih pobud, 
ki so po večletnih izkušnjah privedle 
do oblikovanja navedenih šolskih pri
pomočkov, je aktivno sodeloval tudi 
profesor Aldo Raimondi, docent pre
hrambenih ved na medicinski fakulte
ti v Trstu ter deželni ravnatelj Vsedr
žavnega inštituta za prehrano. Prof 
Raimondi je na tiskovni konferenci v 
Tržiču znanstveno utemeljil nujnost 
uvajanja vzgoje v zvezi z zdravo pre
hrano v šolah. Nemalo je danes bolez
ni, ki izvirajo prav iz nepravilnega ob
našanja ob pogrnjeni mizi.

Večletne raziskave na terenu, ki jih 
je Raimondi s sodelavci izvajal v Mi
ljah in v devinsko-nabrežinski občini, 
so namreč pokazale pri otrokih podvr- 
ženost visokemu pritisku, pretirano 
debelost in druge zdravstvene ali es
tetske težave, ki so se v preteklosti 
pojavljale šele po 40. ali 50. letu sta
rosti. Iste raziskave in nasveti pa so 
hkrati pokazali, da te težave (vsaj pri 
otroku) same izginejo s pravilno pre
hrano. »Danes so otroci, ki smo jim 
sledili,« je dejal profesor Raimondi, 
»med naj lepšimi in najbolj zdravimi v 
Evropi in to izključno zaradi uravno
vešene prehrane.« Zakaj ne bi isto ve
ljalo za vse ostale? COOP želi posku
siti, besedo pa imajo sedaj šole. Pove
čini so šolniki že prejeli mapo, ki jih 
seznanja z razpoložljivimi pripomočki, 
kdor želi vedeti kaj več, pa se lahko 
obrne do prodajalne potrošniške za
druge (v naši pokrajini je v Tržiču).
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Avtomobilizem: poskusne vožnje za V N Španije

Ferrari potrdil napredek
JEREZ (Španija) Mnenja izveden

cev, ki pobliže sledijo dogajanju v for
muli ena, da so se pri Ferrariju le reši
li daljšega kriznega obdobja, so po 
drugem mestu Bergerja na dirki v Es- 
torilu na Portugalskem včeraj dobila 
novo potrditev. Berger je bil namreč 
znova odličen in je dosegel drugi naj
boljši čas v prvem dnevu uradnih po
skusnih voženj za VN Španije, trinaj
sto dirko letošnjega svetovnega pr
venstva. Alboreto pa je bil četrti, po
tem ko je dalj časa zasedal tretje mes
to in ga je le proti koncu prehitel vodilni 
na skupni lestvici, Brazilec Piguet.

Najhitrejši je bil znova Mansell, nje
gov in Bergerjev čas pa je daleč od 
rekorda proge (1'21"605), ki ga je lani 
dosegel Senna. Slabše dosežke pa so 
piloti opravičili z neregularno asfaltno 
podlago na progi, ki jih je precej mu
čila. Prav zato se je na primer Mansell 
odločil za tradicionalne obese, čes da 
se na taki progi ne zanese preveč na 
nove, elektronske.

Alboreto je imel nekaj težav, tudi 
zaradi samega Bergerja, ki su mu ni 
umaknil, ko ga je hotel prehiteti. Av
strijski pilot je to priznal in se mu je 
opravičil, češ da ga ni opazil. Poleg 
tega je Alboreto še zavozil s proge, 
bodisi zato, ker ga je eden izmed tek
movalcev oviral, bodisi zaradi lastne 
napake.

Danes je pričakovati oster napad Pi- 
gueta, kateremu nujno rabijo le zma
ge. Slabo pa se je godilo Senni, ki je 
lani v Jerezu startal v prvi vrsti in na 
koncu za samega pol metra prehitel 
Mansella: zadovoljiti se je moral s še
stim časom.

Po včerajšnjih poskusnih vožnjah je 
začelo deževati. Vreme je nasploh zelo 
nestalno in ne izključujejo novih ploh.

VRSTNI RED 
POSKUŠNIH VOŽENJ

Mansell (VB) williams honda 
1'25"081 (povprečna hitrost 182,771 km 
na uro); Berger (Av.) ferrari r23"164;

Piguet (Braz.) williams honda r23"621; 
Alboreto (It.) ferrari 1'24"192; Prost 
(Fr.) mclaren TAG r24"596; Senna 
(Braz.) lotus honda 1'25"162; Fabi (It.) 
benetton ford 1'25"263; Johansson 
(Šve.) mclaren TAG 1'26"147; Boutsen 
(Bel.) benetton ford r26"372; Patrese 
(It.) brabham BMW 1'26"639; Warwick 
(VB) arrows BMW 1'26"728; Cheever 
(ZDA) arrows BMW r27"062; Arnoux 
(Fr.) ligier l'28,'241i Palmer (VB) tyr- 
rell ford cosworth 1'28"353; Capelli 
(It.) march ford cosworth r28”477; Na- 
kajima (Jap.) lotus honda 1'28"776; 
Nannini (It.) minardi r28"823; Brun- 
dle (VB) zakspeed 1'28"876; Streiff (Fr.) 
tyrrell ford cosworth 1'28"970; Alliot 
(Fr,) larrousse r29"147; Campos (Šp.) 
minardi r29"538; Ghinzani (It.) ligier 
T29"663; Danner (ZRN) zakspeed 

T30"325; Cafli (osella) 1'31"284; Larini 
(It.) coloni ford cosworth 1'31"981; De 
Cesaris (It.) brabham BMW 1'31"981; 
Fabre (Fr.) AGS ford cosworth 
1'32''490; Forini (Švi.) osella 1'34"723.

Odslej tudi košarkarji

V novi telovadnici ob Katoliškem domu v Gorici

Velik mednarodni 
odbojkarski turnir

Četrti mednarodni odbojkarski 
turnir, ki ga goriška Pokrajina 
organizira danes in jutri v novi 
telovadnici ob Katoliškem domu, 
se obeta izredno zanimiv in na vi
soki kakovostni ravni. Prisotnost 
štirih ekip, ki nastopajo v najviš
jih ligah Italije, Jugoslavije in 
Češkoslovaške, zagotavlja, da 
bodo ob nireži resnično odlične. 
Ob tem je treba še povedati, da v 
naši deželi nismo že dolgo vrsto 
let prisostvovali tako kakovostne
mu odbojkarskemu tekmovanju.

Goriški Pokrajini gre vsekakor 
priznanje, da je v zadnjih letih 
organizirala vrsto odbojkarskih 
predstav na zavidljivi ravni, naj
prej z mladinskimi reprezentan
cami, tokrat pa s šesterkami ev
ropskega slovesa. Ljubiteljem od
bojke se torej obetajo zanimive 
predstave na 18-metrskem igrišču

in prepričani smo, da bodo za to 
priložnost tribune nove telovad
nice polne.

Kar zadeva nastopajoče ekipe, 
velja podčrtati, da so si vse štiri 
postave enakovredne in da zanje 
nastopajo igralci, ki so odbojkar
skim poznavalcem dobro znani. 
Za vse bi omenili Giannija Lan- 
fanca (Cus Turin), Igorja Filipan
čiča (Stavbar Maribor) ter Milana 
Šlambora (Chemička Usti).

SPORED
DANES, 26. 9.: ob 9.00 Stavbar 

Maribor - Chemička Usti; ob 
11.00 CUS Turin - Vitkovice Os
trava; ob 18.00 Stavbar - Vitkovice; 
ob 20.00 CUS Turin - Chemička.

JUTRI, 27. 9.: ob 9.00 CUS Turin 
- Stavbar; ob 11.00 Chemička - 
Vitkovice; ob 13.00 nagrajevanje.

(R. Pavšič)

V prvem kolu odbojkarskega EP

Uspešne le »azzurre«
BRUSELJ — Obnovljena formula na 

odbojkarskem evropskem prvenstvu, 
ki se je začelo včeraj v raznih belgij
skih mestih, bi lahko bila za Italijane 
in Jugoslovane že po prvem kolu 
usodna. »Azzurri« poljskega trenerja 
Skibe so namreč v sinočnjem uvod
nem srečanju zgubili s 3:1 proti močni 
Franciji in jim bo zdaj težko doseči 
uvrstitev na eno prvih dveh mest v 
skupini, kar edinole omogoča nastop v 
finalu za kolajne. Po zmagi v prvem 
nizu, so Italijani podlegli boljši ob
rambi Francozov in ponoven vzpon v 
četrtem nizu, v katerem so izničili štiri 
meč žoge, je bil brezploden.

Gladek poraz proti Nizozemski so 
doživeli tudi Jugoslovani. Forma, ki so 
jo pokazali na zagrebški univerziadi, 
je očitno splahnela, tudi sicer pa je EP 
povsem drugačna stvar. Demoralizira
na vrsta modrih je v zadnjem nizu iz
bojevala samo točko. Če vemo, da je 
SZ dobesedno zmlela Romune (devet 
točk v treh nizih), je za finale na raz
polago pravzaprav le še eno mesto. 
Presenečenje_ kola je vsekakor zmaga 
Grčije proti ČSSR (skupina B).

Danes bodo Italijani (s pričetkom ob 
14. uri, tudi po TV) igrali z Romunijo, 
Jugoslovani pa se bodo pomerili s 
Francijo. Oboji si, jasno, poraza ne 
smejo dovoliti.

Boljše so se odrezala Italijanke, ki 
so s 3:2 premagale Zahodno Nemčijo, 
danes pa igrajo s Poljsko.

MOŠKI
SKUPINA A: Francija - Italija 3:1 

(10:15, 15:5, 15:5, 16:14); SZ - Romunija 
3:0 (15:1, 15:5, 15:3); Nizozemska - Ju
goslavija 3:0 (15:6, 15:10, 15:1).

SKUPINA B: Belgija - Španija 3:0 
(16:14, 15:9, 15:13); Grčija - ČSSR 3:2 
(13:15, 15:8, 15:6, 4:15, 15:5); Bolgarija - 
Švedska 3:1 (15:8, 9:15, 15:13, 15:10).

ŽENSKE
SKUPINA A: SZ, - ČSSR 3:1 (15:13, 

11:15, 15:1, 15:2); Nizozemska - Poljska 
3:1 (14:16, 15:11, 15:11, 15:7); Italija - 
ZRN 3:2 (15:7, 12:15, 9:15, 15:7, 15:12).

SKUPINA B: Romunija - Belgija 3:0 
(15:9, 15:3, 15:9); NDR - Bolgarija 3:0 
(15:11, 16:14, 15:9); Francija - Madžar
ska 3:2 (15:12, 15:10, 15:17, 11:15, 15:12).

Z drevišnjim anticipiranim sreča
njem A-l lige med Snaiderom iz Ca- 
serte in neapeljskim VVuberjem (po 
RAI 2 ob 17.35) bo steklo tudi italijan
sko košarkarsko prvenstvo (ostala sre
čanja bodo jutri). Začetek za goriški 
Segafredo (A-2 liga) pa ne bo najbolj 
posrečen. Med včerajšnjim treningom 
se je namreč nekoliko huje ranil eden 
glavnih adutov trenerja De Sistija, Ar- 
senije Pesič. Poškodoval si je namreč 
oko in zaradi lažje notranje krvavitve 
se bo moral zdraviti deset dni.

Segafredo bo jutri na izrecno težav
nem gostovanju v Reggio Emilii, kjer 
bo skušal prekrižati račune močni eki
pi Cantine Riunite, ki v letošnjem pr
venstvu A-2 lige starta v družbi bo
lonjske Yoge in. ekipe iz Reggio Ca- 
labrie kot eden izmed favoritov za 
prestop v A-l ligo. Trener De Sisti bo 
imel na razpolago vse ostale igralce, 
ki so trenutno v zadovoljivi formi. Za
nimiv bo nastop Američana Aleksina- 
sa, ki je v zadnjih srečanjih prikazal 
kar zadovoljivo formo.

Kljub vsemu imajo Marušič in tova
riši možnosti za prijetno presenečenje, 
saj bo tudi domače moštvo nastopilo 
brez dveh ključnih igralcev (Lamperti 
in Rustichelli). (mč)

Na sliki (AP) Meneghin in Brown 
(Tracer) ter Trumbo (Barcelona) med 
nedavnim srečanjem za medcelinski- 
pokal, ki ga je osvojil prav Tracer.

Šesterka Mebla odslej Farco-Meblo
Združeno žensko odbojkarsko ekipo Meblo bo odslej 

sponsoriziralo tudi podjetje Farco, tako da bo v bližnjem 
prvenstvu B lige imela šesterka dvojno ime Farco-Meblo. 
To so povedali na sinočnji predstavitvi ekipe v Tržaški 
knjigarni, ki so se je udeležili predstavniki sodelujočih 
društev, predstavniki sponsorjev, odbojkarske zveze in tis
ka ter vodstvo in igralke same.

»Letošnje prvenstvo je za našo ekipo prehodnega znača
ja. Skušali bomo doseči čim višjo uvrstitev, važno pa je, da 
se ekipa pod novim tehničnim vodstvom konsolidira, da bi 
lahko v prihodnji sezoni s primernimi okrepitvami realno 
upala na napredovanje.«

To je med drugim v svojem uvodnern posegu dejal 
predsednik odbora združene ekipe Mario Šušteršič, ki je 
podrobneje predstavil novega trenerja prof. Edija Dolinška, 
dvakratnega osvajalca naslova jugoslovanskega ženskega 
državnega prvaka z mariborsko ekipo Paloma Branik, bil pa 
je tudi pomožni trener državne reprezentance in prvi trener 
mladinske reprezentance. Pomožni trener bo prof. Giani 
Furlanič.

Nekatere spremembe zadevajo tudi igralski kader. Eki
po sta zapustili Aleksandra Pertot in Martina Malalan, va
njo pa sta bili vključeni mlada Marina Knez (letnik 1971) in 
povratnica Ksenija Slavec. Ekipa bo tudi letos nastopila 
pod okriljem Bora, s posebnim poudarkom pa je Šušteršič 
navedel dejstvo, da bo ekipa prvič, po zaslugi deželnega in 
pokrajinskega vodstva FIPAV, odigrala domača srečanja v 
samem mestu (šola Suvich, ob 20.30), kar, je dejal, je po
membno bodisi z narodnostnega kot športnega vidika.

Predsednik deželnega odbora FIPAV prof. Silvano Pipan je v svojem pozdra
vu med drugim poudaril, da ekipa Farco-Meblo predstavlja celotno mesto in je 
najvidnejši odbojkarski izraz tržaške pokrajine sploh. Pipan je ob priliki podaril 
spominsko značko novemu sponsorju, direktorju Farca Jeriču in trenerju Dolin
šku.

Posegel je tudi predsednik TO ZSŠDI za Trst Jurij Kufersin, ki je izrazil 
željo, da bi ekipa s svojimi dosežki še utrdila sodelovanje med vsemimi društvi, 
ki ekipo sestavljajo.

Ob robu predstavitve so še seznanili prisotne z delovanjem odbojkarskega 
društva Bor, ki ga bo tudi letos sponsoriziralo podjetje. Friulexport. (ak)

Oersted vdrugič še slabši
MILAN — Danec Hans Oersted ga je spet polomil. V 

drugem poskusu, da bi izboljšal Moserjev svetovni rekord v 
enourni vožnji, je odstopil že po 20 krogih, se pravi, da je 
prevozil okrog 8 km v času 9'43"78 z več kot 10" zamude v 
primerjavi z uspelim Moserjevim poskusom.

Sredozemske igre brez leska
LATAKIJA - V Siriji je bil včeraj zaključek sredozem

skih iger, na katerih so največ kolajn izborili Italijani. 
Sklepna slovesnost z nastopom več stotin otrok je bila pri
kupna. Igre so s političnega vidika povsem uspele, manj pa 
z, organizacijskega, slaba pa je bila tudi udeležba. Na svoj 
račun so tako prišli tudi manj renomirani tekmovalci. Sirci 
so se najbolj veselili nogometne zmage v finalu s Francijo. 
Uspeh so proslavljali pozno v noč.

Simpozij o veslanju v Trstu
Te dni se v Trstu odvija srečanje o veslanju in športni 

medicini. Gre za nekakšen uvod v prireditve za stoletnico 
zveze za veslaške športe. Na včerajšnji tiskovni konferenci 
je predsednik Romanini med drugim poudaril, da je Italija 
v zadnjem desetletju postala tretja svetovna velesila v ves
lanju. Na srečanju, ki se bo zaključilo jutri, bodo posvetili 
posebno pozornost športni medicini na področju veslaških 
športov.

Nogomet: dokaj težavno kolo za naše ekipe v 1. in 2. ALNamizni tenis: grami prix

Krasovke v Veroni
^ Namiznoteniške igralka Krasa Glob- 
trade bodo danes in jutri zaposlene na 
prvem od serije 5 turnirjev za »grand 
prix«. Ob koncu turnirjev bo sestavlje
na posebna lestvica za italijanske in 
tuje igralce. Za Kras bodo nastopile: 
Branka Batinič (1. kat.), Damjana Sed
mak in Tanja Ukmar (2. kat.) ter Alen
ka Obad (3. kat.).

KADETI; trofeja mesta Trst
JADRAN FARCO - STEFANEL 74:89

(33:44)
JADRAN FARCO: Stanissa 8 (2:2), Da

neu 7 (2:2), Šuligoj 7 (1:3), Paulina 16 
(7:10), Gherli, Pizziga 4, Sterni 16 (4:5), 
Lesizza 13, Pertot, Bogateč, Sosič 3 (l:l).

PON: Pertot (21), Daneu (22); 3 TOČ
KE: Daneu 1, Paulina 1, Lesizza 3; PM: 
16:23.

V 1. kolu so se naši s požrtvovalno igro 
v obrambi in s sicer še neizdelanim na
padom enakovredno borili proti renomi- 
ranemu nasprotniku, ki pa je nastopil 
delno okrnjen. Igra je bila dopadljiva za
radi velike zagrizenosti ih hitrih akcij v 
napadu. Prav srčna obramba in želja po 
dobri igri, čeprav je bilo jasno, da ne 
bodo zmagali, šta odlikovali jadranovce. 
Upamo, da jih bosta odlikovali še naprej.

(Andrej P.)

1. AMATERSKA LIGA
Percoto - Primorje
V prvem nastopu je Primorje doma 

zgubilo, že jutri pa ga čaka težko gos
tovanje: »Percota žal nisem imel pri
ložnosti videti na terenu. Po informa
cijah ki sem jih dobil, pa trdo igra,« je 
povedal trener Primorja Mikuš. »Poleg 
tega ima izredno agresivno občinstvo, 
tako da je v Percotu težko za vsako
gar. Naš cilj je vsaj točka.«

»Glede igralcev lahko povem, da so 
v glavnem vsi na razpolago. Favretto 
sicer ves teden ni treniral, ker si je 
poškodoval čeljust, poleg njega pa ni 
vadil niti Rojaz, ki si je pretegnil miši
co nad kolenom. Z ekipo pa sem zado
voljen, kar je pokazal tudi test, ki smo 
ga opravili med tednom,ko smo se po
merili z Aguileio.«

2. AMATERSKA LIGA
Kras - Muggesana
Kras je iztržil dragocen remi v ne

deljskem derbiju z Vesno, kako bo jut
ri, pa smo povprašali trenerja Ellinija: 
»Precej težko bo, vendar upamo, da se 
bo le srečno izteklo. Muggesana je 
precej obnovila moštvo, nov je trener, 
tako da navdušenja ne manjka. To

lahko sodimo po tem, da se je dobro 
odrezala proti S. Sergiu, ki je eden iz
med favoritov. A tudi mi smo dobro 
igrali, sedaj pa imam nekaj težav. 
Manjkal bo izključeni Purič, v dvomu 
sta Martini in Vidali^ poleg tega se je 
lažje špoškodoval še Škabar.«

Zaule - Zarja
»Od lanske sezone se je pri Zaulah 

malo spremenilo,« je povedal trener 
Zarje Križmaničič.»Njihov najboljši ig
ralec Zurini je šel k Primorju, v zame
no pa so od Costalunge dobili Beneta, 
za katerega se je zanimal celo Treviso. 
Ne vem, kako bo to vplivalo na njiho
vo igro, saj je bil Zurini režiser, Benet 
pa je napadalec. Menjali pa so še tre
nerja, in morda je to za nas ugodno, 
ker je verjetno spremenil sistem igre, 
tako da morda niso še' asimilirali no
vih shem. Naša postava pa se ne bo 
dosti razlikovala od nedeljske, ko pa 
nisem bil zadovoljen z igro: požrtvo
valnosti sicer ni manjkalo, šepala pa je 
povezava med sredino in napadom; 
Imamo namreč prevcej novih in mla
dih igralcev in se še nismo ujeli.«

Op. Supercafle - Vesna
Vesna je še brez prvega trenerja, 

Petagne, ki je v bolnici. »Zamenjal ga

je Miozzo, ki vodi tudi ekipo under 
18,« nam je povedal Kostnapfel. »Nas
topili pa bomo v isti postavi kot pred 
tednom dni. Dobro pa se zavedamo, 
da ne bo lahko, še zlasti, ker Vesna na 
tistem igrišču ni imela nikoli sreče

DANES
SOBOTA, 26. SEPTEMBRA 1987

NOGOMET
NAJMLAJŠI

15.30 v Sovodnjah: Juventina Carni- 
ca Ass. - Isontina

CICIBANI
14.30 v Sovodnjah: Sovodnje - Az- 

zurra; 14.30 v Štarancanu: Staranzano - 
Mladost; 15.30 na Opčinah, Ul. Alpini: 
Opicina - Primorje; 15.30 v Dolini: 
Breg - S. Sergio; 15.45 v Bazovici: Zar
ja - Costalunga

MLAJŠI CICIBANI
15.00 v Bazovici: Zarja - Giarizzole

(pred dvema letoma si je zapravila na
predovanje). Če pa bomo igrali zbra
no, dobro, je pozitiven rezultat doseg
ljiv, tudi zmaga, še zlasti, če bo zvezna 
vrsta razpoložena in bo napad zalaga
la z uporabnimi žogami.« (db)

JUTRI
NEDELJA, 27. SEPTEMBRA 1987

NOGOMET
1. AMATERSKA LIGA

15.00 V Percotu: Percoto - Primorje
2. AMATERSKA LIGA

15.00 na Opčinah: Op. Supercaffe - 
Vesna; 15.00 v Repnu: Kras - Muggesana;
15.00 v Žavljah: Zaule Rabuiese - Zarja.

NARAŠČAJNIKI
10.30 v Briščkih, igrišče Ervatti: Portu- 

ale - Primorje; 10.30 pri Domju: Domio - 
Vesna; 11.45 v Miljah: Muggesana - Breg;

NAJMLAJŠI
9.00 na Proseku: Primorje - Breg

ZAČETNIKI
9.30 v Gradišču: Itala - Juventina Edilca- 

sa; 10.30 v Bazovici: Zarja Adriaimpex - Gi
arizzole; 12.15 na Proseku: Primorje - Breg

___________ UU,nl
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Košarka: pred jutrišnjim prvim nastopom pred domačim občinstvom v novi sezoni B lige

Začenja se nov ciklus Jadranove zgodovine
Za vsak začetek 

vlada veliko priča
kovanje, še poseb
no, če je slednje 
vezano na rado
vednost in na no
vosti. Teh je letos 
pri Jadranu kar 
precej in čeprav so 
bralci na naših 
straneh že nekaj 

brali o tem, verjetno ne bodo imeli 
Prave predstave o načinu in slogu na
stopa nove Jadranove postave, dokler 
je ne bodo gledali »v živo«.

V B skupini letošnjega košarkarske
ga prvenstva B-2 lige bo 16 udeleženk, 
med katerimi je več takih, ki jih lahko 
označimo za popolne neznanke, saj se 
»plavi« doslej še niso pomerili z njimi.

Druga delna novost je ponovna 
sprememba tekmovalnega sistema, ki 
letos spet predvideva play-off sreča
nja. To bo nedvomno popestrilo kon
čnico lige, ki je bila lani, ko je bilo že 
vse vnaprej znano, precej nezanimiva.

Tudi letos se bo Jadran spopadel s 
Petnajstimi ekipami, med katerimi se 
skrivajo tudi favoriti za uvrstitev v 
Play-off. Te postave bomo razdelili na 
stare in nove, tako da bo bolj jasno, 
katere so tradicionalne udeleženke, 
katere pa ne. STARE: Petrarca Pado
va, Jolly Montebelluna, San Dona, 
Virtus Padova, Castelfranco Venelo, 
Stefanel Treviso, Full Spinea, Virtus 
Murano, Ina Ferrara, Virtus Imola. 
NOVE: Berton Dueville, De Angelis 
Ravenna, Banca Popolare Faenza, No- 
vellara, Basket Pesaro.

Ob Jadranu bi morali biti najresnej
ši kandidati za uvrstitev v play-off 
Virtus Padova, Stefanel Treviso, Spi
nea, Murano, Ferrara in Faenza. Kon
kurenca bo torej tudi letos sila izena
čena in neizprosna, tako da se prav 
vsak spodrsljaj na koncu lahko mašču
je.

Brumnova vrsta mora letos dokazati, 
da je premagala kompleks nastopanja 
v gosteh, ob tem pa obnoviti mit las
tne nepremagljivosti na domačem ig
rišču. Pot do play-offa je možna edino
le na tak način.

Še nikoli tako pripravljeni
Lahko trdimo brez pretiravanj, da je 

bilo letošnje pripravljalno obdobje 
Jadranovih košarkarjev napornejše od 
predprvenstvenih priprav marsikate
rega prvoligaša. V 40 dneh so jadra- 
novci odigrali več kot dvajset tekem 
(turnirji Alpe Jadran, Del Negro in 
trening tekme), opravili vsaj tolikšno 
število treningov, z dvema vmesnima 
tridnevnima, zalo napornima mikro- 
ciklusoma (Pulj in Bovec). Brumnovi 
fantje so torej na več kot zadovoljivi 
stopnji kondicijske, tehnične in taktič

Prizor z lanske domače tekme s Castelfrancom

ne pripravljenosti, kar je pomembno 
predvsem za nove prišlece, ki se šele 
prilagajajo na zahtevnejši režim dela 
in na ostrejše razmere v drugoligaški 
konkurenci.

V drugem delu pripravljalnega ob
dobja sta se resneje poškodovala Mar
ko Ban in Fabio Banello, poleg njiju 
pa je izostal še Loris Zobec, ki je pre
stal operacijo za odstranitev bradavic 
na stopalih. Jadranov kapetan in Ba
nello pa sta se pred več kot tednom 
dni spet pridružila soigralcem in isto 
bo storil tudi Zobec, čim bo prestal 
rekonvalescenco. Navijačem se torej 
ni treba bati. V nedeljo bodo na čar- 
bolskem parketu, z izjemo Zobca, pri
sotni vsi ostali igralci, ki so po dveh 
sezonah poprečnih iger in rezultatov 
še posebno željni prepričljivih nasto
pov in dobre uvrstitve.

Pred gledalci bo v nedeljo zaigrala 
prenovljena postava zamejske združe
ne ekipe, s katero se (tokrat pa res) 
začenja nov ciklus Jadranove zgodovi
ne.

Svežino bodo vnesli novi člani po
sadke Persi, Banello, Corsi in Paulina. 
Slednji so že na predprvenstvenih pre
izkušnjah dokazali, da lahko zapolnijo 
vrzel, ki je nastala po odhodu Marka 
Lokarja in Petra Žerjala. Ob njih, ki 
predstavljajo pravo novost Jadranove 
sedanjosti, pa posebej omenjamo po
vratek Klavdija Starca, ki bo, hočeš - 
nočeš, tudi letos »termometer« sloven
ske izbrane vrste, in pa napredek San
dija Rauberja, ki se je v tem poletju 
izpopolnil v mnogih tehničnih ele
mentih, predvsem v metu iz dolge raz
dalje.

Nove značilnosti
Jadranovi košarkarji so v vseh pred

prvenstvenih tekmah prikazali dopad

ljivo igro, tudi če je bil odsoten, kot že 
povedano, Marko Ban. Prav v tem, v 
zmožnosti uspešnega in atraktivnega 
igranja v odsotnosti glavnega aduta, 
vidimo novo kvaliteto v igri izbrane 
zamejske vrste. To pa je najbolj us
trezno ponazoril Peter Brumen, ko je 
po tekmi s Slovanom izjavil, da kon
čno prispevajo svoj delež k igri prav 
vsi igralci na terenu.

Igralci so spet borbeni in agrasivni. 
Sposobni so morebitni slab dan v na
padu nadoknaditi z naravnost davljivo 
obrambo. Tako sposobnost pa imajo le 
redka moštva na takem tekmovalnem 
rangu. Igra se preveč ne bo razlikova
la od tiste, ki je bila za Jadran značil
na v vseh teh letih. Hitrost, protina
pad in zgodnji napad ostanejo itak 
glavna orožja »plavih«, ki pa imajo na

zalogi še nekaj taktičnih kombinacij v 
primeru, da se nasprotnik uspešno po
stavi po robu njihovemu klasičnemu 
konceptu igre.

Nedeljski nasprotnik
Castelfranco sodi v zgodovinsko 

jedro ekip, ki nastopajo v tovrstni 
konkurenci. Že od časov C-l lige se 
jadranovci spopadajo s tem nasprotni
kom, ki je bil pred tremi ali štirimi 
leti verjetno mnogo boljši kot sedaj.

Pri klubu iz Veneta pravijo, da je 
njihov glavni cilj obstanek v ligi in da 
bodo skušali ob tem izkoristiti vse pri
ložnosti za boljšo uvrstitev. Skromnost 
namenov pa še ni pokazatelj slabosti. 
Iz prakse vemo, da Castelfranco ni 
Jadranu nikoli poceni prodal svoje 
kože, zato tega ne gre pričakovati 
prav v uvodnem kolu letošnje lige, ko 
so vsa moštva, vsaj na papirju, z ena
kimi možnostmi. Prvi igralec Castel- 
franca, Loschi, je huje poškodovan in 
bo tekmovalni dres oblekel šele čez 
kakšen mesec. Cimador je z igranjem 
prenehal. Nova nakupa sta Bonetto in 
Pizzanato, ki se jima je pridružil nov 
trener Scapinello. Nosilci igre v Sca- 
pinellovem moštvu bodo tudi letos 
Pozzebon, Zilio, Pellizzari in Colde- 
bella.

Pomoč občinstva
V novi sezoni, s prenovljeno posta

vo in visokimi ambicijami, Jadranovo 
vodstvo pričakuje, da bo občinstvo 
spodbujalo svoje košarkarje in spre
mljalo tekme kot v starih časih. Prva 
priložnost bo že v nedeljo, v tržaški 
športni palači, s pričetkom ob 17.30.

IGOR CANCIANI

Trener Brumen daje svojim fantom še zadnje nasvete

JADRANOVA POSTAVA
Klavdij Starc, 1961, 181, b 
Štefan Persi, 1968, 181, b 
Mauro Čuk, 1960, 200, c 
Mauro Banello, 1962, 201, c 
Marko Corsi, 1967, 177, b 
Valter Sosič, 1961, 184, b 
Peter Štoka, 1964, 197, k - c 
Sandi Rauber, 1964, 196, k 
Marko Ban, 1960, 196, k - b 
Robert Daneu,, 1963, 200, c 
TRENER: Peter Brumen

Legenda: b - bek, c - center, k - 
krilo.

NASTOPAJOČE EKIPE
Petrarca Padova
Jolly Scarpe Montebelluna
Basket San Dona
Virtus Padova
Castelfranco Veneto
Stefanel Treviso
Full Spinea
Berton Mode Dueville
Virtus Murano
JADRAN TRST
Ina Ferrara
De Angelis Ravenna
Virtus Libertas Imola
Banca Popolare Faenza
Bredil Coop Novellara
Basket Pesaro
Basket Loano
Calze Filodoro Asola

PRVO KOLO (26. in 27. 9.)
Basket Pesaro - Basket San Dona 
De Angelis Ravenna - Dueville 
Ina Ferrara - Bredil Novellara 
Virtus Imola - Montebelluna 
JADRAN - Castelfranco 
Virtus Murano - Virtus Padova 
Petrarca Padova - Faenza 
Stefanel Treviso - Full Spinea

JADRANOVE TEKME
PRVI DEL: 27. 9.: Jadran - Castel

franco; 3. 10.: Bredil Novellara - Jad
ran; 11. 10.: Jadran - Full Spinea; 18. 
10.: Stefanel Treviso - Jadran; 25. 10.: 
Jadran - Basket Pesaro; 1. 11.: Jadran 
- De Angelis Ravenna; 7. 11.: Ina Fer
rara - Jadran; 15. 11.: Jadran - Virtus 
Imola; 22. 11.: Virtus Murano - Jad
ran; 29. 11.: Jadran - Petrarca Pado
va; 5. 12.: Banca Popolare Faenza - 
Jadran; 13. 12.: Jadran - San Dona; 
19. 12.: Berton Mode Dueville - Jad
ran; 6. 1. 1988: Jadran - Jolly Scarpe 
Montebelluna; 10. 1.: Virtus Padova - 
Jadran.

Košarka: danes in jutri v Dolini

»Turnir Bor Radenska«
V dolinski občinski telovadnici bo 

danes in jutri potekal mednarodni ko
šarkarski turnir za člane, ki ga je or- 
aniziral naš novopečeni četrtoligaš 
or Radenska. »Turnir Bor Radenska« 

bo dobra prilika za proslavitev napre
dovanja v D ligo, obenem bo pa tudi 
lepa priložnost za uigra vanj e in pre
verjanje moči s kvalitetnimi ekipami 
pred začetkom zahtevnega prvenstva, 
s katerim se bodo Vatovčevi varovan
ci soočili že 11. oktobra. V prvi tekmi 
s Stello Azzurro bodo borovci lahko 
Podoživljali občutke, ki so jih bili ko
nec pomladi deležni v finalni seriji.

To bo hkrati tudi prva priložnost, da 
si bomo ogledali letošnje prišlece in 
sicer Perettija, ki je lani igral prav za 
Stello Azzurro, bivšega jadranovca 
Terčona in Kojanca, ki je do lani na
stopal v vrstah Kontovela. Borove naj
važnejše novosti, dolgoletnega Jadra- 
novega kapetana Petra Žerjala še ne 
bo na igrišču, ker še ni popolnoma 
okreval od poškodbe na kolenu.

Drugi udeleženci turnirja bodo tr
žaški Inter 1904, ki že vrsto let nastopa 
v D ligi, in ki bo v dobri meri pokaza
telj, kakšne naj bodo Borove ambicije 
v tej konkurenci in avstrijski drugoli- 
gaš U.B.S.C. Graz. Ta izbira je bila se
veda storjena na podlagi želje, da bi 
športne stike razširili tudi na bližnjo 
Avstrijo.

Razpored tekem
DANES: 17.30 Bor Radenska - Stella 

Azzurra; 19.15 U.B.S.C. Graz - Inter 
1904. JUTRI: 9.15 finale za 3. mesto; 
11.00 finale za 1. mesto.

GABRIJELA in EDI
danes odločata o svoji skupni nada
ljnji poti.

Da bi se v novem stanu kar najbo
lje počutila jima želi

ŠD Sokol

V Gorici in na Vrhu

Balinarski turnir
Osem ekip z obeh strani meje bo 

jutri sodelovalo na 2. balinarskem 
turnirju, ki ga prireja rekreacijski 
krožek Društva slovenskih upokojen
cev iz Gorice. Z razliko od prvega 
turnirja bo tokratna pobuda stekla na 
dveh balinarskih stezah, v Gorici in 
na Vrhu.

Jutrišnja prireditev sodi med šte
vilne športno-rekreacijske manifesta
cije, ki jih naši upokojenci v zadnjih 
letih prirejajo dokaj uspešno. Za to 
priložnost se bodo za prehodni pokal 
(lani so zmagali Vrhovci) pomerili 
balinarji iz Nove Gorice, Solkana, 
Renč, Divače, Sežane, Kopra, Gorice 
in z Vrha.

Ekipe bodo razdeljene v dve sku
pini. Prva bo od 8. ure dalje tekmo
vala na novih balinarskih stezah sre
dišča Danica na Vrhu, druga pa na 
stezah gostilne Vida Primožiča v Go
rici. Finalni del balinarskega turnirja 
pa bo od 14. ure dalje v Gorici.

Motociklizem: jutri pri Perugii

Nastopa tudi Hlabjan
Jutri se bo na progi Magione pri 

Perugii mladi in perspektivni pred
stavnik Primotor kluba Edmund Hlab- 
jan udeležil svoje tretje dirke za trofe
jo Kawasaki GPZ 600. Letos je nasto
pil na dveh dirkah in sicer v Misanu 
Adriaticu in v Mugellu, kjer se je uvr
stil na 25., oziroma na 15. mesto. Mu- 
gello velja za zelo tehnično in težko 
Progo, zato je petnajsto mesto za 21- 
letnega pilota iz Doline zelo spodbu
den rezultat.

Nastopil bo z motorjem, ki pred
stavlja tržaško podružnico Kawasaki, 
to se pravi Bertocchi Racing Motor. 
Hlabjan bo nadomestil prav predstav
nika Primotorja Sergia Bertocchija, ki 
ga je padec na G robniku na začetku 
sezone izločil iz letošnjega prvenstva.

Tekmovanja v Magioneju bi se mo
tala kot predstavnika Primotorja ude
ležiti tudi Videmčana Cavassori in 
Stella, ki pa bosta nastopila na važnej
šem tekmovanju v Kaliforniji.

PK BOR
organizira v sezoni 1987/88 plavalno 
šolo za otroke neplavalce, izpopolnje
valno vadbo za plavalce in tekmovalno 
skupino. Vadba bo v bazenu pri Alturi 
ob ponedeljkih, sredah in četrtkih v 
popoldanskih urah. Informacije po tel. 
823293.

TPK SIRENA
IN ŠPORTNA ŠOLA TRST 

prirejata danes, 26. t. m., ob 13.30 rega
to optimistov v okviru 10. osnovnošol
ske olimpiade. Zainteresirani naj se 
čimprej javijo pri predstavnikih špor
tne šole, oz. na društvenem sedežu. 
Tel. 422696 v popoldanskih urah.

TPK SIRENA
priredi jutri, 27. t. m., regato za jadral
ne deske za nižje in višje srednje šole. 
Vabljeni srfisti in srfistke.

SK DEVIN
vabi člane in prijatelje na otvoritev 
novega društvenega sedeža danes, 26.

t. m., ob 16. uri v prostorih bivše OŠ v 
Cerovljah.

GIMNASTIČNI ODSEK
ŠZ BOR

sporoča, da je vpisovanje za letošnjo 
sezono v uradnih urah na društvenem 
sedežu, tel. 51377.

ŠD KONTOVEL
obvešča, da se treningi miniodbojke za 
deklice letnikov 1979, 1978, 1977 in 
1976 začenjajo v torek, 29. t. m., ob 16. 
uri na igrišču na Kontovelu. Vpis ne
posredno pred treningom. Vabljeni!

SHINKAI KARATE KLUB 
obvešča, da so se začela vpisovanja te
čajev karateja vseh stopenj. Obvešča 
tudi, da so letos odprta vpisovanja za 
otroke več kot 7 let. Informacije v zgo- 
niški telovadnici v torek in četrtek od 
19.00 do 20.30 ali na telefonsko števil
ko 227342.

ŠPORTNA ŠOLA TRST 
sporoča, da bo seja glavnega odbora v 
četrtek, 1. oktobra, ob 20.30 v Borovem 
športnem centru, Vrdelska 7.

ŠZ JADRAN
državno košarkarsko prvenstvo B-2 lige

ABONMAJI 1987-88
abonmaji veljavni za 15 prvenstvenih tekem 60.000 lir
mladinci do 15. leta 30.000 lir
Abonmaji so v prodaji: pri agenciji Aurora - Ul. 
Milano 20 Trst, v društvenem baru SKD Tabor na 
Opčinah, pri cvetličarni Nadja na Proseku, eno uro 
pred začetkom prve prvenstvene tekme v tržaški 
športni palači.

Neposredna prodaja 
od proizvajalca do potrošnika 
sveže in zmrznjeno svinjsko meso 
kuhana - surova šunka
pršut v kosih - pleče - kotleti - jetra - srce - ledvice - 
jezik - tace - repi - rebrca - sveže svinjske klobase - 
kuhan pršut praga - hrenovke - kranjske klobase - 
vse vrste kuhanih in surovih salam

DUkE
grandi marche

INDUSTRIJSKA CONA - TRST 
Strada Monte d’oro 332 
(Dolga krona)
Tel.:820334-5-6 Telex: 460237 

avtobus: 23 - 40 - 41 

PROSTORNO PARKIRIŠČE
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Odgovorni urednik Bogumil Samsa

Izdaja ZTT član italijanska
i„ T,„ "—ZTeS

Polkovnik Rabuka je ukazal aretirati premiera Bavadra

Vojska je prevzela vso oblast 
Otočje Fidži v novi vladni krizi

Arhivski posnetek majskega državnega udara (AP)

SUVA — Na otokih Fidži je dokončno skopnelo upanje 
o sestavi začasne vlade, ki naj bi omogočila reševanje naj
nujnejših notranjih in zunanjih poslov. Vojska, ki je 14. 
maja letos izvedla državni udar, si je prevzela celotno ob
last. Polkovnik Sitiveni Rabuka je odločil, da je bil načrt o 
sestavi vlade, ki naj bi jo vodil generalni guverner Ratu Sir 
Penaia Ganilau, v nasprotju z željami vojaških vrhov, ki se 
niso strinjali z indijsko večino vlade Timocija Bavadre. 
Prav zaradi tega naj bi bila nova vlada povsem neuresnič
ljiv politični poizkus.

Vest o drugi fazi vojaškega državnega udara je posredo
val sam polkovnik Sitiveni Rabuka, ki je svojo izjavo izročil 
tiskovni agenciji AAA (Australian Associated Press). Vsem 
ostalim virom informacij so otoki Fidži zaenkrat nedostop
ni. Kljub pomanjkljivim vestem pa so do Avstralije le pro
drle novice o aretaciji bivšega premiera Timocija Bavadre. 
Po premiera naj bi šlo 50 ali 60 vojakov, ki so Bavadri 
popolnoma opustošili stanovanje, v katerem so med drugim 
tudi počili nakaj strelov v zrak, in ustrahovali prisotne dru
žinske člane.

Na otokih Fidži je tudi v veljavi nočno obsedno stanje, 
polkovnik Rabuka pa je ukazal zapreti redakcije dnevnikov 
Fiji Times in Fiji Sun ter zasebno radijsko postajo FM-96.

»Neustrašni vrabec«

Ostanki francoskega helikopterja, ki je padel pri Alberzeliu na Bavarskem 
med skupnimi zahodnonemško-francoskimi vojaškimi manevri »neustrašni 
vrabec«. Umrla sta dva vojaka, druga dva pa sta hudo ranjena. Manevri, ki se 
jih je udeležilo 53.000 nemških in 22.000 francoskih vojakov, so zahtevali 
vsega skupaj tri mrtve in 65 ranjenih, od tega jih leži 12 v kritičnem stanju v

raznih bolnišnicah.

Zaradi mačehovskega odnosa do narave

Geologi očitajo 
državi pasivnost

BENETKE — Včeraj so na 6. vsedr
žavnem kongresu Združenja italijan
skih geologov v Benetkah predstavili 
"belo knjigo" z naslovom "Teritorij — 
okolje 87". Iz nje izhaja, da se 10 let 
po predstavitvi podobne študije ni nič 
spremenilo, nasprotno, zaradi pasiv
nosti državnih ustanov na vseh rav
neh se je situacija še poslabšala.

Predsednik Združenja italijanskih 
geologov Luciana Broili je dejal, da je 
pomanjkanje okvirnega zakona o za
ščiti tal nevredno omikane države. 
Italiji neprestano pretijo geološke ka
tastrofe, strokovnih raziskav o stanju 
tal pa sploh ne delajo. Polovica itali
janskih dežel za urbanistične načrte 
ni uvedla obveznih geoloških razi
skav,- študija italijanskih geologov pa 
je odkrila še hujše pomanjkljivosti. 
Državni tehnični uradi niso zmožni 
nuditi podatkov o sedanjem stanju, 
saj so zadnji podatki o padavinah še 
iz leta 1975. Točno število higrometr- 
skih in pluviometrskih postaj ni zna
no, le 8 dežel in dve avtonomni po
krajini pa imajo geološko službo. 
Vendar tudi to ni vse. Zakon o var
stvu tal že 18 let leži v parlamentu, 
ne da bi ga odobrili in tako končno

uredili delovanje državnih tehničnih 
služb, ki so sedaj popolnoma nemoč
ne.

Ni več sprejemljivo, da valijo kriv
do za pogoste naravne katastrofe na 
geološko mladost italijanskega polo
toka in prav tako ne more služiti za 
izgovor opuščanje goratih predelov, 
pač pa bode v oči dejstvo, da dežele z 
visokim geološkim rizikom (npr. Mar
ke in Kalabrija) nimajo geološke služ
be. Broilo je dejal, da je odgovor na 
vprašanje, ali je bilo dosedanje člove
kovo postopanje z naravo uravnove
šeno, vsekakor negativen. Človek bi 
moral spremeniti svoj odnos do na
ravnih pojavov. Predsednik Združenja 
italijanskih geologov je poudaril, da 
je potrebno na nov, predvsem varnej
ši način, izrabljati tla. V tam namen 
morajo dežele in centralni državni or
gani uresničiti in uskladiti nujne uk
repe za boljše načrtovanje izrabe tal. 
Pri tem pa je poglavitno, da se ovred
noti delo geologov, ki lahko nudijo 
javnim ustanovam točne podatke in 
znanstvene izsledke, brez katerih je 
vsakršno načrtovanje izrabe tal po
manjkljivo in nujno vodi k novim ka
tastrofam.

Uwe Barschel (CDU) je zapustil 
predsedstvo Schleswig-Holsteina

BONN — Vodja krščanskodemokratske stranke (CDU)

Pfeiffer z izvodom tednika Der Spiegel, ki objavlja nje
gov »j'accuse« proti Barschlu (AP)

Uwe Barschel se je odpovedal včeraj položaju predsednika 
deželne vlade v Schleswig-Flolsteinu. Bivši šef njegovega 
tiskovnega urada Reiner Pfeiffer ga je javno obtožil, da je 
ukazal svojim sodelavcem zbirati zaupne podatke o social
demokratskem tekmecu Bjoernu Engholmu in ga celo za
sledovati: Barschel je to zanikal in pravi, da mu odstop 
narekuje zgolj etična dolžnost, češ da mora kot deželni 
voditelj prevzeti nase odgovornost za škandal. Ta je v res
nici mnogo večji, ko bi se dalo sklepati: Barschel ni hotel 
streti na ta način samo konkurenta iz vrst SPD, ampak tudi 
predstavnike manjših strank, tako na primer manjšinske 
danske stranke (SSW), ki ima po statutu pravico do najmanj 
enega zastopnika v deželnem parlamentu.

Barschelovo podtalno rovarjenje proti opoziciji je razo
del tednik Der Spiegel, to pa je sovpadlo z deželnimi volit
vami 13. septembra letos. Stranka CDU, ki je imela dotlej 
absolutno večino, je močno nazadovala in Barschlu ni kaza
lo drugega, kot da sprejme podporo liberalne stranke 
(FDP), sicer ne bi imel prav nobene možnosti, da ostane 
predsednik dežele. Pogajanja so že tekla, ker pa ni mogel 
vodja CDU dokazati, da ni vpleten v afero, so se liberalci 
postopoma ogradili od krščanskih demokratov. A tudi v 
koaliciji s FDP bi imela CDU vpričo svojih pičlih 33 sede
žev in 4 liberalnih komaj polovico vseh sedežev v deželni 
skupščini (74): večino bi dobil kvečjemu s pomočjo poslan
ca danske SSW, ki pa je rajši šel v opozicijo skupaj s 36 
predstavniki SPD, kot da bi sodeloval z Barschlom. In zdaj? 
Zelo verjetno bodo potrebne nove volitve, kajti SSW je že 
izjavila, da ne bo v vladi, ki bi jo sestavljali CDU in FDP, 
pa naj jo vodi kdor koli.

Stranke še niso razčistile svojega zadržanja 
do vseh petih referendumov 8. in 9. novembra

RIM — V nedeljo, 8., ter v ponedeljek, 9. novem
bra, bomo šli na volišča, da se izrečemo o ljudskih 
referendumih o jedrskih elektrarnah in o vprašanjih 
sodstva. Čeprav do uradnega začetka volilne kam
panje manjka le še nekaj dni, vlada okrog ljudske
ga glasovanja precejšnja zmeda, ki izhaja posebno 
iz dejstva, da se nekatere stranke obotavljajo in se 
zato niso še izjasnile o svojih stališčih. Nikjer ni 
sicer zapisano, da morajo politične sile obvezno za
vzeti stališče do referendumov ter tako ali drugače 
usmeriti svoje volivce, v resnici pa je tudi ob tem 
vprašanju vloga strank odločilnega pomena, zato 
bodo njihova navodila bistveno vplivala na izbire 
volivcev, ki doslej resnici na ljubo razpolagajo s 
precej skopimi informacijami o stvarni vsebini refe
rendumov. Danes se je namreč težko znebiti nepri
jetnega občutka, da so bili referendumi med zadnjo 
vladno krizo in med volilno kampanjo le pretveza 
za politično obračunavanje med strankami, zanima
nje zanje pa je sedaj močno upadlo, čeprav so vpra
šanja, o katerih se bomo morali izreči seveda ista 
kot pred štirimi meseci.

Na volišču bomo dobili pet glasovnic, toliko kot 
je referendumov, o katerih se bomo morali izreči. 
Tri zadevajo problematiko jedrske energije, dva pa 
sodstvo in sicer zahtevo po ukinitvi parlamentarne 
komisije, ki ocenjuje prekrške ministrov ter zaplete
no vprašanje civilne odgovornosti sodnikov. Z 
atomsko energijo pa so tesno vezani referendumi o 
lokaciji jedrskih central, o finančnih odškodninah 
za občine, ki jih gostujejo ter ljudsko glasovanje o 
sodelovanju družbe ENEL pri jedrskih načrtih v tuji
ni. Izpeljava referendumov bo stala državne blagaj
ne 420 milijard lir, glasovanje pa bo veljavno, le če 
se ga bo udeležila več kot polovica volilnih upravi
čencev.

Jasnejša so stališča strank pri referendumih o 
vprašanju jedrskih elektrarn, marsikatero nejasnost 
pa srečamo pri ljudskem glasovanju o problemih 
sodstva. Za odpravo spornih zakonov na energet
skem področju so se doslej izrekli komunisti, socia
listi, zeleni, demoproletarci, radikalci in del misov- 
cev, ki bodo torej pozvali svoje somišljenike, naj na 
teh referendumih glasujejo »da«. Nasprotno navodi

lo pa bodo dali volivcem liberalci in republikanci, 
medtem ko se niso demokristjani in socialdemokra
ti še izrekli o tem vprašanju.

Nekoliko bolj zapleteno pa je z dvema referen
duma o sodstvu. Pobudniki teh referendumov (soci
alisti, radikalci in liberalci) se bodo seveda ogreva
li za odpravo parlamentarne komisije, ki je pristoj
na za sojenje ministrov ter za priznanje civilne od- 

ovornosti sodnikov, ki so zagrešili napako. Volivce 
odo torej pozivali, da glasujejo dvakrat »da«.

Vse stranke so se izrekle za odpravo zgoraj ome
njene parlamentarne komisije, ki že zdavnaj ne 
sodi več v sodobno državno in parlamentarno ure
ditev. Popolnoma odprto pa ostaja delikatno vpra
šanje civilne odgovornosti sodnikov v sodnem po
stopku in na procesih. Pobudniki referendumov so 
za odpravo zakona, ki urejuje vlogo sodnikov, proti 
temu (torej za »ne«) pa so se doslej jasno izrekli le 
republikanci. Krščanska demokracija bo svoja sta
lišča pojasnila prihodnji teden, komunisti pa so še 
nekoliko neodločeni in so v ta namen pred dnevi 
sprožili široko posvetovalno akcijo na bazi ter v 
partijskih strukturah.

SANDOR TENCE

Rop v Catanzaru 
še brez krivcev
CATANZARO — Preiskoval

ci, ki se ukvarjajo s krajo v po
štnem uradu na železniški po
staji Catanzaro-Sala, še vedno 
niso zasledili šestih roparjev, ki 
so čez noč postali milijarderji.

Roparji so najbrž lahko raču
nali na sodelovanje vsaj enega 
»notranjega« pajdaša, poštnega 
uslužbenca, ki naj bi jim služil 
kot obveščevalec. Do tega spo
znanja so prišli preiskovalci, po
tem ko so odkrili, da je bil dan 
ropa tudi dan, ko je v poštni 
urad železniške postaje prišlo 
največ izjemnih pošiljk. Preisko
valci so tudi prepričani, da so 
roparjem pomagale organizacije 
mednarodnega razmaha.
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